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MINUS 18° C V VAŠEM HLADILNIKU? 

NE! Temveč v najnovejšem izdelku

LOŠKE TOVARNE HLADILNIKOV
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PREKINITEV DELA NA 7 PTUJSKIH ŠOLAH

Razlika v pogledih: 
KAKO lN KDAJ ?

DELAVSKA
ENOTNOST

6. APRILA 1968 Št. 14, leto XXVI.

Minuli torek sta na zahte
vo prosvetnih delavcev pred
sednika občinske skupščine 
in temeljne izobraževalne 
skupnosti v Ptuju sklicala se
stanek. Ravnatelji, predsed
niki svetov delovnih skupno
sti in predsedniki sindikalnih 
podružnic šol naj bi povab
ljene republiške predstavni
ke Izvršnega sveta, izobraže
valne skupnosti, CK ZKS,

SZDL in sindikata delavcev 
družbenih dejavnosti sezna
nili z izredno težkim gmot
nim položajem ptujskega šol
stva ter s svojimi zahtevami, 
naslovljenimi na republiške 
organe in forume, ki so jih 
formulirali v 13 točkah svo
je resolucije. Znano je tudi, 
da so v zadnjih dneh marca 
na 7 ptujskih šolah protesti
rali s prekinitvijo dela.
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IL PRIVZGOJENA NAPAKA 
— O vsaki stvari ima nasprotno mišljenje! I

Tpe dni praznuje slovensko časnikarstvo stoletnico velikega 
dogodka: stoletnico rojstva Slovenskega naroda, prvega slo
venskega dnevnika. Tiskarski stroji so prVo številko Sloven- 

skega naroda natisnili drugega aprila leta 1868 v Mariboru in 
^rj°a leta je ta list. izhajal trikrat tedensko; po preselitvi v 
Ljubljano pa je — pet let po svojem, rojstvu — Slovenski narod 
Postal dnevnik. Tu, v Ljubljani, je izhajal vse do konca druge 
Sl'etovne vojne, od tedaj naprej pa je v njegovih prostorih 
2®6elo teči življenje in delo časnikarskih kolektivov Sloven
skega poročevalca oziroma Dela.
, v Prostor, namenjen temu. uvodniku, nam ne dovoljuje niti 
ežnega opisa življenjske poti prvega slovenskega dnevnika. 

naj na tem mestu o tej poti pribijemo samo naslednje: 
^ovenski narod je doživljal vzpone in padce, svoj blišč in svojo 

edo, najsvetlejše strani njegovega življenjepisa pa so napisali 
j °žje, ki so se s svojim časnikarskim peresom brezkompromisno 
n možato borili za zmago naprednih idej svojega časa.

Če torej slovenski časnikarji ob stoletnem jubileju Sloven- 
q®ga naroda iščemo zgodovinske zglede za svoje delo, potem 
j1 lahko iščemo samo pri tistih možeh, ki so v svojem času 
n razmerah tega časa izpričevali visoko stopnjo razgledanosti. 
‘®Prednosti, poguma in poštenosti Najsvetlejši lik takega čas-
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Kam in. pod kakšnimi pogojim dopust?
ODGOVOR POSREDUJEMO V

POSREDOVALNICI ODDIHA
STRAN

SINDIKATI IN SAMOUPRAVLJANJE
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STOLETNICA
našega časnikarstva

bjj^rja je bil Fran Levstik, čigar osebnost in delo sta vedno gj 
ij 5 vzgled vsem tistim slovenskim časnikarjem, ki so svoje ■ 

lo razumeli kot službo ljudstvu, ne pa kot službo delodajalcu. ^ 
je Zgodovine se ne učimo samo zato, da bi samo vedeli, kako p 

bilo: učimo se je zato, da bi iz njenih izkušenj g 
ri0lesnM zaključke za današnji čas. Tako je tudi z zgodovino , 
|faf®9a časnikarstva: poznati jo moramo zato, da bomo vedeli, h 

0 časnikarsko delo preživi tokove časa in ostane zgled g 
tj™1 Poznejšim rodovom, kakšno časnikarsko delo pa umre že \ 

le9a dne, ko »je bilo napisano.
Časnikarski poklic ni bil nikoli lahek poklic, tempo in g 

in- ?Ve te9a poklica so velike — tudi takrat, kadar se časnikarji g 
kn°. dojenih poti. V tem primeru zadostujeta poklicno znanje I 
l^^izadevnost, katerima pa se mora vselej pridružiti tudi mo- g 

st> kadar časnikar stopi na pot, za katero ve, da bo na njej y 
etel jna zapreke.
Na&a časnikarska zgodovina pozna veliko časnikarjev-urad- | 

k u’ Pozna pa tudi nemajhno število časnikarjev-borcev. Tako gg

n

i Nekaj bo treba spremeniti!
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,v Levstikovih časih in tako je bilo vedno tudi pozneje, 
mo se samo na časnikarje in publiciste, ki so pisali 
Jugoslaviji v partijskih glasilih in publikacijah, spom- 

v sf tistih, ki so med narodnoosvobodilnim bojem sodelovali 
kestnizan*kem tisku — in ne bo nam težko pritrditi, da je 

.° Pravega časnikarja vedno na strani ljudstva, iz katerega. 
Med za katerega interese mora zastavljati svoje pero ne 

ua posledice, katere ga la.hko zaradi tega zadenejo. 
Usnikarslie dileme naše današnje družbe so seveda čisto 

^isc) n®’ kot so bile nekoč. Ne gre pa zanikati, da na svoj način 
Olgfj Melike in da njihovo razreševanje ne zahteva samo raz- 

temveč tudi možatost. Možatost, katero so vedno 
4(1nebuli najboljši pripadniki časnikarskega poklica in katero 
v . lzPričujejo ust tisti časnikarji, ki so zavzeto na strani in 
ttg* uh tistih sil, ki se organizirano borijo za resnične interese 

Samoupravne družbe.
MILAN POGAČNIK

»Vse kaže, da se naša or
ganizacija s svojimi starimi 
metodami dela prepočasi pri
lagaja novim družbenim raz
meram. Zaradi tega je tudi 
precej malodušja in neaktiv
nosti med članstvom. Vsi 
smo si na jasnem, da bo tre
ba v metodi dela nekaj spre
meniti, vendar pa ne vemo 
kaj in kako, zato nas kljub 
vsemu dinamični razvoj po
tiska v pasivnost.«

(Iz poročila predsednika.)
V Tovarno verig Lesce sem 

prišel nekaj dni po občnem 
zboru njihove sindikalne po
družnice, ko so bili vtisi s tega 
zbora še povsem sveži. Pripove
dovali so mi o njih in nekaj 
sem jih zapisal. Ker pa so mi 
nekateri tovariši rekli, da imajo 
slabe izkušnje z novinarji, sem 
svoje zapiske prebral tovarišem 
Jožetu Ješetu'. sekretarju pod
jetja, Jožetu Ljubiču, šefu pla
na in proizvodnje ter dolgolet 
nemu sindikalnemu aktivistu, 
in Romanu Uršiču, izmenskemu 
mojstru ter članu izvršnega od
bora sindikalne podružnice, ki 
so mi pomagali, da sem iz obi
lice mnenj in podatkov izluščil 
najpomembnejše.

Najprej naj povem, da je 
izvršni odbor njihove podruž
nice pred nedavnim z anketo 
povprašal člane, kaj sodijo o 
vlogi sindikata v njihovi tovar

ni, v kateri dela več kot tisoč 
delavcev. Povedali so mi, da je 
bil rezultat ’ te ankete »več kot 
ugoden«. Večina članov je izja
vila, da sindikat potrebujejo.

Toda: »Vprašanje je, kakšen naj 
bo sindikat, da bo ustrezal se
danjim razmeram«.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Neposredni povod za preki
nitev dela je bil gotovo v tem, 
da so že tri mesece na šolah 
prejemali osebne dohodke zelo 
neredno, nekateri celo po 20. v 
mesecu. Občinska skupščina je 
bila prisiljena najemati premo
stitvene kredite. Po zagotovilih 
predsednika občinske skupščine 
Franja Rebernaka se to zdaj ne 
bo več dogajalo. Ne glede na to 
pa prosvetni delavci zdaj po- 
nov.no postavljajo naslednje 
zahteve: več sredstev za šol
stvo v celoti, kar naj bi zagoto
vila z dopolnilnimi sredstvi re
publiška izobraževalna skup
nost; za enako delo zahtevajo 
enake osebne dohodke v vsej 
Sloveniji; zahtevajo prerazdeli
tev dohodka družbeno-političnih 
skupnosti v korist občin; pra
vijo, da so siti obljub in da 
novi zakon o financiranju šol
stva ni ničesar izboljšal; učite
lji sprašujejo, kdaj se bo ures
ničilo ustavno določilo o enakih 
pogojih šolanja ...

Občinski forumi, kot je de
jal tov. Rebernak, podpirajo 
prosvetne 'delavce v njihovih 
zahtevah, obsodili pa so preki
nitev dela, saj niso bile izčrpa
ne še vse možne samoupravne 
poti. Tudi oni se pridružujejo 
zahtevi po prerazdelitvi dohod
ka družbeno-političnih skupno
sti, saj delež občine od 1965. 
leta zaostaja, obveznosti pa se 
večajo in širijo. Občina ima 
tudi težave v gospodarski bazi, 
toda ne glede na to so letos 
zagotovili šolstvu delež v skladu

(Nadaljevanje na 10. strani)
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7 dni v sindikatih

REZERVIRANI STOLPEC -

Marjan 
Bastar

vodja splošnega sektorja v Kemični 
tovarni Melamin v Kočevju:

• Ste že kaj razmislili, da bi uvedli 
nov delovni čas tudi v vaši tovarni?

Seveda razmišljamo o tem. Toda nov delovni čas bi pri nas 
veljal le za upravno-tehnične službe, kjer je zaposlenih blizu 
40 ljudi, kajti v proizvodnji že. delamo v treh ali štirih izme
nah Vendar moram dodati, da v naši tovarni in verjetno tudi 
v drugih kočevskih tovarnah še nimamo vseh pogojev, da bi 
uvedli nov delovni čas. Verjetno vara ne bom povedal nič no
vega, če rečem, da naše zaposlene matere nimajo kam dati otrok 
v varstvo za ves dan, saj je trenutno v Kočevju le ena var
stvena ustanova. Potem je tu še dokaj neurejena družbena pre
hrana itd.... A ne gre le za probleme. Če bomo hoteli v tovar
nah uvesti nov delovni čas, ga bodo morali prej uvesti v neka
terih trgovinah, v servisih in sploh v uslužnostnih dejavnostih. 
Za primer vam lahko povem, da ob novem delovnem času sploh 
ne bi imel časa dali v popravilo televizijski sprejemnik ali 
pralni stroj, če se mi pokvarita. Preprosto zavoljo tega ne, ker 
servisi tedaj v Kočevju ne delajo več. Za samo tovarno pa bi 
bil nov delovni čas in to, da bi bili strokovnjaki v tovarni tudi 
popoldne, ko je na delu druga izmena, zelo koristen. Saj se zdaj 
dogaja, da v popoldanski ali nočni izmeni ostane z delavci 
samo obratovodja.

Matija
Markelj

vodja splošnega in kadrovskega sek
torja tekstilne tovarne Sukno, Zapuže:

@ Vaš kolektiv je v občini menda prvi 
prešel na>-nov delovni čas. Kakšne ovire ste 
morali premagati za ta korak in kakšne so 
zdaj vaše izkušnje?

V premaknjenem delovnem času dela le Uprava podjetja. 
Za razporeditev delovnega časa smo izpolnili v podjetju vse 
pogoje. Uredili smo prehrano in poleg malic zagotovili še ko
sila. Kosilo velja 200 starih dinarjev, medtem ko pokrivamo 
razliko v višini 60 Vt do ekonomske cene iz skupnih sredstev 
podjetja. Z avtobusnimi podjetji smo se domenili za prevoze 
tako, da so prilagodili svoje vozne rede vašim potrebam. Nima
mo pa v celoti reešnega otroškega varstva, čeprav ima le nekaj 
delavcev težave z varstvom svojih otrok. Tega vprašanja pa 
sami ne moremo rešiti.

Menim, da je poleg »nekdanjih navad« največja ovira pri 
novem delovnem času neurejeno varstvo otrok. Težko si pred
stavljam, kako bodo. to urejali starši v primeru, če sta oče in 
mati zaposlena. Soldi in varstvene ustanove pa pri nas še ni
majo pogoje*, da bi to skrb prevzele nase. Morda je celo večji 
nrpbld&.-s-, šoloobveznimi gtroki kot :s.:,pr$dšplskim,i., saj vemo. 
da potrebujejo le-ti poseben nadzor in pomoč pri učenju.

Pri nas delamo od pol osme do pol četrte popoldne. Naše 
izkušnje kažejo, da je to najugodnejši čas. Stranke prihajajo 
v podjetje po osmi uri, tako da lahko pred tem uredimo tudi 
nekatere, notranje posle. Po naših izkušnjah bi morali delati v 
premaknjenem delovnem času vsi vodilni delavci.

Božo x
Fajfarič

predsednik sindikalne podružnice To
varne aparatov in instrumentov Vega, 
Ljubljana:

® Kako v vašem kolektivu presojate 
novi delovni čas?

Naš kolektiv je bolj ali manj enoten v mnenjih, da bi s pre
hodom na novi delovni čas še počakali. Menimo namreč, da za
deva ni enostavna in da ne gre samo za to, ali bosta urejena 
družbena prehrana in otroško varstvo. Za oboje je navsezad
nje še mogoče poskrbeli, vprašanje pa je. ali se zaradi tega ne
bo zmanjšal standard naših delavcev. Na takšne pomisleke, ki 
so po mojem mnenju povsem umestni, pa vpliva tudi to, da 
nihče ni prepričan, da bi samo s prehodom na nov delovni čas 
lahko[toliko povečali produktivnost, da se zaradi tega ne bi 
zmanjšal realni standard tistih naših ljudi, ki bi delali »po no
vem«. Ce k temu dodam še to, da bi prizadeti ostali tako rekoč 
brez prostega časa, ki ga sobotni in nedeljski vikend najbrž v 
celoti ne moreta nadomestiti, sem s tem menda povedal dovolj 
o razpoloženju naših delavcev.

Ce za zdaj zavzamemo odklonilen odnos do novega delov
nega časa, imamo v mislih še nekaj drugega. Zakaj bi se zanj 
odločevali, če pa s tistimi podjetji, ki že delajo »po novem«, 
lahko nemoteno poslujemo tudi tako, da posamezni naši oddel
ki interno prilagojujejo svoj delovni čas? Nekaj drugega pa bi 
seveda bilo, če bi povsod in hkrati prešli na nov delovni čas. 
Takrat se poslovni ljudje naših podjetij ne bi »lovili« med se
boj. kakor se morajo zdaj, ker samo. .ponekod delajo »po novem«, 
večina pa še vedno »po starem«.
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je začela s prodajo svojih 
ekskluzivnih pomladanskih 
modelov — plaščev modnih 
barv v omejenem številu

modna hiša
prodajni servis 

Ljubljana—Maribor—Osijek
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Nekaj bo treba spremeniti!
Po občnem zboru sindikalne podružnice v Tovarni verig Lesce

(Nadaljevanje s 1. strani)
V predsednikovem poročilu 

je rečeno:
»Samouprava še ni dovolj 

globoko uveljavljena in zaradi 
tega mora sindikat kot delav
ska organizacija z veliko tradi
cijo opraviti svojo zaščitno funk
cijo. Tu ne gre za klasično za
ščito, ampak tudi za zaščito sa
moupravnih pravic članov.«

Se pravi, - sindikat mora svo
ja prizadevanja usmeriti tako, 
da bi samoupravljavci lahko 
čimbolj učinkovito razreševali 
nasprotja v kolektivu ter od
pravljali slabosti, ki *h tudi v 
njihovi tovarni ne manjka.

NI JIM Z ROŽICAMI 
POSTLANO

Lani je delovni kolektiv-, To
varne verig izdelal za 8.143 ton 
izaeiKov — aii 20 % manj, kot 
so preuvideli v letnem pianu. 
To je oila najmanjša proizvod
nja v minulih štirih letih.

V gradivu, ki so ga poslali 
vsem delegatem občnega zoora, 
piše:

»Vzrok za količinsko manjšo 
proizvodnjo je predvsem v spre
membi asortimenta, tako da smo 
izdelovali manjše in zantevnej- 
se izdelke, deloma pa je vzrok 
tudi v "manjšem povpraševanju 
na domačem trgu, v kontigenti- 
ranju izvoza na Vzhod in v sla
bi konkurenčnosti na zanodnem 
tržišču«.

Celotni dohodek je bil lani 
za 3 % pod planom ali najnižji 
v minulih treh letih. Skladi so 
bili občutno manjši kot prejšnja 
leta, spričo tega pa so se zmanj
šala tudi sredstva skupne po
rabe.

Ob koncu lanskega leta je 
bilo v podjetju kakih sto ljudi 
manj kot leto poprej. Niso jih 
odpuščali, delavci so odhajali v 
pokoj ali drugam, toda novih 
so sprejemali manj kot v prejš
njih letih, saj jih zaradi moder
nizacije tehnoloških postopkov 
tudi potrebovali niso.

V minulem letu so povečali 
osebne dohodke povprečno za 
-ače pa upoštevamo vsa sred
stva, ki so jih člani kolektiva 
dobili na kakršen koli način, 
potlej znaša, to .povečanje 13 % 
— pri povprečnih osebnih do
hodkih 82,000 S-din.

V poročilu je rečeno:
»Mislim, da se moramo vsi

zavzeti, da bi se naši osebni 
dohodki v letu 1968 bolj pribli
žali vrhu sorodnih podjetij, da 
naj samoupravni organi in poli
tične organizacije v podjetju 
zahtevajo od odgovornih tako 
'poslovanje, da bo z ustrezno 
delitvijo dohodka mogoče dose
či povečana sredstva za osebne 
dohodke ob sočasnem povečanju 
sredstev za sklade.«

Vsi, s katerimi sem govoril, 
so mi potarnali, da so težave, 
ki jih imajo pri prodaji izdel
kov v tujini in doma, njihov 
osnovni problem.

DOMAČE SLABOSTI
Vendar niso skrivali doma

čih slabosti.
Naj prepišem nekaj njihovih 

izjav:
»Ni pravega zanimanja za 

samoupravljanje. Delovne enote 
sicer so, vendar bolj kot me
hanizem za obračunavanje oseb
nih dohodkov in manj kot sa
moupravne skupnosti. Vrednost 
točke je 'odvisna od prodane 
realizacije delovne enote in prav 
je, da je različna. Toda. kako 
lahko delavec vpliva na pro
dajo? Prodaja je centralizirana, 
v prodajnem oddelku pa so po
samezni referenti zadolženi za 
prodajo izdelkov določene eno
te. Njihovi osebni dohodki so 
odvisni od vrednosti točke obra
ta, čigar izdelke prodajajo. Se 
pravi, če referent ne izpolni 
plana prodaje, je prikrajšan za 
enak odstotek kot delavec Dri 
stroju. Mnogi tega ne moremo 
razumeti.«

»Organizatorji proizvodnje in 
uprava imajo določeno število 
točk, ki jih pomnožijo s pov
prečno vrednostjo točke celotne 
tovarne. Tak način delitve, oseb
nih dohodkov je že zdavnaj za
starel in delavci sodimo, da bi 
jih morali plačevati za delo na 
njihovem delovnem mestu, kjer 
se to le da. Zakaj bi samo nas 
plačevali po učiriku na delovnih 
mestih. Zdaj smo ponovno 
uvedli premije za prihranke pri 
surovinah, pomožnem materia
lu in energiji, vendar samo na 
nekaterih delovnih mestih v ob
ratih. Takoj se je izkazalo ob
čutno izboljšanje.«

»Na tistih delovnih mestih, 
kjer je delo povezano, uvajamo 
skupinske norme. Če delamo na 
več strojih, prihranimo pri ča
su. Nekateri delavci nasprotu
jejo tem normam. Hočejo indi
vidualne. Pravijo, da ne bodo 
delali za druge. Pa je med te
mi, ki godrnjajo, največ slabih 
delavcev. Gre za to. da se sku
pina oblikuje kot delovma eno-, 
ta, ki ima ,en sam skupni inte
res. Potem tudi ne bo goljufa
nja. Doslej se je dogajalo, da 
delavec, denimo pr; izdelovanju 
zakovic, skrije svinec v zaboj 
in s tem pri tehtanju zakovic 
prigoljufa večji učinek. Zgodilo 
se je že tudi. da so nekateri 
delavci opazili goljufije, pa se 
jim niso uprli.«

Se pa razmere zbolišujejo. 
Tovariš Ljubič mi je dejal:

»Veliko nričakujemo od ana
litične ocene delovnih mest, 
s katero se ukvarjamo te dni.

Hkrati z njo, vsklajujemo od
nose, spreminjamo zadolžitve, 
urejamo razmere znotraj enot 
in med njimi, pripravljamo gra
divo za reorganizacijo uprave. 
Analitična ocena nam bo tudi 
omogočila, da bodo osebni do
hodki bolj kot doslej odvisni od 
delovnega učinka«

ZAKAJ POTREBUJEMO 
SINDIKAT?

Zapisal sem že, da so se de
lavci izrekli za sindikat. S tem 
pa ni rečeno, da so zadovoljni 
z dosedanjim delom svoje orga
nizacije.

»Članarino plačamo,« so mi 
pripovedovali, »in to je tudi 
vse, kar imamo od sindikata.«

Pa te izjave ne drže povsem. 
Sindikalna podružnica je v mi
nulem letu sodelovala pri vseh 
pomembnih akcijah v podjetju, 
skrbela je za oddih in rekreaci
jo, se ukvarjala s stanovanjski
mi problemi delavcev, nudila 
najpotrebnejšim podporo. Pa 
vendar se je vse to delo nekako 
izgubilo.

»Za mnoge je sindikat še 
vedno nekakšen skrbnik, tak, 
kot je bil nekoč,« je dejal tova
riš Ješe, »ne vedo pa, kaj naj 
bi sindikat zdaj pomenil.«

Pred nedavnim je dvajset 
ljudi demonstrativno izstopilo 
iz sindikalne organizacije. Sli
šal sem tudi, da so nekateri 
delegati zavračali gradivo za 
občni zbor, češ, kaj nam to ko
risti, plače nam zboljšajte.

In ko so hoteli članom, sin
dikata pojasniti, kako posluje
jo in gospodarijo, so sklicali se
stanek, pa jih je prišlo le pet.

Očitno je. da ni zanimanja 
za delo v sindikatu, ker delavci 
ne vedo, kaj sindikat pomeni 
v pogojih samoupravljanja, in 
potem se vse sindikalno delo 
začne in konča pri izvršnem od
boru. Delavci pa govorijo za 
vogali in če kdaj pa kdaj le 
pridejo na sestanek, ne razprav
ljajo veliko. ^ :

»Zakaj bi govorila,« mi' je 
rekla delavka, »če te pa potem 
postrani gledajo«

Ne vem, če to drži, dejstvo 
pa je, da so vsi, s katerimi sem 
govoril, kritizirali napake, pre
cej pa jih je zraven reklo: »Da 
ne boste objavili mojega ime
na!«

Zato smo s tovariši iz izvrš
nega odbora sindikalne podruž
nice veliko govorili o potre
bi oblikovanja demokratičnega 
vzdušja, ki je pogoj za- sleherno 
normalno samoupravno delo. V 
takem vzdušju bodo laže reše
vali težave. In ko bo delavec 
čutil, da so sindikalna prizade

vanja za boljše gospodarjenje 
le njemu v prid, potem ne bo 
samo vedel, da je sindikat po
treben. Zavestno se bo vključil 
vanj in delal v njem.

JANEZ VOLJČ

V ZALOŽBI ČZP 
DELAVSKA ENOTNOST 

BO KMALU IZŠLA 
BROŠURA

Delo * 

z odraslimi
ki jo je napisal strokovni 
sodelavec RS ZSS Jože Va
lentinčič. Avtor je to delo 
napisal na pobudo sluša- 
ljev seminarjev za vodstva 
samoupravnih organov in 
družbeno-političnih organi
zacij, ki jim je ta brošura 
v prvi vrsti namenjena. Ni 
pa dvoma, da bo ta brošura 
izredno koristna tudi za vse 
tiste, ki se iz najrazličnej
ših nagibov zanimajo za 
osnovna spoznanja o člove
ku, o medsebojnih odnosih 
med ljudmi in za metode 
vodenja odraslih. Skratka, 
brošura »Delo z odraslimi« 
bo izredno dobrodošel pri
pomoček vsem tistim, kate
rih družbeno ali pa poklic
no^ delo naravnost zahteva 
več znanja iz psihologije, 
sociologije in izobraževanja 
ter vzgoje odraslih oziroma 
vodenja odraslih na sploh. 
Brošura pomeni nekakšen 
»uvod v umetnost dela z 
ljudmi« in je pisana po
ljudno, tako da bo zlahka 
razumljiva najširšemu kro
gu vseh odraslih, ki želijo 
več vedeti o delu z odrasli
mi, pa so jim strokovno pi
sani učbeniki teže dostopni.

»Delo z odraslimi« je raz
deljeno na tri poglavja, ki 
obravnavajo osebnost, sku
pino in priprave ter vode
nje sestankov, za zaključek 
PO avtor navaja že seznam 
literature za nadaljnji štu
dij vsem tistim, ki bi svoje 
znanje o delu z ljudmi žele
li še bolj poglobiti.

Vse, ki so zainteresirani 
za brošuro »Delo z odrasli
mi«. vabimo na prednaroči
lo, ker želimo njeno nakla
do planirati tako, da bomo 
lahko zadovoljili predvide
no široko povpraševanje. 
Cena brošure bo 5 N-din. 
Naročite jo neposredno pri 
upravi ČZP Delavska enot
nost, Ljubljana, Dalmatino
va 4.

KAKŠNE SO PERSPEKTIVE SLOVENSKEGA KMETIJSTVA

SOS slovenskega kmetijstva®
Nedavni plenum Republiškega odbora sindikata de

lavcev kmetijstva, živilske in tobačne industrije Slove
nije, ki je bil združen s seminarjem za člane odbora v 
Dolenjskih Toplicah in ki sta se ga mimo članov odbora 
udeležila tudi nredsednik Centralnega odbora tega sin
dikata VASIL DIMOVSKI ter inž. FRANC RAZDEV
ŠEK, član izvršnega sveta, je opozoril zlasti na neugo
den položaj slovenskega kmetijstva v zadnjem obdobju.
Vendar pa so člani republiškega odbora nakazali tudi 
nekatere rešitve, ki — seveda če jih bodo upoštevali pri
stojni forumi — obetajo slovenskemu kmetijstvu boljše 
čase.

ALI SE BODO TRŽNI POGOJI 
NORMALIZIRALI?

»Slovensko kmetijstvo — po
sebej v družbenem sektorju — 
se je lan) razvijalo v znatno 
slabših ekonomskih pogojih kot 
predlani,« je povedal JULIJ 
PLANINC, predsednik Republi
škega odbora sindikata delav
cev kmetijstva, živilske in to
bačne industrije Slovenije. »To 
se izrazito odraža v slabih fi
nančnih rezultatih kmetijskih 
gospodarskih organizacij, ki so 
brez vsakfšne akumulacije za 
razvoj v prihodnje. Slabe fi
nančne rezultate je pokazala 
zlasti živinoreja oziroma reja 
živine za prodajo. Pogoji gospo
darjenja so se namreč gbčutno 
poslabšali v drugi polovici mi
nulega leta in se tudi v niče
mer niso izboljšali tudi letos ...«

’ Položaj večine družbenih 
kmetijskih proizvodnih organi
zacij je letos zelo zaskrbljujoč.

V doglednem času namreč ni 
mogoče pričakovati, da bi se 
tržni pogoji normalizirali. To 
pa pomeni, da se bo začela ru
šiti gospodarska osnova vseh 
večjih družbenih proizvodnih 
obratov, prav tako pa tudi/ v 
kooperacijski proizvodnji z za
sebnimi proizvajalci. Zaradi te
ga so potrebni takojšnji organi
zacijski in ekonomski ukrepi 
kolektivov in širše družbene 
skupnosti, da bi preprečili zelo 
veliko gospodarsko škodo — 
opuščanje vzreje živine za pro
dajo — ki preti zavoljo preti
rano visokih carin držav uvoz
nic, prav tako pa tudi zaradi 
neurejenega tržišča in zmanj
šanja potrošnje živilskih proiz- 

1 vodov na domačem trgu.

NAKAZANE REŠITVE
Spričo takih razmer v slo

venskem kmetijstvu so člani 
plenuma Republiškega odbora

sindikata delavcev kmetijstva, 
živilske in tobačne industrije 
Slovenije predlagali odgovornim 
forumom, zlasti pa Gospodarski 
zbornici Slovenije ,in republiški 
skupščini ter njenim organom 
in bankam, da poiščejo in izve
dejo nekatere nujne rešitve, in 
sicer:

0 da se s carinskimi ukrepi 
takoj onemogoči dumpinški uvoz 
kmetijskih proizvodov in tako 
dosledno zaščiti domača kmetij
ska proizvodnja;

O da se s pomočjo regresov 
ali izvoznimi premijami ali z 
intervencijo družbenih sredstev 
iz državnih rezerv omogoči pro
daja sedanjih tržnih viškov 
kmetijskih proizvodov v izvozu;

® da poiščejo možnosti za 
regresiranje obrestnih mer za 
sedanje in bodoče kredite za 
kmetijstvo kot tudi možnosti za 
odpravo obresti na poslovne 
sklade kmetijskih delovnih or
ganizacij;

• da poiščejo rešitve za po
daljšanje ali moratorij investi
cijskih kreditov, posebej za in
vesticije za urejanje kmetijskih 
zemljišč in za proizvodne gospo
darske ebjekte z dolgotrajno 
uporabnostjo;

9 da sanirajo izgube iz leta 
1967, če so te nastale zavoljo 
omenjenih težav pri prodaji ži
vine na tuja tržišča in drugih 
objektivnih okoliščin.

Razen tega pa so člani ple
numa opozorili tudi kmetijske 
delovne organizacije oziroma

sindikalne podružnice in samo
upravne organe, da je potrebno 
z vso resnostjo proučiti gospo
darjenje v podjetjih in čimprej 
odpraviti lastne slabosti. Za
ostreni gospodarski pogoji nam
reč narekujejo odločnejše sa
moorganiziranje kmetijskih de
lavcev, da bi tako odpravili do
sedanjo razdrobljenost in nepo
vezanost kmetijskih organizacij 
Slovenije. Se posebej nujna Pa 
je poslovna in organizacijska 
povezava kmetijskih proizvod
nih organizacij s predelovalno 
industrijo in trgovino.

4
KONKRETNEJŠI PROGRAM
ZA RAZVOJ KMETIJSTVA

Za dolgoročnejšo usmeritev 
kmetijstva in njegovo stabilizs' 
cijo pa je potrebno izdelati v 
okviru programa razvoja gospo
darstva Slovenije in Jugoslavija 
konkretnejši preigram razvoja 
te dejavnosti, ki bo prilagojen 
realnim proizvodno ekonomskim 
zmogljivostim kot tudi dejan' 
skim možnostim prodaje kmetij' 
skih izdelkov na domačem T 
tujih tržiščih — je bil eden iz
med najpomembnejših zaklju‘* 
kov plenuma. V okviru tega 
dolgoročnega programa pa j* 
potrebno še posebej pripravit* 
osnove za nadaljnje po vezo va' 
nje kmetijstva in integracijsk^ 
procese, saj bomo le tako zag°' 
tovili trdnejšo gospodarsko osn0' 
vo za razvoj slovenskega km®* 
tijstva. „

M. ŽIVKOVIC



7 dni v sindikatih

PO SLEDOVIH IZKLJUČITVE IZ KZ LENART

Jernejšek išče pravico
V občini Lenart je te dni povzročila izključitev de

lavca Franca Jernejška iz Agrokombinata KZ Lenart 
veliko hude krvi. Marsikateri delavec je pomislil tudi 
nase, saj, sodeč po primeru Jernejška, bi se lahko že 
jutri znašlo na cesti še lepo število ljudi, ki so zagrešili 
celo hujše grehe, kot jih danes očitajo temu delavcu.

Dokaj nejevoljni so bili ob vsem tem tudi družbe- 
no-politični forumi v Lenartu, posebno pa občinski sin-

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

6 TRBOVLJE
V okviru priprav na VI. 

kongres ZSJ je zaznati med 
trboveljskimi sindikalnimi po- 
oružraicami dokajšnjo aktiv
nost, so. ugotovili na občin
skem sindikalnem svetu. Mimo 
drugega bodo posvetili naj
dejo pozornost temam »inte- 
Sraoija vseh oblik družbenega 
<tela na samoupravnih odno- 
s>h« ter »aktualni problemi so
cialnega zavarovanja in nuj
nost usklajevanja tega področ
ja standarda s splošnim razvo
jem družbene in ekonomske 
reforme«. Občinski sindikalni 
®V0t je imenoval. tudi ustrezni 
komisiji, ki bosta zbrali in pri
pravili gradivo za šiiroke raz
prave. J. Savšek

• ČRNOMELJ
Ker bo v aprilu potekel 

mandat polovici članov samo
upravnih organov, bo ObSS 
organiziral dvodnevni seminar 
za predsednike delavskih sve
tov in upravnih odborov, na 
katerm bodo obravnavali pra- 
vice in dolžnosti članov samo
upravni h organov. , J. D.

• LENDAVA
Delo občinskega sindikalne

ga sveta je usmerjeno v široko 
Zasnovano predkongresno ak
tivnost, nosilke te aktivnosti 
Pa bodo komisije pri sindikal- 
nem svetu. Predstavniki len
davskih sindikatov menijo, da 
bo v razpravah o samouprav
ljanju sodeloval najširši krog 
Danov sindikata, saj je potreb
no razčistiti nekatera vpraša
nja, ki ovirajo večjo aktivnost. 
9re za odnose med sindikati 
ln samoupravnimi organi, za 
toačaj in vlogo sindikalnih 
Podružnic, skratka za proble
me, ki so izrednega pomena za 
sindikat. J.

dihalni svet.

TAJNA SEJA UO
Primer Jernejška se je toliko 

zaostril, da je prišel celo na 
dnevni red IX. skupne seje zbo
rov Skupščine občine Lenart.

Čeprav je skupščina obrav
navala problem predvsem na 
pobudo občinskega sindikalnega 
sveta, ki se je zavzel za zaščito 
pravice do dela, in hotel prika
zati ukrep upravnega odbora 
Agrokombinata KZ Lenart kot 
nezakonit — si moramo kljub 
vsemu vsaj na kratko ogledati 
obdolžnico.

Predlog za začetek disciplin
skega postopka zaradi lažje in 
težje kršitve delovnih dolžnosti 
zoper Franca Jernejška, uprav
nika obrata obrtnih dejavnosti 
pri Agrokombinatu KZ Lenart, 
je sestavil kar direktor Franc 
Suman.

Obdolžnica pravi med dru
gim naslednje:

# Tovariš Franc Jernejšek 
je laže kršil delovno dolžnost iz 
2. točke 113. člena Pravilnika o 
delovnih razmerjih pri Agro
kombinatu, s tem da je dne 4. 3. 
1968 predčasno zapustil delovno 
mesto brez poprejšnje odobrit
ve direktorja ter se omenjenega 
dne ob 11.30 uri odpeljal s pri
vatnim avtomobilom proti Ma
riboru ...

# Ker je Jernejšek opustil 
iz evidence obračun najemnine

za leto 1967 v znesku 2.250 N 
dinarjev,za menjalnico mlevskih 
izdelkov pri Ivanu ln Julijani 
Vrbaniču v Partinju, je s tern 
povzročil izgubo in nerealen pri
kaz gospodarskega stanja za 
mlin in oljarno za zaključni ra
čun. S tem je Jernejšek teže 
kršil delovno dolžnost...

® Dne 30. 12. 1967 je Jernej
šek žalil pred svojim kolektivom 
sodelavce s tem, da se je iz le
teli nesramno norčeval, jim da
jal najrazličnejše nespodobne 
vzdevke in o njih nemoralno 
govoril...

@ Dne 16. 1. 1968 je prišel 
Jernejšek vinjen v gostišče Črni 
les in tu pričel napadati vodjo 
komerciale Iva Knupleža z ža
litvami. Ob tej priložnosti je na
padel tudi druge vodilne delavce 
Agrokombinata od direktorja 
navzdol. Dejal je tudi, da vlada 
v Agrokombinatu triumvirat. ..

Se bi lahko naštevali grehe 
Franca Jernejška, s katerimi je 
— vsaj po mnenju direktorja 
Sumana — teže kršil delovno 
dolžnost. Toda, poglejmo raje, 
kako je direktor zaključil svoj 
predlog za začetek disciplinske
ga postopka zoper Jernejška:^

»... Obdolženi si izmišlja in 
v vinjenem stanju po gostilnah 
govori vse mogoče in nemogoče 
stvari o našem podjetju in nje
govih vodilnih delavcih, nikoli

pa tega ne pove tam, kjer bi 
moral. Obdolženčevo nedostojno 
obnašanje, nemoralno govorjenje 
in izpadi v javnih lokalih ško
dijo ugledu Agrokombinata, za
radi česar Jernejšek ne more 
več ostati na svojem delovnem 
mestu. V želji po sožitju in redu 
v Agrokombinatu predlagam, da 
Jernejška izključimo iz delovne 
skupnosti, saj upravičeno priča
kujemo, da bi sleherna milejša 
kazen povzročila podjetju še na
daljnje težave.«

Vrhunec je vsa stvar dosegla 
s sejo upravnega odbora Agro
kombinata Kmetijske zadruge. 
Uprava Agrokombinata je or
ganizirala tajno sejo. Na seji je 
bilo sklenjeno, da Franca Jer
nejška odstranijo iz Agrokombi
nata, ker je laže in teže kršil 
svoje delovne dolžnosti.

NEZAKONITOST POSTOPKA
Jernejšek je začel iskati pra

vico.
Najprej se je obrnil na ob

činski sindikalni svet Lenart in 
njegovo pravno pomoč, kjer so 
kaj kmalu ugotovili naslednje 
nezakonitosti postopka zoper 
njega:

»Člen 152. pravilnika o de
lovnih razmerjih v Agrokombi
natu določa, da je mogoče de
lavca odstraniti iz delovnega 
mesta, če je zoper njega:

® sprožen postopek zaradi 
hujše kršitve delovne dolžnosti 
pod pogojem, da bi nadaljnja 
delavčeva prisotnost kvarno 
vplivala na potek postopka in 
normalno odvijanje dela v enoti 
oziroma Agrokombinatu.

Tako določilo splošnega akta 
je nezakonito, ker ni v skladu 
s 93. členom TZDR in znatno 
razširja možnosti za uporabo 
dovoljenega ukrepa odstrani.ve 
v škodo delavca.«

Spričo te in še nekaterih dru
gih nepravilnosti pri izključitvi 
Jernejška iz delovne organiza
cije je predlagal občinski sindi
kalni svet Lenart občinski skup
ščini, da po določilu 225. člena 
statuta občine Lenart zadrži iz
vršitev 152. člena pravilnika o 
delovnih razmerjih v Agrokom
binatu KZ Lenart.

Rezultat burne polemike na 
seji obeh zborov skupščine obči
ne Lenart pa je bilo priporočilo 
Agrokombinatu, da popravi 
sporni člen in poskrbi, da v pra
vilnikih ne bodo več uzakonjene 
nezakonitosti.

S tem seveda vprašanje iz
ključitve Franca Jernejška iz 
delovne organizacije ni bilo re
šeno. Končno besedo bo imelo 
sodišče, ki bo objekti vrlo pro
učilo »grehe« omenjenega delav
ca in »pravilnosti« postopka 
upravnega odbora Agrokombi
nata, ki je Jernejška postavil na 
cesto.

® Ne glede na kršenje de
lovne dolžnosti, ki jih pripisu
jejo nekateri Jernejšku, bo čas 
zelo verjetno pokazal, da se v
primerih izključitve iz delovne 
organizacije, nikoli in nikjer — 
tudi v Agrokombinatu KZ Le
nart — ne more postopati po do
mače in po volji posameznega 
vodilnega delavca, pa če gre še 
za tako hude prestopke delavca.

A. ULAGA
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® VPRAŠANJE:
Pri rudniku Trbovlje — Hrastnik sem bil zaposlen kot ru

darski inženir na delih v jami 9 let in 10 mesecev.
Ker se obdobje takega dela šteje v zavarovalno dobo s 

Povečanim trajanjem, bi želel vedeti, ali se s tem poveča tudi 
tooja skupna pokojninska doba in kje naj to svojo pravico 
Uv"cijavim. — J. G., Trbovlje

Po določbi 43. člena temeljnega zakona o pokojninskem 
^varovanju se šteje zavarovancem, ki so zaposleni kot inže
nirji v rudnikih v zvezi s proizvodnjo na podzemeljskih delih 
sakih 12 mesecev dejanskega delovnega razmerja za 15 mese- 

tov zavarovanja. »Starostna meja za pridobitev starostne pokoj
ne se zmanjša takim zavarovancem za eno leto na vsakih 
..tot dejanskega opravljanja dela. Ker se doba omenjenih del 
steva v zavarovalno dobo s povečanim trajanjem, se s tem 
avarovancu poveča tudi njegova skupna pokojninska doba. 

n Zahteveek za ugotovitev pokojninske dobe vložite pri komu- 
a'nem zavodu za socialno zavarovanje.
. M. VEHOVEC
* VPRAŠANJE:
U L Kaj lahko stori delavec, če v minulem letu po krivdi 
Jtojetja ni izkoristil letnega dopusta, čeprav je izpolnjeval 

8oie za dopust;
j , '■ V katerem primeru lahko dovoli organ upravljanja pod- 
lef ,a 'topust delavcem, ki bi ga morali izkoristiti v minulem 

da ga izkoristijo v tekočem letu?
Zaradi prekoračitve efektivnih ur me je upravni odbor 

b Znoval z denarno kaznijo. Ali je to v skladu z zakonom? 
‘ *■ — BOHINJSKA BISTRICA

0 določilih temeljnega zakona o delovnih razmerjih ima 
avec med letom pravico do letnega dopusta, ki se ji ne 

ltr odpovedati, prav tako pa ga podjetje ne more zanj pri- 
Jšati. v vašem primeru, ko v^s je podjetje za dopust pri

krajšalo kljub temu, da ste izpolnjevali pogoje za dopust, vam 
odgovarja - odškodninsko, torej, za škodo, ki vam je s tem 
nastala. V pismu omenjate, da vam podjetje ni omogočilo 
izrabiti dopusta, ker ni bilo na voljo dovolj delavcev. Prav to 
kaže ria krivdo podjetja.

Zaradi tega vam je podjetje dolžno plačati vsaj škodo v 
višini osebnih dohodkov, ki bi jih med dopustom prejemali — 
če znaša vaš dopust 18 delovni dni bi vam moralo plačati 
škodo najmanj v višini osebnega dohodka za 18 delovnih dni.

To pravico lahko uveljavljate s tožbo pred sodiščem splošne 
pristojnosti.

Glede prenosa dopusta iz minulega v naslednje leto določa 
zakon, da nadaljuje delavec, ki nastopi letni dopust konec 
koledarskega leta brez presledka tudi v naslednjem letu.

Temeljni zakon o delovnih razmerjih ne pozna denarne 
kazni za morebitno kršitev delovne dolžnosti. Zaradi tega i= 
organ upravljanja v vašem podjetju ravnal nezakonito, če vam 
je za domnevano kršitev delovne dolžnosti izrekel denar uv 
kazen.

Tudi v tem primeru lahko s tožbo pred sodiščem zahtevate, 
da vam podjetje vrne znesek, ki vam ga je odtegnilo.

J. TRAJCEV
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združuje 7 gradbenih podjetij v Sloveniji:
GORICA — Nova Gorica
INGRAD — Celje
PIONIR — Novo mesto
OBNOVA — Ljubljana
SAVA — Jesenice
STAVBAR — Maribor
TEHNIKA — Ljubljana
stalno sodeluje tudi z naslednjimi gradbenimi 
podjetji:
PROJEKT — Kranj 
MEGRAD,— Ljubljana 
ZIDAR — Kočevje 
PRIMORJE — Ajdovščina
gradi stanovanjska naselja, javne zgradbe, tu
ristične m industrijske objekte, komunalne na
prave ter garaže.

imajo potrebno število visoko kvalificiranih 
kadrov in zaposlujejo skupno preko 10.000, de
lavcev.

so dosegli v letu 1967 bruto realizacijo 600 mi
lijonov N-din.
gradi po najnovejših gradbenih metodah z upo
rabo najboljših materialov in kvalitetne, delo
ma uvožene opreme.
cene gradbenih storitev, zlasti stanovanjskih ob
jektov so med najnižjimi v Sloveniji.
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RAZGOVOR Z JOŽETOM PREDIKAKOM, 
PREDSEDNIKOM LJUBLJANSKEGA MESTNEGA 

ODBORA SINDIKATA DELAVCEV PROMETA 
IN ZVEZ LJUBLJANA

Živahnejše delo
»Mestni odbor sindikata delavcev prometa in zvez v 

Ljubljani je bil ustanovljen junija lani. Seveda so naj
več dela zahtevale priprave in izvedba ustanovnega obč
nega zbora,« je v razgovoru povedal Jože Predikaka, 
predsednik Mestnega odbora sindikata delavcev prometa 
in zvez Ljubljana, sicer pa pomočnik generalnega direk
torja Združenega železniškega transportnega podjetja Slo
venije. »A kljub temu, da smo spričo na novo ustanov
ljenega odbora predvidevali sprva zastoj v političnem de
lu, lahko zdaj z veseljem ugotovim, da je bilo delo odbora 
in njegovega predsedstva vseeno usmerjeno predvsem v 
obravnavanje tekočih družbenopolitičnih problemov.«
Ljubljanski mestni odbor 

sindikata delavcev prometa in 
zvez je v svojem delovnem pro
gramu najprej analiziral občne 
zbore sindikalnih podružnic v 
delovnih organizacijah prometa 
in zvez v Ljubljani, da bi tako 
dobil kompleksnejši pregled o 
razmerah v sindikalnih podruž
nicah. O tej analizi je razprav
ljalo tudi predsedstvo mestnega 
odbora in svoje zaključke po
sredovalo vsem sindikalnim po
družnicam. Razen tega so člani 
mestnega odbora obiskali več 
delovnih organizacij, kjer so se 
pogovarjali s političnimi aktivi 
predvsem v gospodarjenju v no
vih pogojih in o samoupravnih 
odnosih ter o vsebini dela sin
dikalnih podružnic.

»Ze iz analize občnih zborov 
ln kasneje iz neposrednih raz
govorov v posameznih sindikal
nih podružnicah.« je povzel be
sedo Jože Predikaka. »smo spo
znali. da večina sindikalnih po
družnic v delovnih organizaci
jah prometa in zvez na področju 
Ljubljane ni sprejela programa 
dela. Zavoljo tega smo se po
novno odločili za posvetovanja 
z izvršnimi odbori sindikalnih 
podružnic o vsebini in metodah 
dela. Na štirih posvetovanjih — 
za železnico, ptt dejavnost, cest- 
no-transportna dejavnost in za 
cestno podjetje — smo se zelo 
resno pogovorili, kje in kako 
se morajo sindikalne podružni
ce lotevati posameznih proble
mov. Moram tudi reči. da ti 
razgovori niso bili zaman. V 
marsikaterem podjetju, zlasti 
velja to za železnico in za cest- ’ 
no podjetje, ima zdaj sindikal
na organizacija mnogo večjo 
veljavo, kot pa jo je imela nred 
tem Sploh si v našem odboru 
prizadevamo, da bi čimbolj po
živili delo v podružnicah in da 
bi bili v vodstvih teh organi
zacij sposobni ljudje, ki so volj
ni delati in se odkrito pogovar
jati z vodilnimi v podjetjih o 
vseh težavah.«

Ljubljanski mestni odbor 
sindikata delavcev prometa in 
zvez pa je tudi sam sodeloval 
pri razreševanju nekaterih pro
blemov, ki so se pojavili v pro
metnih delovnih organizacijah. 
Takšfio sodelovanje se je po
kazati kot izredno koristno.

»Neposredno smo sodelovali 
pri urejanju notranjih odnosov 
v Avtoobnovi — GRAL. V tem. 
podjetju so bili samoupravni 
odnosi in odnosi nasploh tako 
skaljeni, da jim sindikalna or

ganizacija ni bila več, kos. Za
voljo tega je bilo nujno, da je 
posegel vmes tudi mestni odbor. 
Udeležili smo se osmih sestan
kov delavskega sveta, upravnega 
odbora, izvršnega odbora sindi
kalne podružnice in sestankov 
delovne skupnosti in raznih ko
misij, da so se ti skaljeni odnosi 
slednjič le zgladili. Prav tako 
smo na seji predsedstva obrav
navali neurejene odnose v pod
jetju za obnovo tirnega mate
riala na železnici. A tudi go
spodarjenje v Adria aviopro- 
metu je narekovalo, da smo ob
ravnavali probleme tega pod
jetja. Opravili smo več razgovo
rov s političnim aktivom, s ko
lektivom in tudi s prisilno 
upravo. Predvsem smo zahtevali 
strokovno presojo o tem. ali naj 
se podjetje likvidira ali pa ga 
je še možno sanirati. Zavzeli pa 
smo se tudi, da so delavci Adria 
avioprometa dobili izplačane 
zaostale vseh ne dohodke. Prav 
tako je bila na predlog sindi
kalne podružnice nekaterim de
lavcem izplačana sindikalna po
moč.«

Mestni odbor sindikata de
lavcev prometa in zvez v Ljub
ljani pa se je načrtno lotil tudi 
problematike reelekcije. V pa
nogi prometa na področju Ljub
ljane bo namreč izvedena re
elekcija direktorjev v devetih 
delovnih organizacijah.

»Ljubljanski mestni sindi
kalni svet je poslal v soglasju 
z našim odborom vsem sindi
kalnim podružnicam pismo, v 
katerem jih je opozoril na iz
vedbo reelekcije. Toda izkazalo 
se je, da o kriterijih, ki so bili 
v tem pismu pojasnjeni v zvezi 
z reelekcijo, sindikalne podruž
nice sploh niso razpravljale. 
Zlasti na področju prometa so 
bile v zvezi z reelekcijo oprav
ljene dokaj čudne akcije. V 
mnogih podjetjih so med člani 
samoupravnih organov izvajali 
najrazličnejše prej ko ne škod
ljive ankete, ali so še za starega 
direktorja, ali si želijo novega 
in podobno. Zavoljo tega se je 
naše predsedstvo odločilo za po
novno razpravo o tej proble
matiki, predvsem pa smo stali
šča ljubljanskih sindikatov do 
reelekcije zelo jasno razložili 
posameznim sindikalnim po
družnicam. Povedali smo jim 
tudi to. kakšna je pravzaprav 
vloga sindikalne organizacije ob 
reelekciji « je zaključil razgovor 
Jože Predikaka.

M. ŽIVKOVIC

DELAVSKA ENOTNOST — St. 14 — 6. aprila 1968
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LJUBLJANA

UVAJA NOVO UGODNOST 
ZA VSE STRANKE:

Osrednja poslovna enota, Ljubljana, Šubičeva 2 in 
podružnica Mestna hranilnica ljubljanska, Ljubljana. 
Čopova 3

POSLUJETA OD 4. MARCA 1968 DALJE:

VSAK DAN RAZEN SOBOTE OD /.30 DO 18. URE 
NEPREKINJENO

V tem času lahko opravite vse posle, ki Jih oprav
ljamo za občane, in sicer:

— sprejemamo navadne in vezane hranilne vloge na 
odpovedni rok

— zbiramo sredstva namenskega varčevanja (stano
vanjskega in kmetijskega)

— odkupujemo tuja plačilna sredstva in prodajamo 
tuje valute, čeke in kreditna pisma za službena, 
zasebna In turistična potovanja

— odpiramo zasebne devizne račune in žiro račune
< občanom
s Za vse ostale posle velja še nadalje dosčdanjl delovni 
\ čas.
^ Ostale poslovne enote Kreditne banke in hranilnice 
£ Ljubljana — podružnice in ekspoziture poslujejo:
< vsak ponedeljek in sredo od 7.30 do 16. ure nepre- 
s kinjeno — torek, četrtek in petek od 7.30 do 12. ure

^ OB SOBOTAH POSLUJEJO S HRANILNIMI VLO 
5; GAMI KREDITNE BANKE IN HRANILNICE LJUB- 
$ LJANA VSE POŠTE V SLOVENIJI!
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V IDRIJSKI OBČINI PREMALO STROKOVNJAKOV

KAKO JE Z VKLJUČEVANJEM PRIPRAVNIKOV V LJUBLJANSKIH INDUSTRIJ
SKIH DELOVNIH ORGANIZACIJAH____________ ______________________________

PRIPRAVNIKI NAJ NE
BODO CENENI DELAVCI
»Temeljni zakon o obveznem sprejemanju pripravnikov pri delovnih organizacijah 

je treba razumeti kot akt družbene intervencije za izboljšanje kadrovske strukture tu
di v ljubljanskih industrijskih delovnih organizacijah, kjer še zmeraj 51 odstotkov de
lovnih mest zasedajo ljudje z neustrezno strokovno izobrazbo,« je minuli ponedeljek 
povedal FRANC SLADIC, tajnik ljubljanskega Mestnega odbora sindikata delavcev in
dustrije in rudarstva v razgovoru s predsedniki sindikalnih organizacij o vključevanju 
pripravnikov v delovne organizacije.

Toda takoj moramo dodati, da nas je to posvetovanje v precejšnji meri razočaralo, 
saj se ga je od 28 vabljenih predsednikov udeležilo le 8 predsednikov sindikalnih po
družnic industrijskih delovnih organizacij. Pa še ti predsedniki oziroma tajniki sindi
kalnih podružnic so bili iz takšnih delovnih kolektivov, kjer so pripravništvo že do 
neke mere uredili, ali pa se prav zdaj dogovarjajo na sejah samoupravnih organov, ka
ko ga bodo uredili in koliko pripravnikov bodo sprejeli.

KAKO JE V PRAKSI?

Pripombe, ki so jih povedali 
predsedniki oziroma tajniki os
mih delovnih organizacij, so za
nimive. Zato najprej prisluhni
mo nekaterim:

PAVEL GALE, IGO Ljublja
na: »V zvezi z vključevanjem 
pripravnikov v naši delovni or
ganizaciji še nismo veliko sto
rili. Delovna mesta imamo nam
reč že vsa izpopolnjena. Toda, 
kot sem seznanjen bo naš de
lavski svet prav te dni povedal 
svoje, kako in koliko pripravni
kov bomo vključili v našem 
podjetju.«

JANKO SOTELSEK, Elektro, 
Ljubljana: »Pravilnik o priprav
nikih smo v našem podjetju 
sprejeli že pred dvema letoma 
in moram takoj povedati, da 
imamo vse okrog sprejemanja 
pripravnikov dokaj dobro ure
jeno. V dokaz nam lahko služi 
podatek, da vsakega pripravnika 
tudi potem sprejmemo v redno 
delovno razmerje. Trenutno 
imamo 24 pripravnikov.«

JOŽE MALIČ, ČZP Delo, 
Ljubljana: »Naše podjetje je v 
reorganizaciji in zavoljo tega še 
nimamo izdelanega dokončnega 
načrta, kakšne kadre vse bomo 
še potrebovali, ko se bomo pre
selili v dom tiska, se razume v 
zvezi s tem tudi, koliko priprav
nikov bomo sprejeli. Pravilnik 
o tem pa že delamo.«

Inž. FRANC ROZMAN, Lito
stroj, Ljubljana: »Temeljni za
kon o pripravnikih nas ni pre
senetil. Skupaj z mariborsko 
Metalno in Strojnimi tovarnami 
Trbovlje smo že 1965. leta spre
jeli pravilnik o pripravnikih. 
Takoj smo se domenili, kakšen 
bo program za pripravnike, ko
likšen bo pripravniški staž in 
seveda, kakšne bodo nagrade 
pripravnikov. Te namreč znaša
jo za pripravnike s srednjo šoto 
81.000 S dinarjev, z višjo 90.000 
in z visoko šolo 100.000 S dinar
jev. Toda pri pripravnikih smo

ništvu določijo, kolikšno število 
pripravnikov bodo sprejele. Ali 
na osnovi letnega družbenega 
načrta ali v odnosu na število 
zaposlenih v podjetju?

0 Kdo so pravzaprav pri
pravniki? Ali samo tisti, ki so 
zaključili srednjo, višjo in viso
ko šolo?

© Ali naj pripravniška doba 
traja leto dni, kot je to določeno 
s temeljnim zakonom, ali v po
sameznih primerih tudi več, ozi
roma manj kot leto dni?

® Kaj naj sploh zajame pro
gram pripravniškega dela? Ali 
naj zajame utrjevanje teoretič
nega znanja pripravnika, ali pri
dobivanje strokovnih izkušenj, 
oziroma družbeno ekonomskega 
znanja?

S Kdo naj sestavi program 
pripravniškega dela in kdo naj 
skrbi za izvajanje tega progra
ma v delovni organizaciji. Ali

Osnova: pravilno in
dolgoročno kadrovanje

V razpravah o nadaljnjem gospodarskem in družbenem razvoju postavljajo v Idrij
ski občini vedno bolj v ospredje pomanjkljivo strokovno zasedbo delovnih mest. Čeprav 
je mnogokrat slišati, da v tej občini štipendirajo precejšnje število ljudi na visoki, viš
jih in srednjih šolah — zdaj imajo okoli 200 štipendistov — pa v delovnih organizaci
jah občutno primanjkuje strokovnjakov. Ko so o tem razpravljali na komisiji za volit
ve in imenovanja pri idrijski občinski skupščini, so bili soglasni, da bo v bodoče po
trebno tudi natančno programiranje kadrov, da ne bi prihajalo do težav pri zaposlova
nju nekaterih vrst strokovnih delavcev.

rezan les, mizarske plošče, 
parket, okna, stanovanjska, 
vhodna in garažna vrata, 
salonit
LJUBLJANA: Vižmarje 168 
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CELJE: Tkalska 13________

0 SU7EHLULES
Po. podatkih, ki jih je ne

davno tega zbrala Komisija za 
volitve in imenovanja pri 
idrijski občinski skupščini in 
ki so bili osnova za razpravo o 
problemih strokovnega kadra 
— čeprav mimogrede tečeno ti 
podatki niso bili popolni — za
poslujejo zdaj delovne organi
zacije v tej občini 76 ljudi Z 
visoko, 60 z višjo in 362 s sred

nješolsko izobrazbo. Ljudi s 
strokovno usposobljenostjo pa 
bi potrebovali veliko več. Po 
sedaj narejenih sistemizacijah 
delovnih mest bi v vseh delov
nih organizacijah idrijske ob
čine morali imeti 154 ljudi z 
visoko, 173 z višjo in 452 s 
srednje šolsko izobrazbo.

Največ strokovnih kadrov z 
visoko in višjo izobrazbo zapo-

GRADISOVI POČITNIŠKI DOMOVI 
PREMALO IZKORIŠČENI

Bo letos bolje?
Gradisovi delavci imajo na 

voljo že vrsto let lepo urejene 
počitniške domove podjetja, ki 
so v Ankaranu, Poreču in na 
Pohorju. Da bi slehernemu čla
nu kolektiva omogočiti prebiti 
vsaj 10 dni v letu dopust v po
čitniškem domu, je po pravil
niku podjetja priznano dopla
čilo za stroške letovanja, in 
sicer po 1500 starih dinarjev na 
dan za člane kolektiva, za ožje 
družinske člane pa po 1200 sta
rih dinarjev na dan. Razen tega 
dobi vsak delavec Gradisa ta
krat, ko nastopi svoj redni do
pust, enkratno letno doplačilo 
za stroške prevoza, in sicer za 
člane kolektiva 12.000 starih di
narjev, za vsakega ožjega dru
žinskega člana pa po 2000 sta
rih dinarjev. Doplačilo za stro
ške letovanja pripada delavcem 
samo takrat, če tudi prebivajo 
nepretrgoma vsaj 3 dni v po
čitniškem domu, kjer imajo ce
lotno oskrbo. Doplačilo za 
stroške prevoza pa dobi vsak 
član kolektiva in se izplačuje

vsakega prvega tistega meseca, 
v katerem nastopi delavec svoj 
redni letni dopust.

Zmogljivosti Gradisovih po
čitniških domov so skupno 145 
ležišč. V času sezone, ko domo
vi obratujejo, bi se lahko zvr
stilo po 10 dni 2800 članov ko
lektiva in njihovih ožjih dru
žinskih članov. S podaljšanjem 
sezone pa bi se jih seveda lah
ko zvrstilo še več. Kljub temu, 
da je prostora dovolj in da cene 
niso pretirane, saj stane npr 
celotni oskrbovalni dah le 2800 
starih dinarjev in od tega pri
speva podjetje na dan 2000 
starih dinarjev, pa je lani iz
koristilo svoj dopust v domo
vih podjetja Gradis samo 1638 
članov kolektiva s svojimi dru
žinami. Domovi so imeli izko
riščenih samo 76 °/o svojih 
zmogljivosti. Zaradi tega so 
režijski stroški prav gotovo 
višji, kot bi bili sicer, če bi bile 
zmogljivosti ves čas polno iz
koriščene.

sluje rudnik živega srebra. Med 
gospodarskimi organizacijami 
mu sledi Simplex. Zelo občutne 
pa so potrebe po strokovnih ka
drih v Tovarni kolektorjev in 
v trgovini. Zlasti v trgovini, ki 
zaostaja v razvoju in kjer ni
majo zaposlenega niti enega 
delavca z visoko ali višjo izo
brazbo, bo treba v kratkem na
rediti občuten korak naprej.

Dosedanje razprave c pro
blemih strokovnega kadra so 
pokazale, da se bo teh vprašanj 
treba lotiti hitro in na vse mož
ne načine. Pritegniti bo treba 
domače strokovnjake, ki so se 
zaradi neugodnih pogojev doma 
v preteklosti zaposlili drugod. 
Razen tega pa bo treba po
iskati strokovnjake tudi od 
drugod, v delovnih organizaci
jah. kjer kadrovska politika še 
posebno šepa, pa bo treba od
praviti z obrtniško miselnostjo. 
Najpomembnejša bo seveda 
pravilna dolgoročna kadrovska 
politika, ki naj bi v prihodnje 
izhajala bolj iz razvojnih pro? 
gramov delovnih organ izacii in 
iz razvojnih načrtov občinske 
skupščine.

SREČKO KAVČIČ

se srečali s problemom, kdo naj 
bi ocenil njihovo delo po kon
čanem pripravniškem stažu. 
Vsak se tega iz različnih vzro
kov otepa. Najtežje pa je z oce
njevanjem ekonomistov...«

In še SLAVKA JESIH, Kar- 
tonažna tovarna, Ljubljana: »Še 
ne vemo, koliko pripravnikov 
bomo sprejeli. Pa tudi, če jih 
bomo sprejeli, jih kasneje ne 
bomo mogli zaposliti, ker pre
prosto zanje nimamo prostih 
delovnih mest.«

KAJ NAJ VSEBUJEJO PRA
VILNIKI O PRIPRAVNIKIH?

Kljub takšnim in drugačnim 
pripombam se je v razgovoru s 
predsedniki sindikalnih podruž
nic in že v prejšnjih razgovorih 
članov Mestnega odbora z ne- 

- katerimi predstavniki ljubljan
skih podjetij in sindikata po
kazalo, da v mnogih delovnih 
organizacijah ne vedo, kaj naj 
sploh vsebujejo pravilniki o pri
pravnikih, ki jih morajo delov
ne organizacije sprejeti do 8. 
aprila letos.

Ce na kratko naštejemo 
vprašanja, ki se najčešče pora
jajo:

© Kako naj delovne organi
zacije v pravilnikih o priprav

• RADGONA

POTREBE SO VEDNO VEČJE
Na posvetu direktorjev gospodarskih organizacij radgonske ob

čine so med drugim poudarili potrebo o skorajšnji avtomatizaciji 
telefonije. Sedanja polavtomatska centrala ima veliko premajhne 
zmogljivosti in največkrat je telefonsko zvezo dobiti še bolj težko, 
kot pa so jo dobili prej, preden so uvedli polavtomat. Na Občin
ski skupščini pravijo, da bi v ta namen bilo treba zbrati okoli 15 
milijonov starih dinarjev za nove prostore JLA, ki bi svoje se
danje prepustila za pošto. Ce bi Radgona dobila avtomatsko tele
fonsko centralo, bi imela namesto sedanjih 3, 12 kanalov, kar bi 
zadoščalo sedanjim in prihodnjim potrebam.

T. S.

naj bodo to posamezne strokov
ne službe ali samo kadrovska 
služba podjetja?

® In slednjič, kdo naj ob 
koncu pripravniškega staža pre
izkusi znanje, pismeno ali ust
meno, če še je pripravnik v de
lovni organizaciji dobro obne
sel?

Odgovore na mnoga vpraša
nja, ki se porajajo ob urejanju 
pripravništva v delovnih orga
nizacijah, daje že izpopolnjena 
zakonodaja. Druga pa sodijo v 
samoupravno pristojnost delov
nih skupnosti, zato je razumlji
vo, da receptov za rešitve ni 
mogoče dati, kajti le-te naj bodo 
odraz možnosti, ki so za vsako 
delovno skupnost več ali manj 
specifične.

NALOGE SINDIKATA
Kakšne pa so v zvezi s spre

jemanjem pripravnikov naloge 
sindikata, je na kratko povedal 
inž. JANEZ DULAR, predsednik 
ljubljanskega Mestnega odbora 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva:

»Z vključevanjem pripravni
kov naj zlasti sindikalne orga
nizacije v podjetjih pomagajo 
premagovati odpor proti spreje
manju mladih strokovnjakov. 
Razen tega se morajo odločno 
zavzeti, da si vsaka delovna or
ganizacija s področja ljubljan
ske industrije takoj izdela jasen 
program razvoja in seveda s tem 
tudi zaposlovanja. Predvsem pa 
ne smejo sindikalne organizacije 
v podjetjih dopustiti, da bi pri
pravnike IZKORIŠČALI KOT 
CENENE DELAVCE. Še posebej 
pa se mora sindikat v vsakem 
podjetju zavzeti za tisti del pro
grama razvoja, oziroma zapo
slovanja in sprejemanja pri
pravnikov, ki bo zajel samo
upravljanje, ekonomiko, organi
zacijo podjetja in delovno 
pravo.«

M. 2IVKOVIC

Na 10 c i cer o

e ŠKOFJA LOKA
Občinska skupščina v Škofji 

Loki je sklenila, da bo refe
rendum o samoprispevku za 
gradnjo šol v občini 21. apri
la. Ce se bo glasovanja udele
žilo več kot polovica upravi
čenih volivcev, in če se bo 
večina od njih odločila za 
uvedbo samoprispevka, potem 
bo le-ta uveden za dobo 5 let. 
Plačevali naj bi ga vsi zapo
sleni, ki stanujejo v škofjelo
ški občini, in sicer 1 % od 
vseh izplačanih neto osebnit 
dohodkov. V.

• LJUBLJANA
V vzgojno varstveni ustano

vi podjetja Litostroj so že za
čeli delati po novem. Varstvc 
za tiste otroke, katerih starši 
že delajo deljeno, so podaljšali 
do 6. ure zvečer. To je za ure 
več kot doslej. L. L.

e POSTOJNA
Nedolgo tega so imeli v go

stinskem podjetju Jadran v 
Postojni enodvnevni izobraže
valni seminar za člane samo
upravnih organov in za druge 
člane kolektiva. Beseda je te
kla o vlogi in nalogah gostin
skega delavca in o aktualnih 
vprašanjih nadaljnjega razvo
ja delavskega samoupravlja
nja. L.

• BREŽICE
Na pobudo občinskega sin

dikalnega sveta Brežice so 
imeli zadnje dni marca v Ca1 
težkih Toplicah posvet pred 
sednikoV in tajnikov Občin 
skih sindikalnih svetov dolenj 
skih in spodnjeposavskih ob 
čin. Na posvetovanju so raz 
pravljali o nadaljnjem sode 
lovanju sindikatov na dolenj
skem območju, ki pa je bilo 
že doslej uspešno. Udeleženci 
so soglašali, naj bi ustanovili 
medobčinski odbor sindikata 
prometa in zvez Dolenjske s 
sedežem v Novem mestu. 
Predlagali so tudi, da bi se v 
bodoče povezovali v medob
činske odbore tudi strokovni 
sindikati. V.

0 KOČEVJE
Zagrebško trgovsko podjetje 

»Nama« bo v Kočevju na Tr
gu Svobode zgradilo veliko tr
govsko hišo. V trgovski hiši, 
za katero predvidevajo, da bo 
zgrajena že do aprila prihod
njega leta, bodo prodajali vse 
od šivank do avtomobilov.

® RIBNICA
Občinski sindikalni svet 

Ribnica namerava v kratkem 
poklicati delavce, ki so zapo
sleni v zasebnem sektorju obr
ti, na razgovor, na katerem bi 
se razen drugega pogovorih 
tudi o ustanovitvi sindikalne 
podružnice, ki bi združevala 
delavce zasebnega sektorja.

• NOVO MESTO
Do 19. marca so delovne or

ganizacije, sindikalne podruž
nice in delavci v novomeški 
občini zbrali za počitniško 
okrevanje otrok nekaj več kot 
400.000 starih dinarjev. Komi
sija za letovanje otrok Prl 
občinskem odboru Rdeče?3 
križa je razpravljala o nadalj
njem zbiranju denarja. Skle
nili so. da bodo njeni Član* 
obiskali v kratkem še tiste 
delovne organizacije, ki * 
skupni sklad za letovanje nis° 
ničesar prispevale. N.

6 METLIKA
Metliška pekarija, ki se )e 

že januarja združila z Žitom 
iz Ljubljane.'napeče vsak dan 
okoli 500 kg belega, 300 kg čr' 
nega in 200 kg polbelega kru' 
ha. Glavni odjemalci zelo do
brega kruha so Metličani, 40 ^ 
pa ga pokupijo Hrvati, ki Prl' 
dejo ponj iz okoliških krajev-

• CELJE
Do letošnjih prvomajski^

praznikov mora biti konča 
novi objekt celjske »Zlatarn^ 
— razmeroma veliko poslopL
z upravnimi in proizvodnim
prostori, učilnicami, iaboraj __
riji itd. Te dni opravljajo de
lavci Gradisa, ki je Sradm 
prevzel, samo še zakljd*-" 
dela.
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Iz naše družbe

— Se kdo? Če ve, dovolite, 
da povzamem. Kakor je bilo 
Pričakovati, je diskusija navr- 
Sla in odprla zelo širok spek
ter problemov. Mislim, da bi 
Se morali omejiti le na ključ
ne. Tovariši, jaz ne bi šel v 
širino. Zato predlagam, da s 
to materijo ne bi Šli na komi- 
sije in svete. Sploh pa je tre
ba enkrat prekiniti z našo 
ekstenzivnostjo. Popolnoma 
se strinjam z Janezom, ki 
Predlaga, naj iz problematike 
Potegnemo najbolj pereče po
stavke in damo nanje odgo
vor. Kakor veste, je v blagov
no tržnih odnosih linija, da 
se ne planira totalno in glo
balno, ampak samo karakteri
stične tendence. No, in kaj je 
karakteristično za našo obči
no? Mislim, da ni karakteri
stična npr. kultura ali zdrav
stvo, ker je to nacionalna 
Nadeva, karakterističen pa je 
dohodek od prometnega davka 
vn taks, ki naj gre za razvoj 
lokalne samouprave, šolstva in 
tako naprej. Zato moramo za 
naprej planirati naše potrebe 
In seveda davke. To je eno' 
biruga pa je naša skrb za de
lovnega človeka. Če naš de
lovni človek ne bo imel ure
jenega otroškega varstva, bo 
s celohupnim prehodom na 
novi delovni čas njegov stan
dard bistveno prizadet. Zato 
$e strinjam s Tomaževim, 
Predlogom, da je treba temu 
vprašanju posvetiti vso po
trebno pozornost. Tu bi pa jaz 
šel na posebno komisijo po 
zgledu nekaterimi ustanov, 
kakor je bilo v tisku. Komisi
ja naj z anketo ali individu
alno pogleda v družinske 
vazmere zaposlenih na območ
ju občine. Mislim, da ta poseg 
zadostuje. Kar pa zadeva 
Matevžev pomislek, da bi mo
tali gospodarskim organizaci
jam z določeno ekonomsko in 
širšo politiko nakazati možno
sti in smer, pa mislim, da je 
to stvar višjih forumov in de
lovnih kolektivov samih ter 
njihovih samoupravnih aso
ciacij, predvsem pa speciali
zacije, kooperacije, integraci
ja in vključevanja v medna- 
rodno delitev dela. V našem 
Ptogramu lahko mirne vesti 
ostanejo še stara stališča.

'Tako, mislim, tovariši, da 
je prvo ogrodje za razvoj naše 
občine postavljeno: konkretna 
izpeljava pa je seveda stvar 
Paše uprave in drugih stro
kovnih služb v občini. Zeli še 
kdo besedo? Ne? Potem vas 
Prosim, da se do maksimuma 
Angažirate pri kokretizaciji 
naših današnjih stališč in da 
Se vsak na svojem delovnem 
Piestu dosledno zavzemate za 
Pjihovo realizacijo v praksi.

XXX

Za kaj naj se zavzema
jo? vpraša Stefan Franceta 
Pa hodniku.

■— Kolikor sem, jaz razu
mi: za plan davkov in taks. 
naže, da je blagajna prazna.

- Nič čudnega. Slišal sem, 
so dali nogometašem kar

ZDRAVSTVENO VARSTVO DELAVCEV NA GORIŠKEM

da
20 milijonov...
, — Vidva pa še kar nada- 
mjeta, kakor vidim, se Ste- 
Ahu in Francetu pridruži 

Predsednik. O čem pa?
O reformi! reče Stefan.
O racionalnosti investi- 

naloib, doda

Varstvu prt delil 
naj večjo pozornost

Na rob posvetovanju o vlogi sindikata pri uresničevanju zdravstvenega varstva delavcev pri delu, ki je 
bilo minuli teden v Novi Gorici pod pokroviteljstvom Toneta Kropuška, predsednika RS ZSS

Novogoriški občinski sindikalni svet je minuli teden pod pokroviteljstvom Toneta Kro
puška, predsednika Republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije organiziral zanimivo 
posvetovanje na temo: ZDRAVSTVENO VARSTVO PRI DELU. Posvetovanje, katerega so 
se udeležili predstavniki iz večine slovenskih občinskih sindikalnih svetov, je bilo bolj ma- 
nifestativnega pomena in manj deiovno, kar pa je razumljivo. To je bilo namreč prvo to
vrstno posvetovanje v organizaciji sindikatov. A vseeno smo v petih referatih strokovnja
kov s področja medicine dela slišali vrsto zanimivih ugotovitev, do kod smo prispeli s hi
giensko tehničnim varstvom in predvsem zdravstvenem varstvu delavcev pri delu.

Obširno gradivo s tega posvetovanja nam ne dopušča, da bi ga obdelali le v enem pri
spevku, marveč se bomo morali k temu gradivu še vračati, zlasti k tistemu delu, ki govori, 
kaj bodo morali storiti sindikati, da bi zdravstveno varstvo delavcev v delovnih organiza
cijah dobilo še večjo veljavo. Ker pa je bilo to pot posvetovanje v Novi Gorici, najprej pri
sluhnimo, kako je z zdravstvenim varstvom delavcev na Goriškem.

DISPANZER ZA MEDICINO 
DELA

Po podatkih, ki jih je navedel 
dr. Tone Prijatelj, zdravnik iz 
tovarne pohištva Meblo v Novi 
Gorici, so na Goriškem pred 
točno tremi leti v okviru zavo
da za zdravstveno varstvo usta
novili tudi dispanzer za medi
cino dela. Tedaj so bili velik 
problem in so še danes prostori, 
ker mora dispanzer še zmeraj 
gostovati v prostorih zdravstve
nega doma. A vseeno je dispan
zer za medicino dela v Novi 
Gorici osnoval dva svoja od
delka, in sicer oddelek za eko
logijo, to je oddelek za ocenje
vanje delovnega okolja, in dis
panzer za medicino dela.

Novogoriški dispanzer za me
dicino dela opravlja občasne 
preglede delavcev že od leta 
1965. Za to deto je dobil tudi 
potrebno pooblastilo sekretaria
ta za zdravstvo. V glavnem v 
tem dispanzerju pregledujejo 
delavce, ki delajo na zdravju 
nevarnih mestih, seveda vse po

naročilu posameznih podjetij. V 
treh letih so, kljub temu, da v 
dispanzerju ne delajo vsak dan, 
pregledali 2.137 delavcev iz no
vogoriških delovnih organizacij.

In od vseh podjetij, ki naj bi 
pošiljala delavce na občasne 
preglede, so na Goriškem samo 
štiri podjetja, ki to opravljajo 
redno. Ta podjetja so Iskra iz 
Šempetra, Vozila Gorica, Avto- 
promet Nova Gorica in Časo
pisno založniško podjetje Soča 
iz Nove Gorice.

KAKŠNA IN KOLIKŠNA 
SO POKLICNA OBOLENJA?
Pri prikazu poklicnih obolenj 

smo na osnovi izvajanj dr. To
neta Prijatelja lahko spoznali, - 
da imajo podjetja na Goriškem, 
kjer ni tako velika nevarnost 
poklicnih obolenj, več teh 
obolenj, kot pa tista podjetja, 
kjer je ta nevarnost mnogo 
večja. Vzrok za to je enostaven, 
morda v tistih podjetjih, kjer 
je manj nevarnosti za poklicna 
obolenja, niti enkrat niso poslali 
delavcev na pregled.

iiiiiiiiiiitilii Sil*

Pri poklicnih obolenjih so na 
Goriškem na prvem mestu za
strupitve z živim srebrom v 
idrijskem rudniku.

Na drugem mestu je akustič
na travma, to je okvara sluha 
zavoljo ropota. Na tretjem me
stu so kožne bolezni, na četr
tem zastrupitvp s kromom in na 
petem mestu silikoza, spet iz 
rudnika živega srebra v Idriji.

Največ obolelih zaradi poklic
nih bolezni je v razredu letnika 
1928—1937. Takoj za njimi pa 
so delavci, rojeni med 1938. in 
1947. letom. Bolj kot vsi ostali 
podatki pa preseneča podatek, 
da je 5 delavcev po 20 letih dela 
zbolelo zaradi poklicnih bolezni.

Zanimivo je tudi to, da je 
med poklicnimi bolniki na Go
riškem več moških.

Nadvse zanimivi pa so tudi 
podatki, kdaj je največ delav
cev poklicno zbolelo. Razen 111 
delavcev, ki so se zastrupili na 
delu v času manj kot enega me
seca njihove zaposlitve, je naj
številnejša skupina poklicno

l!!l!iyilll|ljiilN6i|!!Plli!!ll^

obolelih delavcev tistih, ki so 
delali 11 do 20 lej.

, In še to: na Goriškem je bilo 
v dobrih dveh letih prijavljenih 
kar 66 okvar sluha. Podatek, ki 
zelo zaskrbljuje, pa je, da je letos 
v treh mesecih dela bilo prijav
ljenih več obolenj sluha kot vse 
lansko leto.

KAJ STORITI?
Na osnovi vseh omenjenih po

datkov, ki so na voljo — mimo
grede povedano mi niti nismo 
vseh navedli — je medlicina 
dela, oziroma organizirano 
zdravstveno varstvo pri delu na 
Goriškem nujno potrebno.

»Nujno je potrebno, da se več 
zdravnikov ukvarja z medicino 
dela,« je povedal dr. Tone Pri
jatelj,« da naredi več zdravni
kov specialistični izpit iz mediT 
cine dela. Zdravniki pa, ki de
lajo v obratnih ambulantah, naj 
bi imeli vsi postdipiomski tečaj 
iz medicine dela ...«

Razen tega je potrebno tudi v 
delovnih organizacijah na Gori
škem večje sodelovanje zdrav-

01) TODtIN TAM

0 LJUTOMER
V 5 letih naj bi na osnovi 

samoprispevka, o katerem so 
volivci pred kratkim odločali, 
zbrali v ljutomerski občini 
najmanj 250 milijonov starih 
dinarjev. Polovica teh sred
stev je namenjena za dejav
nost krajevnih skupnosti, po
lovico pa bodo porabili za mo
dernizacijo cest v občini.

-j.

S LENDAVA
Mladinci se pripravljajo na 

praznovanja v tednu mlado
sti. Poleg štafete bodo orga
nizirali športria tekmovanja 
med mladinskimi aktivi. Ra
zen tega bo lendavska mladi
na pomagala pri gradnji let
nega kopališča, za letošnje le
to pa je predvidenih še nekaj 
lokalnih delovnih akcij, ki jih 
organizirajo mladinskih aktivi 
po vaseh. —so

© VELENJE
Pred kratkim se je v Vele

nju sestal pripravljalni odbor 
.za formiranje skupnosti otro
škega varstva. Sklenili so, da 
bodo ustanovili samostojno 
skupnost, ki bo imela na skrbi 
otroško varstvo v občini. 
Skupščina skupnosti za otro
ško varstvo bo v aprilu. K.

© RADENCI
Člani kolektiva zdravilišča 

Radenska Slatina načrtno skr
bijo za nova stanovanja. Pred 
kratkim je bil dograjen novi 
stanovanjski blok, ki ima 5

I I
S kladivom.
V revirjih ga ni kolektiva, 

sindikalne ali druge organiza
cije, delovnega človeka ali ob
čana, ki ne bi podpiral seda
njih prizadevanj zasavskih ob
čin za ureditev osrednje cest
ne zveze Trojane—Zagorje— 
Trbovlje — Hrastnik—Rimske 
Toplice. Omenjena podpora jc 
imela tudi materialno osnovo. 
Znano je namreč, da so zasav
ske delovne organizacije v 
zadnjih letih zbrale za obnovo 
te ceste več kot milijardo sta
rih din. Samoupravni organi 
niso nikdar in nikoli pomišija-

preureditev In obnovo te ce
ste, se seveda s tem ne odreka
jo zasavski cesti. Narobe: za
savska cesta bo znatno razbre
menila sedanji promet na 
osrednji slovenski magistrali: 
Celje—Ljubljana ali Trojane 
—Celje. Toda za dograditev te 
ceste na odseku Litija—Zagor
je, pa Zagorje—Trbovlje in pa 
Hrastnik—Zidani most jc po- 
potrebno zbrati nekaj milijard 
starih din. Kje dobiti ta de
nar? Menda ni treba posebej 
dokazovati, da ga ne bo še vr
sto let. Ali naj potemtakem to 
pomeni, da sl revirji lahko pri
voščijo čakalt pet, sedem let, 
in .uporabljati sedanjo, neure
jeno cesto? Odgovor je, kot na 
dlani: nihče sl ne upa izraču-

li, ko so glasovali za prispevke nati škode, ki bi jo utrpelo za-

France.Qlhkih
fj j s IIVUUJC. 111UVHU PUH CUUJV,
fedsednik zmaje z glavo: ; g ustrezno cestno povezanost z

svojih podjetij za te namene. 
Marsikaj in marsikje so si ta
ko rekoč pritrgali od ust, sa
mo da so lahko sodelovali pri 
tej pomembni akciji.

Sicer pa, če so bili v revir
jih kdaj enotni glede kakšnega 
osrednjega družbenega vpraša
nja ali problema, so nedvomno 
zdaj, ko gre za dilemo ali ti
stih 970 milijonov starih din, 
ki so na voljo na skladu za 
urejanje cest SRS, dodeliti za 
nadaljevanje izgradnje zasav
ske ceste ali za dokončno ob
novo prometne poti na odseku 
Trojane — Trbovlje — Hrast
nik— Rimske Toplice. Zasav
sko! gospodarstvo namreč po
trebuje", močno potrebuje,

^aj vama še ni dovolj? Jaz 
,?> če je le mogoče, pustim 
*rbi v pisarni. Kakšno vre- 

Qe> kaj? Poletje v pomladi. 
,je bo jte v nedeljo držalo, bo- 
lp0 imeli prima tekmo. Ko bi 
„r ue bilo zadnjič tistega ne- 
Ranega suspenza in poškod-

i i

:

zaledjem proti Ljubljani in Ce
lju zdaj, tale hip. Vsakršo od
lašanje sc utegne hudo mašče
vati. Promet narašča Iz dneva 
v dan, cesta pa na posameznih, 
še neurejenih odsekih ogroža 
varno vožnjo, družbeno imet
je in ljudi. Če so v revirjih 
enotnega mišljenja, da kače 
omenjeni denar dodeliti za

savsko gospodarstvo ob seda
nji, izredno neugodni cestni 
povezanosti. \

So pa še drugi razlogi, men
da dovolj prepričljivi, ki opo
zarjajo, da je izhod samo do
končna ureditev cest Trojane 
— Hrastnik — Rimske Topil
ce. Lani so rekonstruirali ce
sto od Izlak do pod trojanske
ga klanca. Rudnik rjavega pre
moga je obnovil in delno iz
gradil nov cestni odsek od ob
rata Loke do Kisovca. Zdaj pa 
manjka samo še priključek v 
dolžini dveh kilometrov na no
vo cesto proti Izlakam in most 
čez potok Medijo. Od Trojan 
do vznožja podtrojanskega 
klanca je treba urediti le še 
2 km cestišča. Seveda gre za 
sila zahteven odsek, ki ga bo 
treba delno razširiti, ker pred
stavlja ozko grlo. In končno bo 
treba položiti na že asfaltirano 
cesto Zagorje—Trbovlje novo 
asfaltno prevleko in zgraditi 
cestni odsek Dol — Smarjeta 
nroti IHmskim Toplicam. Po 
izračunih bi za vsa ta dela po
trebovali nekaj nad 900 mili

jonov starih din. Poglejmo še 
en razlog. Cestni Odsek Stope 
— Loke se ugreza zavoljo ru
darjenja. Čeprav jc nova cesta 
skozi naselje Kisovec že zgra
jena, je nihče ne more upo
rabljati, ker ni povezana z na 
novo asfaltiranim cestiščem pri 
Hudnerju v Zgornjih Lokah. 
Cesta čez Slačnlk iz Zagorja 
proti Trbovljam bo kmalu po
vsem neprevozna, če ne bodo 
na njej uredili nove asfaltne 
prevleke. Skoda iz dneva v 
dan narašča. Pričakovati, da 
bi še naprej zasavski delovni 
kolektivi sofinancirali to cest
no zvezo, je dejansko jalovo. 
S svojim prispevkom milijar
do starih din so pokazali pol
no pripravljenost, zdaj pa ni
majo kje vzeti denarja, ne da 
bi ogrozili svoj obstoj in na
daljnje gospodarjenje.

Spričo tega v revirjih pou
darjajo, da sedanji dokazi o 
upravičenosti dokončne obnove 
te ceste ne bi smeli biti za
man. Sklad za ceste SRS bi jih 
moral upoštevati, saj gre ko
nec koncev za regionalno go
spodarstvo z okrog 80 milijard 
letnega družbenega produkta.

-m-

ŽVEČILNI GUMI
v treh izbranih okusih

po prstih
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stvene službe s podjetji. Nujno 
je, da podjetja sama ocenijo, 
na katerih delovnih mestih je 
večja nevarnost za zdravje in 
poškodbe. Pred tem pa naj pod
jetja točno po predpisih zakona 
opravijo tudi meritve delovnega 
okolja. Za meritve delovnega 
okolja, zlasti pa za kontrolo po 
spremembah delovnega okolja, 
oziroma tehnologije je nujno 
okrepiti tudi enoto za ekologijo 
dela z vsemi potrebnimi aparati. 
Urejena pooblastila za preglede 
pred nastopom službe pa bodo 
dosegla to, da bodo delali pravi 
ljudje na pravem mestu. S tem 
bo tudi manj poklicnih obolenj 
in tudi obolenj nasploh.

M. Z.

VINKO BLATNIK

IGO
LJUBLJANA

It
Uprava: Trnovski pristan 8, tel. 20-879, 21-747 
Obrati Gradaška 22, telefon 20-103

S Projektiramo, izdelujemo in montiramo opremo za vse vrste kuhinj, samopostrež
nih restavracij in gostinskih obratov 

S Primerne cene! — izdelava solidna!

AUTOKIT
TRST, Via Mazzini 24 
telefon 36 897

(blizu trga Ponte Rosso);

- RAZNOVRSTNI 
DODATNI PRIBOR

- AVTOMOBILSKI 
POSAMEZNI DELI 
ZA KAROSERIJE

- BARVE

S tem odrezkom poseben 
popust

dvoinpolsobnih, 5 dvosobnih 
m 5 enosobnih stanovanj ter 
20 samskih sob. Kljub temu, 
da so lani v podjetju razdelili 
tudi za individualno gradnjo 
pomoč, in sicer 58 milijonov 
starih dinarjev v obliki kre
dita. pa stanovanj še vedno 
orimanikuje. Se vedno -je bli
zu 16 družin brez primernega 
stanovanja, razen tega pa tu
di nekaj samskih delavcev.

V.

© CELJE
Čeprav v tovarni emajlira

ne posode vsa leta že gradijo 
nova stanovanja za svoje de
lavce. je stanovanjski prob
lem še vedno pereč. Letos gra
dijo nov stolpič na Hudinji, v 
katerem bo 20 enosobnih in 
dvosobnih stanovanj. Zazidal
ni načrt na Hudinji predvide
va še gradnjo stolpnice s 45 
stanovanji in stanovanjskega 
bloka z 80 stanovanji ter sam
ski dom. Vendar so to načrti, 
ki bodo uresničljivi le, če bo
do tudi sredstva. V podjetju 
pravijo, da bi z gradnjo lahko 
začeli, če bi imeli na voljo 
vsaj 12 milijonov novih di
narjev. Teh pa za sedaj še ni.

—em

© RADGONA
Ko so na ObSS razpravljali 

o zaposlovanju in nezaposleno
sti, so se člani zavzemali za 
prekvalifikacijo delavcev, ki 
so ali pa še bodo ostali brez 
dela. Radgonski občinski sin
dikalni svet se je med drugim 
zavzemal tudi za izključno za
poslovanje preko zavodov za 
zaposlovanje. Na novo naj bi 
zaposlili le ljudi, ki imajo 
ustrezno kvalifikacijo in ki jim 
zaposlitev pomeni edini vir za 
preživljanje. S.
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Is naše družbe

Dopisniki nam pišejo
• Črnomelj

Ustanovitev sindikalne podružnice
Občinski sindikalni svet Črnomelj namerava na željo neka

terih delavcev, ki so zaposleni pri zasebnikih, ustanoviti sindi
kalno podružnico. Namen je v tem, da se zaščitijo delavci, zapo
sleni pri privatnikih, kajti dostikrat se pojavljajo primeri 
izkoriščanja, kar zlasti velja za učence poklicnih šol, ki so pri 
obrtnikih; so pa tudi primeri kršenja delovnih predpisov. Vendar 
oškodovani ne želijo povedati, ker se bojijo posledic. Pri pri
vatnikih je zaposlenih nad 80 delavcev, J. D.

• MARIBOR

Kreditiranje kupcev zavira modernizacijo 
proizvodnje

V Tovarni železniških vozil Boris Kidrič bi nujno morali
zbrati sredstva za modernizacijo obrata za predelavo pločevine 
in karosernice. Računajo, da bodo za modernizacijo samo v prvi 
fazi potrebovali 25 milijonev N-dinarjev. Obnoviti pa je treba 
tudi strojni park, saj nekateri stroji obratujejo že več kot sto 
let. Prav gotovo pa bi se laže in hitreje lotili rekonstrukcije, če 
bi del svojih ustvarjenih skladov ne uporabljali za kreditiranje 
kupcev. Računajo, da bodo letos porabili za te namene kar 
16 milijonov N-dinarjev. H kreditiranju jih je prisililo dejstvo, 
da v okviru Jugoslovanskih železnic niso našli enotnosti, zato 
so se pač morali, kot večina podjetijj, odločiti za pot konku
rence in kupce kreditirati. F. H.

m ptuj

Za nakup stanovanj ni denarja
Gradbeno podjetje »Drava« gradi v novem delu mesta 

56-stanovanjski blok, ki bo letos gotov. Polovico stanovanj imajo 
že predanih, medtem ko druga polovica še čaka na kupce. To 
pomeni, da tudi ptujska podjetja nimajo denarja za nakup sta
novanj, čeprav bi jih za svoje člane potrebovala. F. H.

• HRASTNIK

Ugodni izvozni rezultati Steklarne
V Steklarni so pred mesecem spet presegli plan izvoza. 

Skupno so iztržili nad 177.000 dolarjev. Največ steklenine so 
prodali v ZVezno republiko Nemčijo in v ZDA. Tržišča ZDA 
postajajo za steklarski kolektiv izredno zanimiva, saj sodijo 
ameriški uvozniki, da so svetlobna telesa tako glede kakovosti 
kot estetske izvedbe pritegnila pozornost tamkajšnjih potroš
nikov. Ker so letos končno uredili vprašanje embalaže za po
šiljke te vrste blaga na severnoameriško tržišče, bo utegnila 
Steklarna že v letu 1968 precej povečati izvoz, vsekakor pa 
močno preseči lansko realizacijo prodaje v ZDA, ki je dosegla 
260.000 dolarjev. V obeh mesecih letos je Steklarna izvozila že 
za 352.000 dolarjev steklenine, izključno na področja konverti
bilnih valut in s tem presegla obveznosti za okrog 15 %. -m

• TOLMIN

Pomanjkljivi samoupravni akti
Pred nedavnim so upravni organi tolminske občinske skup

ščine z anketo ugotovili, da nekatere delovne organizacije ne 
posvečajo zadostne pozornosti sprejemanju raznih notranjih 
aktov. V glavnem se omejujejo le na statut ter pravilnik o de
litvi dohodka in osebnega dohodka. Ponekod so sprejeli tudi 
pravilnik o delovnih razmerjih, marsikje pa to delikatno pod
ročje še vedno urejajo le s sklepi delavskega sveta.

Zaradi pregleda in izvajanja ustreznega nadzorstva nad za
konitostjo notranjih aktov je občinska skupščina na zadnji seji 
sprejela odlok, po katerem ji morajo delovne organizacije do
stavljati splošne akte v tridesetih dneh po sprejemu. jš.
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V Tomosu iščejo novega 

| direktorja.
Komisija za imenovanje 

| direktorja je zavrnila vse
| tri prijavljene kandidate.
| Svojo odločitev je pismeno
| utemeljila ter predlagala
1 delavskemu svetu ponoven
| rdzpiš direktorskega mesta.

Razpisni postopek je bil 
| verjetno pravno in samo-
| upravno brezhiben, zakaj
g komisiji predseduje vodja
| pravne službe v Tomosu.
| Skozi njeno kritično rešeto
g je padel tudi kandidat iz
g Tomosa — vodja prodajne-
| ga oddelka.

Ne vemo, ali je bil na seji 
| delavskega sveta preveč šo
li kiran nad zavrnitvijo svoje
| kandidature, ali pa si samo-
I upravne pravice in odnose
1 po svoje tolmači, zatrdno
1 pa je na svoj kandidacijski
g neuspeh reagiral naslednje-
E ga dne.

Službeno je poklical vod
ij jo pravne službe k sebi in
1 ker je ni bilo, jo je poklical
1 še dan kasneje.

»Kako si upate vi, mlada 
1 pravnica, ocenjevati mene,
1 ki- imam že osemnajst let v
1 žepu diplomo ekonomske
g fakultete?«

Potem je pravico do iz- 
| bire kandidata za direktor
ji sko mesto odrekel še dru-
g gemu članu komi si i e, ki je
g samo stroini tehnik in ne
j inženir v Tomosu, meritor-
g nest pa je odrekel tudi
g tretjemu članu komisije, ki
g sicer je inženir, toda tre-
| nutno zaseda direktorsko
g mesto v koprski Agrarii in
g, je obenem podpredsednik
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tamkajšnje občinske skup
ščine.

Skratka, po mnenju, za
vrnjenega in užaljenega 
kandidata komisija za ime
novanje direktorja ni bila 
pravilno sestavljena.

Ce bi samoupravno vod
stvo upoštevalo to njegovo 
zapoznelo nezaupnico, bi 
moralo imenovati novo ko
misijo, v kateri bi bili sami 
fakultetni izobraženci iz 
Tomosovih vrst, seve, z dol
goletnim delovnim stažem 
in naklonjeni užaljencu, da 
ne bi tudi pri drugem raz
pisu pogorel...

No, inženirje bi že zbrali, 
teže pa bi verjetno našli 
simpatizerje vodje prodaj
nega sektorja, ker se je 
bojda že mnogim v tovar
ni zameril. »Ne kaže, nam
reč, nagnjenosti za teamsko 
delo,« je obzirno zapisala 
komisija za imenovanje di
rektorja.

Delavski svet pa utegne 
drugače reagirati na to 
osebno, zapoznelo nezaup
nico, komisiji, ki jo je 
imenoval v najboljši veri, 
da bo delo dobro in zako
nito opravila. Napad na 
razpisno komisijo je kajpak 
tudi posreden napad na 
samoupravne organe, ki so 
jo imenovali. Vprašajo se 
morda še, zakaj zavrnjeni 
kandidat ni podvomil o 
strokovnosti komisije, pre
den je padel skozi njeno 
rešeto.

Očitno še bo pranje glav 
nadaljevalo, le vloge bodo 
zamenjali. Prihodnja seja 
delavskega sveta bo verjet
no živahna, lahko pa tudi 
upamo, da bo prispevala k 
resnosti in kritičnosti izbire 
strokovnjaka, ki bo v tem 
kolektivu zasedel najvaž
nejše delovno mesto.

M. K.
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Promet iz dneva v dan na
rašča in kandijski most v No
vem mestu temu ni več kos. 
Sicer pa je stara stvar, da se 
ob prometnih konicah nabere 
na obeh straneh mostu vrsta 
vozil, kolesarjev in pešcev. 
Kljub vsem varnostnim ukre
pom pride velikokrat do manj
ših prask ali pa vsaj do močne
ga. zaviranja avtomobilov. Kje 
je rešitev? Na starem mostu je 
ni, kajti konstrukcija ne pre
nese nobene razširitve, za grad
njo novega mostu pa ni denar
ja. M. D.

NA DOLENJSKEM

Žolčne proračunske razprave
Večina občinskih skupščin 

na Dolenjskem in v Posavju je 
v minulih dneh razpravljala o 
letošnjih proračunih, povsod 
pa so o financiranju proračun-

N^yWWWSAAAAAAAA/VWWVWV'.

SIGNALI
Degradacija hišnih svetov 

kot organizmov družbenega 
upravljalnja je črna pika v 
razvoju samoupravnih odno
sov pri nas. Kaže pa, da smo 
vendarle iz tega »potegnili« 
pomemben poduk: ljudem je 
postalo samoupravljanje ne 
samo neodtujljiva pravica, v 
ustavnem pomenu besede, 
marveč del njihovega vsakda
njega življenja, pa bodisi da 
gre pri tem za čas, prebit na 
delovnem mestu ali v popol
danskem okolju.

Podoba je, da so naposled 
tudi številna stanovanjska 
podjetja spoznala, da se uteg
nejo njihova prizadevanja na 
področju stanovanjskega go
spodarstva docela ali pa do
kaj izjaloviti, če ne bodo 
imela pri tem opore ljudi, ki ; 
so združeni v hišnih svetih. V 
zasavskih revirjih so stano
vanjska podjetja ubrala sicer 
različne poti za ponovno po
živitev teh organov družbene 
samouprave, skupno pa jim je 
to, da si želijo njihovega so
delovanja. Za primer navaja
mo hrastniško stanovanjsko 
podjetje. V tej občini so do
slej pripravili k sodelovanju 
44 hišnih svetov od 88, torej 
polovico. V začetku novega le
ta je stanovanjsko podjetje 
pisalo vsem nekdanjim orga
nom družbenega upravljanja 
stanovanjskih hiš. V pismu 
so jim ponovno obrazložili, da 
s sredstvi za tekoče vzdrže
vanje stanovanj izključno sa
mi razpolagajo. Predstavniki 
podjetja so se udeležili neka
terih sestankov stanovalcev. 
Na posvetovanjih je sicer »pa
dla« marsikatera pikra na ra
čun jemanja pravic organom 
upravljanja stanovanjskih hiš, 
vendar so se stanovalci pre
pričali, da ima stanovanjsko 
podjetje resen namen še na 
druge načine podpirati vsa
kršno sodelovanje stanovalcev 
pri gospodarjenju s stanova
nji. Novo izvoljenim hišnim 
svetom so dali npr. bloke na
ročilnic. Poslej hišni sveti sa
mi odločajo, kaj je treba po
praviti, urediti, seveda v 
okviru pristojnosti, le da ra
čuni romajo na stanovanjsko 
podjetje, ki tudi plačuje 
opravljene usluge.

Ob tem se seveda porajajo 
nekatera nova vprašanja, ne
kateri dvomi, ali so z odlokom 
skupščine izglasovani tehnični 
normativi glede popravil, 
vzdrževanja in zamenjave po
sameznih naprav v stanova
njih resnično ustrezni. Stano
valci bi radi poznali tistega, 
ki bi se npr. upal trditi, da 
ogrevalna naprava za toplo 
vodo traja polnih 20 let. Prak
sa namrgč odločno demantira 
te in nekatere druge normati
ve. Iz vsega tega je seveda 
mogoče zaključiti, da bodo 
dejavni hišni sveti lahko v 
oporo stanovanjskim podjet
jem, da bodo odkrito in stal
no opozarjali na nepravilnosti 
in omogočali stanovanjskim 
podjetjem, da se na občinski 
skupščini zavzemajo za ustrez
nejše rešitve. Renesansa delo
vanja hišnih svetov bi morala 
biti stvar vseh družbenopoli
tičnih organizacij, zlasti pa 
Socialistične zveze in ne na
zadnje sindikatov.

—in

ske potrošnje letos tudi zelo 
žolčne razprave. Občinske pro
račune so te dni sicer s težavo 
sprejeli v Krškem, Novem me
stu in Trebnjem, medtem ko so 
ga odborniki na seji obeh zbo
rov občinske skupščine v Metli
ki zavrnili. Občinske skupščine 
v Brežicah, Črnomlju in Sev
nici pa še usklajujejo predvide
ne izdatke z dohodki in bodo 
proračune sprejemali šele okoli 
desetega aprila.

Občinske skupščine, ki lani 
od republike niso dobile večjih 
dopolnilnih sredstev, so letoš
nje izdatke še nekako uspele 
uravnovesiti s predvidenimi do
hodki, čeprav s tem še daleč 
niso zadovoljile vseh zahtev in 
v glavnem tudi realnih potreb 
posameznih proračunskih po
trošnikov. Teže pa je v občinah, 
katerim je republika lani dala

razmeroma veliko dopolnilnih 
sredstev. Mednje sodita obe 
belokranjski občini [Metlika in 
Črnomelj, ki sta dobili: prva 
1,800.000 in druga 2.400.000 no
vih dinarjev dopolnilnih sred
stev. Obe občini sta ta denar v 
glavnem porabili za financira
nje šolstva, zato zdaj pričaku
jejo, da bodo letos dobili prav 
toliko denarja od republiške 
izobraževalne skupnosti. Le-ta 
pa doslej še ni izdelala meril 
za delitev dopolnilnih sredstev 
temeljnim izobraževalnim skup
nostim. Prav tako v občinah 
še ne vedo, koliko sredstev bo
do letos dobili od republike 
namensko za reševanje borčev
skih zadev, znano pa je, da so 
ta vprašanja prav v Beli kra
jini najbolj pereča.

Odborniki metliške občinske 
skupščine so se na seji znašli v

zelo kočljivem položaju, ker 
predlog proračuna ni predvide
val skoraj nobenih sredstev za 
šolstvo in za reševanje borčev
skih zadev. Prav zato so pred
log občinskega proračuna za
vrnili. O njem bodo ponovno 
razpravljali, ko bodo v repu
bliki znana merila za delitev 
dopolnilnih sredstev za finan
ciranje šolstva in borčevskih 
zadev.

Težave pri sestavljanju pro
računov so letos v občinah to
liko večje,' ker je bilo nanje 
preneseno delno financiranje 
milice, civilne zaščite in še ne
katerih dejavnosti, medtem ko 
marsikje letos predvidevajo 
celo manj dohodkov kot lani, 
zlasti še iz stabilnejših virov, 
ker se je delitveno razmerje 
med republiko in občinami ne
koliko poslabšalo v škodo občin.

Regres velja od 26. februarja do zgod;,.:, . pomladi. Kdor 
kupi premog sedaj, si zagotovi naslednje ugodnosti: 
nižjo ceno, zanesljivo in takojšnjo dobavo, boljšo kako
vost ter višjo kalorično vrednost zaradi osušitve.

RUDNIK LIGNITA VELENJE

DELAVSKA ENOTNOST — Št. 14 — 6. aprila 1968
k

*



v ZAGREBŠKI NA-MI:

Za dom in družino

POTROŠNIŠKA POMLAD
Ste že doživeli, da bi vam trgovsko podjetje, pri ka

terem ste kupili blago večje vrednosti, vrnilo nekaj de
narja, ko je zvedelo, da ga drugo podjetje ceneje pro
daja?

Ste že slišali, da bi upoštevalo tudi neupravičeno re
klamacijo?

Ste morda doživeli, da bi trgovina ceneje prodajala 
izdelke, kakor njihovi proizvajalci v svojih poslovalni
cah?

DOKAZ POSLOVNE 
SOLIDNOSTI

V prvem članku o zagreb
ški Na-mi smo vas v grobem 
seznanili z novostmi v poslova
nju, s katerimi to podjetje na
poveduje potrošniško pomlad.

Tokrat nekaj podrobnosti, ki 
jo že dokazujejo.

Pred seboj imam dopis za
grebške Na-me, ki se v prevodu 
glasi:

»Ljubo nam je, da vam lah
ko sporočimo veselo vest o 
Pocenitvi pletilnih strojev 
znamke Regina, in sicer dvo
vrstnih za 430 novih dinarjev 
*n enovrstnih za 383 novih di
narjev.

V zvezi s tem vam je zgor
nja razlika v ceni na voljo in 
nas prosimo, da nam sporočite,

naj vam denar vrnemo ali 
P° želite, da vam dostavimo 
°lago, ki ga potrebujete.

Razliko v ceni vam. v obeh 
Primerih priznamo po predlo
žitvi paragonskega bloka. Če

stroj vzeli na kredit, pride 
v poštev samo blago.

Tudi s tem ukrepom želimo 
dokazati našo poslovno solid
nost in upamo, da boste še na
dalje ostali naš dober potroš
nik.

Tovariško vas pozdravljamo!
Glavni direktor: 

Franjo Belan

“Kadar koli nas kupci opo
mnijo, da dobe to ali ono bla
go v drugem podjetju ceneje 
kot pri nas,« mi je razla
gal 1 glavni direktor zagrebške 
‘'8-me tov. Belan, »ceno zniža- 
nio. Tehle uvoženih pletilnih 
strojev smo imeli, mislim, vse
ga dvesto. Na prvo urgenco 
enega izmed kupcev, češ, da 
enaki stroji stanejo tu in tu 
manj, smo vsem kupcem posla
li obvestilo, kakršnega sem 
vam izročil.«

POPRAVEK CEN,
Ki NE PRIDE VEDNO 

V PRAVE ROKE
V prejšnjem članku o za

grebški Na-mi smo omenili, da 
80 maloprodajne cene, navede
ne v pomladansko — poletnem 
katalogu tega podjetja, veljav

ne od 1. marca do 1. septembra 
in da podjetje prevzame nase 
tveganje ob morebitnih tovar
niških podražitvah. Na-ma torej 
garantira za cene, objavljene v 
svojem katalogu, razen v dveh 
primerih: če se medtem občut
neje spremeni gospodarski in- 
strumentarij ali če tovarna po
ceni blago. ■

Da zagotovilo ni dano tja
vdan, je videti iz popravkov, 
priloženih katalogu, v katerih 
je 90 «/o cen znižanih in le nekaj 
zvišanih.

Od takrat, ko je katalog 
nastajal, do zadnjih dni pred 
izidom je, na primer, Iskra po
cenila lošči lnike in takoj za njo 
tudi zagrebška Na-ma. GP-6 se 
je pocenil s 300 na 198 novih 
dinarjev in GP-6, precej večji 
loščilnik, z 828 na 546 novih di
narjev. Ker v katalogu ni bilo 
več mogoče spremeniti cen io 
Na-ma z velikimi, mastnimi 
črkami vnesla te prijetne no
vice na priloženi list s po
pravki.

»Ali ste dobili to prilogo?« 
me je nekaj čudno preiskujoče 
vprašal direktor in potem, ko 
sem rekla, da jo prvič vidim, 
nadaljeval: »Vprašajte še znan
ce. Obveščeni smo, da na po
budo trgovske mreže izginjajo 
iz katalogov. Zaradi konku
rence!«

Diši po nelojalni konkuren
ci, zato sem res nekaj znancev 
vprašala, če so s katalogom1 
vred dobili tudi list s popravki 
cen in ... — No, namig tov. 
Belana je ostal na pol razči
ščen. Popravkov niso dobili. 
Vprašanje, zakaj ne in kdo jih 
izmika, pa ostaja nerazrešeno!

Vendar sem poskušala ugo
toviti vsaj to, po čem so enaki 
loščilniki v ljubljanskih trgovi
nah. V Metalki prodajajo samo 
uvožene, Elektrotehna, poslo
valnica na Titovi 23, na proda
ja GP-5 po 809 novih dinarjev 
ali za 282,60 • novih dinarjev 
d raže kot zagrebška Na-ma ...

VSE REKLAMACIJE 
UPOŠTEVANE

Zgodi se tudi zagrebški 
Na-mi, da kupci niso zadovolj
ni s kupljenim blagom. V po-

mladansko-poletnem katalogu 
piše, da podjetje povrne denar, 
če se med transportom pošilj
ka pokvari ali če kakovost še 
pred transportom ni ustrezala.

Ker je ravno takrat, ko sem 
se mudila v podjetju, prišel 
neki kupec da uveljavi rekla
macijo, sva se z direktorjem 
pomenila tudi o tem.

»Kupec ne sme slabe volje 
iz naše hiše,« je rekel. “Vemo, 
da je 98 % reklamacij upraviče
nih, vendar ugodimo tudi tema 
dvema odstotkoma neupraviče
nih, ker bi nam nezadovoljni 
kupci naredili z obrekovanjem 
več škode, kakor nas stane nji
hov zahtevek.«

Mislim, da je ustrežljivost 
in prijaznost do potrošnikov 
zakon zagrebške Na-me. Kot 
potrošnica sem obhodila obe 
veleblagovnici — staro in novo, 
se ustavljala ob mizah s peri
lom, s pleteninami, v oddelkih 
s pohištvom in gospodinjskimi 
aparati in povsod je pojasnila 
spremljala za slovenske pojme 
nadpovprečna prijaznost in 
uslužnost.

N4-MA S KRAŠEVIMI 
DESERTI KONKURIRA — 

KRAŠU
Mimogrede sem opazila, da 

so nekateri 'Kraševi deserti pri 
Na-mi cenejši kakor v zagreb
ški poslovalnici te tovarne. 
Neverjetno, vendar resnično in 
— možno, "če trgovska mreža 
Kraša posluje z višjo maržo kot 
Na-ma... ,

Opazila sem tudi, da so po
maranče na stojnicah nasproti 
nove Na-me nekaj dražje ka
kor pri No-mi, pri nas pa sploh 
precej dražje.

Bluze mariborske Vezenine 
so v mariborski Veletkanini za 
več kot 10 novih dinarjev draž
je kot v zagrebški Na-mi. Po
dobno razliko med ljubljanski
mi trgovinami in zagrebško 
Na-mo sem ugotovila pri raz
prodaji ženskih setov (pulover
jev in jopic), izdelanih v tovar
ni Iteks iz Iloka.

Pojasnilo?
Različne marže, različen od

nos do kupcev, različna poslov
na sposobnost. Medtem, ko zna
ša marža pri prodaji sadja in 
zelenjave v Sloveniji tudi do 
398/«; znaša v zagrebški Na-rm 

; .15,18 8/0. Nič čudnega torej, če 
se potrošniki iz obmejnih in 
tudi že iz oddaljenejših sloven
skih krajev z marsičepi oskrbu
jejo v zagrebški Na-mi. '

Toda še več pove o konku-j 
renčnosti tega podjetja primer
java marž v jugoslovanskem 
merilu: od januarja do sep
tembra lani je znašala povpreč

na marža v zagrebški Na-mi 
11,68 %, v ljubljanski 12,74%, v 
Veleblagovnici Beograd 13.57 
odstotka in v skopskem Mer
kurju 22,2 %.

POMEMBNEJŠE
KOT NAJNIŽJA MARŽA
Z omenjenimi podatki pa se 

v zagrebški Na-mi ne hvalijo 
tako, kakor z drugim uspehom, 
to je s spremembo odnosov na 
relaciji prodajalec—posrednik— 
kupec.

“Želimo, da kupec odloča, s 
čim se bomo zalagali, ne več 
nabava oziroma komerciala. Na 
naših prodajnih policah dobite 
na primer poleg Argo juhe, Po
dravko, Sljeme in Franck; 
katerih več prodamo, tistih več 
nabavimo. Pa pri nas? Ali do
bite Franckovo juho?«

Vprašanje je bilo malce 
pikro in naperjeno zoper zapi
ranje našega tržišča v republi
ške meje in zoper diktaturo 
komercialistov v potrošnji.

»Toda,« sem se postavila v 
bran, »pri vas nimate. hladilni
kov EM, ali ni to tudi neke 
vrste diktatura?«

Odgovor je bil vse prej tak, 
kakršnega bi pričakovala:

“Kriva je tovarna. Lani smo 
jih imeli. Poslovne odnose s 
tem podjetjem smo prekinili 
zaradi nesolidnosti partnerjev. 
Metalki so znižali ceno, nam pa 
ne, zalogo smo težko razproda
li. Odtlej smo se povezali z ma
kedonsko tovarno Georgij Nau- 
mov iz Bitole. Za 493,6 milijo
na starih dinarjev hladilnikov 
smo jim prodali. Med skupno 
7000, ki so šli preko nas v go
spodinjstva, ni bilo letos niti 
enega iz EM. Lahko pa bi jih 
bilo vsaj poiovico, ker je doba
va iz Maribora veliko priklad- 
nejša kakor iz Bitole. Toda ne 
za ceno našega poslovnega 
ugleda in zaupanja potrošnikov 
v naša zagotovila, da smo in 
bomo najcenejši v Jugoslaviji.«

Upam, da ste z odgovorom 
zadovoljni. Vrstni red na rela
ciji proizvajalec—posrednik— 
potrošnik se je v zagrebški 
Na-mi obrnil za 180 stopinj in, 
kakor zatrjujejo, pametne to
varne to že upoštevajo. Med 
veljavnostjo, prvega kataloga 
Na-me, to je, od 1. septembra 
1967- do 29. februarja letos rti 
niti ena tovarna podražila po
šiljk oziroma posrednikom1 po
vzročila zgube, iker gararitfrajo 
za objavljene cene, pred izidom 
drugega kataloga pa je že pre
cej tovarn pocenilo izdelke, kar 
priča list s popravki, priložen 
katalogu — četudi vam morda 
ni prišel v roke...

MARIOLA KOBAL
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V aranžmaju 
Počitniške skupnosti 

Ljubljana -Moste
Tudi letos je Počitniška skupnost Ljubljana-Moste organizi

ra letovanja v svojih in najetih počitniških domovih za člane 
klovnih kolektivov in njihove svojce.

Meščanska počitniška skupnost ima letos domove v Crikve- 
^'ci, v Portorožu, v Novem Gradu, v Bohinju, v Kranjski gori,

Velikem Lošinju in po najnovejših podatkih tudi v Jadra
lcem. Izbira je torej pestra, zato odločitev ne bo težka, posebno 
? so cene za oddih zares dostopne vsem in v primerjavi z dru- 

«»ni — več kot ugodne.
0 V Portorožu bo, dom odprt še ta mesec, medtem ko bo večina 
ruKih domov pričela sprejemati dopustnike v juniju.

|. Po želji podjetij pa zagotovi Počitniška skupnost potrebno 
eWio postelj tudi izven vnaprej določenih rokov. 

b ,Ce ste se torej odločili, da si boste v letošnjih počitnicah 
vr,voščili oddih, ne da bi vam bilo treba ob tem globoko seči 
b se odločite za letovanje v enem izmed mikavnih domov 
°c>tniške skupnosti Ljubljana-Moste!

CELOTNA OSKRBA ZA 22 N DIN NA DAN!
V okviru omenjene počitniške skupnosti lahko torej letos 

Rujete:
j..v Crikvenici,.kjer ima skupnost v neposredni bližini hotela 

‘ramar udobno »Vilo Ksenijo«. Dom ima 38 ležišč, vsaj 40 pa 
n najame Počitniška skupnost v zasebnih sobah, 

g V Crikvenici bodo prišli na svoj račun tudi najbolj zahtevni 
j® .ie. Vse sobe so namreč A oziroma B kategorije, medtem ko 

®Po kopališče oddaljeno le nekaj korakov od »Vile Ksenije«. 
V .D°m bo odprt od 11. junija do 20. septembra. Cenee penziona: 
juniju in septembru 22,—, v juliju in avgustu pa 28,— N"-din. 
S-'7 Portorožu, kjer ima Počitniška skupnost svoj dom nad 
v»5jdm hotelom Central. Dom je C kategorije, img 42 postelj, 

■^»ebnih sobah pa še 20.
SrJv n° Pečeno kopališče je oddaljeno od doma borih 200 m. 
ljuk1- 8620116 bodo tu prišli na svoj račun predvsem tisti, ki 
%nK° turistični vrvež, medtem ko bo v maju, juniju in sep- 
žgijbru navdušil Portorož tudi starejše ljudi oziroma tiste, ki 

v miru preživeti svoj letni oddih. 
l)f ri°m v Portorožu bo letos odprt od 30. aprila do 20. septem- 
jjv, Cene penziona: v juliju in avgustu 28,—> izven teh dveh 
% yC6v pa 22,— N-dinarjev.

Novem Gradu, kjer ima Počitniška skupnost Ljubljana- 
*teli p°čitniški dom Pineta. Tu ima Počitniška skupnost 80 po- 

Gostje prebivajo v vikend hišicah, ki ležijo v lepem

borovem gozdu tik ob morju. Pineto imenujejo nekateri tudi 
»Mala Slovenija«, saj se ha tem kosu naše obale zbere v po
letnih mesecih tudi do 1200 Slovencev.

V Novem Gradu se letos začne letovanje 21 junija in bo 
trajalo do 31. avgusta. Cene penziona: v juniju 22,—, v juliju in 
avgustu pa- 28,— N-dinarjev.
• V Velikem Lošinju, kjer ima Počitniška skupnost Ljubljana- 
Moste v najemu Počitniški dom Saturnus z 80 ležišči, od tega 
45 v zasebnih' sobah.

Kopališče je oddaljeno od doma pol kilometra. Vreme na 
Lošinju spominja na sredozemsko podnebje in je kot nalašč 
za vse tiste, ki ljubijo blago klimo.

Počitniški dom Saturnus v Velikem Lošinju bo letos odprt 
od 10. junija pa vse do 11. septembra. Cene penziona: v juniju 
in septembru 22,—, v juliju in avgustu 28,— N-dinarjev.
• V Jadranovem, kjer je Počitniška skupnost Ljubljana-Moste 
prevzela v upravljanje Dom podjetja Instalacije. Dom leži med 
Crikvenico in Kraljevico in ima približno 30 ležišč. Ponaša se 
z vsem potrebnim udobjem za prijetne počitnice.

Kdor se bo odločil za počitnice v Jadranovem, se bo lahko 
vsak dan kopal na eni izmed najlepših naravnih plaž na ja
dranski obali. Podatkov, od kdaj dalje bo letos dom na voljo 
turistom, žal še nimamo. Cene penziona pa bodo med 22,— in 
28,— N-dinarjev.
• V Kranjski gori, kjer ima Počitniška skupnost v najemu lep 
počitniški Dom ljubljanske tovarne Saturnus. Dom leži v bližini 
hotela Erika, ob cesti, ki povezuje Kranjsko goro z Vršičem. 
Gostom je tu na voljo 40 postelj in dobra domača kuhinja.

Počitniški dom Saturnusa V Kranjski gori bo odprt od 10. ju
nija do 11. septembra. Cene penziona: v juniju in septembru 
22,—, v juliju in avgustu pa 28,— N-dinarjev.
S V Bohinju, kjer ima Počitniška skupnost Ljubljana-Moste 
v upravljanju Vilo Zagreb, ki leži v bližini znanega hotela 
Zlatorog. Dom ima 22 postelj, po potrebi pa poskrbi počitniška 
skupnosti tudi za večje število ležišč.

Vila Zagreb bo letos odprta od 21. junija do 20. septembra. 
Cene penziona: v juniju in septembru 22,—, v juliju in avgustu 
pa 28,— N-dinarjev. ,

POSEBEN POPUST ZA DRUŠTVA UPOKOJENCEV
S Za člane kolektivov občine Ljubljana-Moste-Polje in za 

njihove svojce nudi počitniška skupnost popust od 6 do 12 %. 
Društvu upokojencev nudi počitniška skupnost v maju, juniju 
in septembru še poseben popust!

• Za počitniške domove v Bohinju, Crikvenici, Portorožu in 
Novem Gradu je recepcija v prostorih Počitniške skupnosti 
Ljubljana-Moste, Proletarska 1, odprta pa je vsak dan od 10. do 
14. ure, v sredo in petek pa tudi popoldne, od 14. do 17. ure.

• Za Dom na Lošinju in dom v Kranjski gori sprejema 
prijave Tovarna Saturnus.

• Letovanja so desetdnevna, razen v Velikem Lošinju, kjer 
traja letovanje 7 ali 14 dni.

Vse podrobne informacije nudi Počitniška skupnost Ljub
ljana-Moste, telefon: 316-945.
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• VPRAŠANJE:
Prosim vas, da mi svetujete, kako naj opremim dnevno sobo 

v novozgrajeni hiši. Zanima me, kako naj pobelim posamezne 
stene dnevne sobe. Tla bi želel obložiti s tapisomom.

Prosim za nasvet, kaj na položim na tla v kuhinji. Ker ni 
možno položiti maltona v kuhinji in dnevni sobi, me skrbi, če 
stanovanje ne bo premrzlo. Tapisom in nasvetovana tla v kuhi
nji nameravam položiti neposredno na ploščo. Hiša je v celoti 
podkletena, prva plošča je iz malte, debeline 20 cm in je v 
višini 40 cm nad zemljo. Morda je kako izolacijsko sredstvo, 
ki je tanko, dovolj učinkovito in ne predrago? — Inž. Janez 
Bitenc — Kranj

• ODGOVOR:
Barve v stanovanju so ze

lo pomembne. Zato velja biti 
pri izbiri zelo pazljiv, saj lah
ko prav z barvami dosežemo, 
da bo dom prijeten. Pogosto 
se primeri, da se niti ne za
vedamo, zakaj nam katera od 
sob ni všeč. Včasih je temu 
vzrok prostor, včasih pohi
štvo, zelo pogosto pa so temu 
krive napačno izbrane barve. 
Pri izbiri barv za posamezne

ture, je pač to treba izkoristi
ti za oboje. Soba je v primeri 
z dolžino precej ozka; kana
pe, postavljen med dva dela 
omare, bo prostor prečno raz
delil, in se vam ni treba bati, 
da se bo soba optično še po
daljšala. Mizica, ki sodi h 
kompletu, zasluži posebno po
zornost potrošnika. Na vsaki 
strani ožjega dela namreč 
lahko izvlečemo plošči, ki slu
žita kot podaljšek mize, če pa

prostore moramo vselej upo
števati, koliko dnevne svetlo
be sprejemajo in kje so okna. 
Kjer je premalo sončne svet
lobe, jo bomo pač skušali na
domestiti s toplimi barvami, 
to je z barvami, ki vsebujejo 
rdeče in rumene tone. Soba, 
obrnjena proti jugu, prenese 
hladne barve — modro, zele
no, sivo. Izbira barv pa je tu
di stvar okusa, le-ta pa je 
pogojen z vašim temperamen
tom, sgj je dokazano, da, bar
ve močno vplivajo na človeka. 
Zelena barva prija očem in 
spodbuja k duševnemu delu, 
modra pomirja, rdeča razve
seljuje pa tudi razburja, ru
mena je vesela in živa. Ker 
ima v stanovanju vsak pro
stor svojo funkcijo, mu gre 
tudi določena barva. V dnev
no sobo bomo dali rdeče, 
oranžne in rumene tone, v 
kuhinjo, kjer je večkrat celo 
preveč toplo, pa hladne bar
ve — zeleno in modro. Tako 
sem vam napisala nekaj 
splošnega o zakonitosti barv. 
predvsem pa zagovarjam na
čelo, da naj vsakdo da v sta
novanje take barve, ki ustre
zajo njegovemu okusu. Kot ste 
zapisali, ste ljubitelj zelene
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jih popolnoma izvlečemo, sta 
to dve samostojni mizici. Na 
skici stoji ena mizica samo
stojno poleg večje mize. Ker 
bi ostala stena, ki meji na ku
hinjo, preveč prazna, stoji 
tam pult, dolžine 165 cm in 
višine 78 cm. Ta vam bo ver
jetno služil tudi kot stojalo 
za televizijo.

Soba ima preveliko kvadra
turo za eno svetlobno telo. 
Zato poleg viseče svetilke, ki 
jo obesite nad klubsko rr)izo; 
postavite v kotu za vhodnimi 
vrati še stoječo svetilko. Če 
se boste odločili za zelene 
barve sten in drap tapisom, 
naj bo barva številke oranž
na. Obloga tal z iglano nylon- 
sko preprogo tapisom ne bo 
premrzla, če jo boste položili 
direktno na vaš pod. Seveda 
pa morate izbrati naj debelej
šo izvedbo.

Prosili ste me sicer samo za 
nasvet, kako bi opremili 
dnevno sobo, prilagam pa 
vam še rešitev za kuhinjsko 
opremo, ki jo lahko kupite v 
vseh prodajalnah podjetja 
Slovenijales. Ker na tla ne 
morete položiti maltona. vam 
svetujem, da se obrnete na 
podjetje »Terpeplast«, Ljub-
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B barve. Zato lahko to barvo 
J| uporabite tudi v dnevni sobi, 
a saj imate dovolj dnevne svet- 
B lobe.
B

Ce pa se boste odločili za 
j zelene stene, izbirajte pohištvo 
I s toplimi barvami — priporo- 
I čam teak. Izbrala sem vam 
J dnevno sobo »Daniela«, ki jo 
g izdeluje cerkniško podjetje 
B Brest. Na fotografiji vidite 
i omaro sicer v enem kosu, jaz 
a pa sem jo razdelila na tri 
B dele. Omara se namreč deli na 
j del z bifejem v dolžini 101 
I centimeter, drugi del ima po- 

B mična vrata s policami in me- 
5 ri 152 cm, tretji del pa služi 
J za obešanje oblek in je dolg 

B 61 cm. Vsi elementi so visoki
■ 198 cm. Ker imate samo eno 
I daljšo prosto steno za posta-

■ vitev omare in sedežne garni-

Ijana, Ljubeljska 19 a, ki po
laga plastične pode. To pod
jetje ima popolnoma nove 
materiale, ki so uporabni v 
različnih prostorih in jih 
lahko položite na različne 
osnove. Posredujem vam še 
dnevno ceno sobe Daniela iz 
cenika podjetja Slovenijales: 
garnitura vas bo veljala 
674.100 S-dinarjev.
Inž. arh. DOROTEJA DOZET

KUPON ZA 
ARHITEKTOV 
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Kako gospodarimo

Poslovna
iznajdljivost

Novomeška tekstilna tovar
na Novoteks, ki jo je novi di
rektor leto osorej komaj 
ubranil pred prisilno upravo, 
si je presenetljivo opomogla.

Ko je občinska skupščina 
razpravljala o sanacijskih 
ukrepih in se ogrevala za pri
silno upravo v Novoteksu, je 
bilo finančno stanje v tem 
podjetju zares porazno: na 
žiro računu trije milijoni sta
rih dinarjev, v skladišču sa
mo enodnevna zaloga suro
vin, da neporavnanih dolar
skih hreditov ne omenjamo.

Taisti delovni kolektiv pa 
je do konca minulega leta 
ustvaril 770 milijonov skla
dov in si nakupil toliko vol
ne in sintetike, da ga posle
dice nejasnega blagovnega 
režima za letošnje leto do
slej še niso spravile v zaga
to. Proizvodnja nemoteno te- ' 
če.

Kako je v tem podjetju na
stal tako nenaden preobrat?

Na vprašanje lanski v. d. di
rektorja in sedanji direktor 
podjetja skromno odgovarja: 
»•Znašli smo se.«

Dejansko pomeni ta »znašli 
smo se« večjo poslovno prož
nost in iznajdljivost. Ko je kri
za dosegla vrhunec, so zapro
sili trgovino oziroma svoje ko
mitente za avanse in tako na
kupili surovine. Poleg skrbi, da 
stroji ne bi stali, pa je notra
nji sanacijski program predvi
del reorganizacijo dela, ki naj 
bi povečala produktivnost, in 
preusmeritev proizvodnje na 
izdelke, ki jim toga politika 
cen ne bi finančno škodovala. 
Po^ proizvodni reorganizaciji je 
začela ista delavka streči na
mesto enemu ali dvema celo 
štirim strojem. Produktivnost

na zaposlenega se je povečala s 
3400 metrov na 5000 metrov.

No, tako veliki skladi ob 
koncu leta dopuščajo tudi 
dvom v tenkočutno oblikovanje 
prodajnih cen za sintetične 
vrste blaga, ki so med sanacijo 
podjetja domala izpodrinile 
volnene izdelke. Toda, če kup
cev cene niso motile ... Tudi to 
dokazuje poslovno sposobnost.

SKRAJNA NERESNOST
Razgovor o prihodnosti no

vomeške tekstilce zresni. Do 
maja imajo še dovolj surovin, 
tudi nekaj deviz še premorejo, 
kaj pa bo po tem, ne vedo, če
prav so trgovcem in konfekcio- 
narjem že dostavili zimske 
vzorčne kolekcije.

»Dobri gospodarji decem
bra sestavijo plane za nasled
nje leto,« mi je dejal direktor. 
»Mi jih še zdaj nimamo, ker jih 
niti ne moremo imeti, dokler 
ne bo sprejet blagovni režim.«

Po osnutku novega blagov
nega režima naj bi iz globalne 
devizne kvote dobili samo 10 Vo 
sredstev za uvoz surovin. Da bi 
bile potrebe pokrite, bi moralo 
izvoziti 38 °/o proizvodnje ali pa 
devize kupovati na prostem 
trgu. Dolar bi jih stal približno 
2000 starih dinarjev, torej veli- 

„ ko več kot tista podjetja, ki 
jim osnutek blagovnega režima 
zagotavlja dovolj deviz po urad
nem kurzu;

Kolikor bi Novoteks moral 
izvoziti 38 */o proizvodnje, da bo 
redno založen s surovinami, bi 
se dohodek podjetja zmanjšal 
za 873 milijonov starih dinar
jev.

»Želimo, da bi čimprej zve
deli, pri čem smo, da dokonč
no oblikujemo prodajno politiko 
in si po potrebi v tujini po
iščemo kupce. Skrajno neresno 
je vse skupaj,« je zaključil di
rektor s tisto značilno kretnjo 
roke, ki lahko pomeni resigna
cijo ali omalovaževanje.

P. S.: Po tako dolgem po
pravljanju blagovnega režima 
smemo pričakovati, da litijska 
predilnica ne bo dobila za do
lar . izvožene preje 13,5 dolarja 
po uradnem kurzu za nakup 
surovin, Novoteks samo dolar 
in Svilanit že žaljivo skromnih 
79 centov.

M. K.

Skozi razgovore v gospodarskih organizacijah in v njihovi 
predstavniški instituciji Gospodarski zbornici SRS se kakor 
rdeča nit vleče zahteva po boljši uskladitvi predpisov z inten- 
cijami gospodarske reforme. To zahtevo spremljajo poleg do
kazov o disharmoniji med željami in možnostmi za moder
nizacijo in učvrstitev gospodarstva tudi stotere pobude, dane 
ad hoc, mnoge pa tudi na podlagi analiziranja sedanjih go
spodarskih razmer kot rezultante dveh vplivnih sfer: sub
jektivnih sil v delovnih organizacijah in objektivnih — ve
ljavnega gospodarskega instrumentarija in gospodarskih ter 
političnih razmer v svetu.

Gospodarstvo terja ekonomsko proučene ukrepe za svojo 
sanacijo in učvrstitev mednarodne menjave, Klic je vedno 
glasnejši, vedno nestrpnejši. Toda sočasno se veča število 
administrativnih ukrepov, ki ne temeljijo na ustreznih druž- 
beno-ekonomskih analizah ...

Odbor ZIS za koordinacijo predpisov je nedavno razprav
ljal o predosnutkih novih ukrepov za pospešitev integracij
skih postopkov in samoorganiziranja gospodarstva, ki naj bi 
jih sprejeli po hitrem postopku, torej brez sodelovanja go
spodarstva.

Preprečeni ukrepi 
»na pamet«

Na srečo je ta odbor načrte zavrnil, ker gre po njegovem 
mnenju za preveč delikatne in daljnosežne gospodarske 
ukrepe, da bi jih mogli sprejeti »na pamet«. Ne temljijo 
namreč na ustreznih ekonomskih analizah!

Enako stališče .do teh predosnutkov je zavzel odbor za 
vprašanja združevanja in poslovnega sodelovanja pri zvezni 
gospodarski zbornici, ki naj bi razpravljal samo o obraz
ložitvi predvidenih ukrepov, medtem ko osnutkov novih 
zakonov ni dobil. Ocenjevanju se je odrekel in zahteval, da 
se pred uveljavitvijo nujno seznani gospodarstvo z njimi.

Čeprav težko in vse prej kot po legalni poti je koordina
cijski odbor za kooperacijske odnose v gospodarstvu pri Go
spodarski zbornici SRS le prišel do teh predosnutkov in jih 
zavrnil z isto motivacijo, kakor omenjena odbora Zveznega 
izvršnega sveta in zvezne gospodarske zbornice.

Glavne pripombe k predvidenim ukrepom za pospeševanje 
integracije pa so bile: gospodarski instrumentarij naj bo 
nevtralen do integracijskih procesov. Namesto »nagrajeva
nja« tistih, ki se združijo z različnimi družbenimi olajšavami, 
naj bi odstraniti integracijske ovire v samem sistemu. Na
mesto administrativnih privilegijev v obliki finančnih olaj
šav, ki jih predvidevajo predosnutki novih ukrepov — tre
nutno bi bile sicer zelo dobrodošle! — naj bi integracijo 
spodbujali poslovna in tržna učinkovitost z odpravo vseh 
sistemskih zavor — od neurejenega režima cen, zunanje
trgovinskega in deviznega režima, bančne politike itd., do 
samoupravnega koncepta, ki po mnenju gospodarstvenikov v 
sedanji obliki otežkoča združevanje kapitala oziroma moder
nega razvojnega koncepta, ki so ga osvojile vse gospodarsko 
razvite države.

Konkretnih predlogov za odpravo sistemskih pomanjklji
vosti je Gospodarska zbornica SRS dala že veliko, predložila 
že ničkoliko zadevnih analiz, ki pa jih pristojni organi zveči
ne niso upoštevali. Koordinacijski odbor za kooperacijske od
nose v gospodarstvu pri republiški gospodarski zbornici kakor 
tudi pristojni organi izvršnega sveta SRS, katerih predstav
nik je prisostvoval tej seji, kažejo najboljšo voljo za sodelo
vanje pri pripravah novih, toda ekonomsko vsestransko ute
meljenih in spodbudnih gospodarskih ukrepov. Z

MARIOLA KOBAL
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Vsi tisti, ki uporabljate na
šo gospodinjsko opremo, se 
prav gotovo veselite veli
kega uspeha naše tovarne: 

NA TRŽIŠČU JE 
MILIJONTI IZDELEK

Ob tem jubileju smo za vas 
pripravili lepe nagrade iz 
širokega izbora naših kako
vostnih izdelkov. Zato po
sebej opozarjamo na dopis
nico, ki jo ob nakupu našega 
izdelka dobite pri svojem 

trgovcu.

ŠE KORAK NAPREJ
Nove oblike samoupravljanja v tovarni pohištva »Meblo«

Do predlani so upravljali 
»Meblo« naslednji organi: de
lavski svet, upravni odbor, 
glavni direktor in sveti delov
nih enot. Pa so ugotovili, da je 
delavski Svet preobremenjen in 
se izgublja v obilici dela, med
tem ko številni delavci stojijo 
ob strani. Iskali so rešitev in 
jo našli. V začetku lanskega 
leta so ustanovili deset spe
cializiranih svetov, ki jih voli 
delavski svet — s tajnim gla
sovanjem — za dobo dveh let 
in ki povsem samostojno odlo
čajo v okviru pristojnosti, ki 
jih določa statut podjetja. S 
tem pa niso v ničemer okrnili 
pristojnosti svetov delovnih 
enot. Le razbremenili so de
lavski svet ter pritegnili k ne
posrednemu odločanju nove de
lavce,

In prav ti sveti so me pri
vabili v »Meblo«. Hotel sem 
ugotoviti, kakšne so koristi te 
nove oblike v razvoju delav
skega samoupravljanja.

Rekli so mi:
»Delavski svet zdaj obravna

va le najpomembnejša skupna 
vprašanja. Ima dovolj časa, da 
tehtno analizira vse probleme 
in da tudi najde najboljše re
šitve. Sveti pa samostojno 
upravljajo na področjih, za ka
tere so zadolženi. Torej niso 
nekakšen zbiralec gradiva za 
seje delavskega sveta niti nje
gov posvetovalni organ. In še 
nekaj je — strokovnjaki, ki po 
funkciji niso člani sveta, mora
jo sodelovati v njegovi dejav
nosti in so za svoje delo nepo
sredno odgovorni svetu.«

Naj na kratko povem, s čim 
se ukvarjajo posamezni sveti.

Svete za urejanje delovnih 
razmerij so ustanovili tudi pri 
delovnih enotah. Imajo namreč 
sedemnajst kategorij delovnih 
mest in sveti pri enotah obrav
navajo vprašanja iz delovnega 
razmerja delavcev do dvanajste 
kategorije, delovna razmerja 
od obratovodje navzgor pa ure
ja svet pri delavskem svetu 
podjetja.

Vsi drugi sveti so centralni
Svet za družbeni standard,, 

rekreacijo, stanovanjska in so
cialna vprašanja je v minulem

letu predvsem razpravljal in 
odločal o stanovanjskih zade
vah, o regresih za letovanje in 
o ceni obrokov v tovarniški re
stavraciji.

Svet za tehnične izboljšave 
je sprejel 35 predlogov za raz
lične tehnične izboljšave, pri 
katerih je sodelovalo 48 članov 
kolektiva. Avtorjem izboljšav 
je izplačal kakih 80.000 novih 
dinarjev.

Svet za delitev dohodka, 
osebnih dohodkov in za katego
rizacijo je pripravljal predloge 
novih meril nagrajevanja, uki
nitve veljavnih, dopolnila in 
popravke sistema delitve, dolo
čal je kategorije novim delov
nim mestom, reševal pritožbe 
posameznikov zavoljo osebnih 
dohodkov, razpravljal o višini 
dnevnic in še o drugih vpraša
njih s tega področja.

Svet za urejanje normativov 
časa je odločal o predlogih za 
nove tehnične norme ter reše
val ugovore na »izdane« norme.

Svet za reklamacije inven
ture in prodajo nekurantnega 
blaga je priznal pet reklama
cij tujih kupcev, sklepal je o 
prodaji nekurantnih izdelkov 
in razpravljal o inventurnih 
poročilih.

Svet za varstvo pri delu je 
ugotavljal vzrdke nezgod in 
pripravil pravilnik o varstvu 
pri delu.

Svet za požarno varnost je 
odkrival vzroke številnih začet
nih požarov in se dogovarjal, 
kako zboljšati požarno varnost.

Svet za kadrovska vprašanja 
in izobraževanje delavcev pa je 
reševal prošnje posameznikov 
za nadaljnje izobraževanje, 
razpravljal je o počitniški 
praksi študentov in določal 
nove štipendije.

Vsi ti sveti delujejo zdaj že 
več kot leto dni in kot kaže, so 
se kar dobro znašli. Njihova 
dejavnost je omogočila, da je 
samoupravljalska zavest pro- 
niknila globlje v kolektiv. Se
veda pa s tem še ni rečeno, da 
se vsi delavci povsem zavedajo 
svojih samoupravljalskih dolž
nosti in pravic.

Iz ankete, ki jo je napravil 
center za sociološke raziskave v

Novi Gorici, naročil pa občin
ski sindikalni svet, boril prepi
sal nekaj podatkov.

Na vprašanje, če si lahko 
sami izračunajo svoj osebni do
hodek, jih je 78 "/o odgovorilo, 
da si ga lahko točno ali približ
no izračunajo, kar je zelo veli-, 
ko, če ta odstotek primerjamo 
z razmerami v številnih drugih 
tovarnah. Medtem kb je 41 % 
anketiranih odgovorilo: »Da,
čutim, da sem samoupravlja
vec,« (36 0/o tako ni čutilo), pa 
jih je 46 "/o menilo, da bi bilo 
ŠE KORAK NAPREJ 
slabše, če bi ukinili organe sa
moupravljanja (le 7 odstotkov 
jih je sodilo, da bi .bilo boljše) 
Kakih 77 e/o vprašanih je odgo
vorilo, da je njihovo samo
upravljanje zelo dobro, dobro 
in delno dobro — delno slabo, 
7 !°/o pa je menilo, da je slabo.

V našem listu smo že več
krat pisali o razmerah v de
lovnem kolektivu tovarne 
»Meblo« in podrobno obrazlo
žili, kakšen je njihov način ob
likovanja in delitve osebnih do
hodkov. Zato naj tokrat povem 
le to, da se je prav tak na
čin, ki neposredno vzpodbuja, 
zanimanje delavcev za proiz
vodnjo na njihovih delovnih 
mestih in v njihovi delovni 
enoti, izkazal kot zelo dobra 
spodbuda za' krepitev samo
upravljanja.

Pred kakimi petimi leti je 
njihov bruto proizvod dosegel 
1 milijardo 700 milijonov starih 
dinarjev. Takrat so govorili: 
»Ko bomo dosegli 3 milijarde, 
bomo na konju.« Lani je njihov 
bruto proizvod znašal 9.5 mi
lijarde, letos pa so planirali že 
12 milijard.

V letu 1966 so si izplačali 
povprečno 67.000 starih dinar
jev osebnih dohodkov na me
sec, lani pa že 110.000 starih 
dinarjev.

Ti podatki ne potrebujejo 
komentarja.

»Še so slabosti in težave,« je 
dejal tovariš Rustja, »ne skri
vamo. jih; vendar sodimo,, da 
nam bo zdajšnji način samo
upravljanja omogočil, da jih 
hitreje razrešimo.«

JANEZ VOLJČ

Po vesteh iz dnevnega tiska 
je mogoče ugotoviti, da zalo
ge potresnega, predvsem »ne
kurantnega« blaga nenehno 
naraščajo, skupna vsota po
trošniških. posojil pa upada. 
Na osnovi teh ugotovitev je 
mogoče sklepati, da naraščajo 
zaloge različnih industrijskih 
izdelkov in drugih potresnih 
dobrin tudi zato, ker je za- 
mrznjenje potrošniških poso
jil ob reformi bistveno okrni
lo kupno moč prebivalstva, 
kar seveda ne učinkuje spod
budno na našo gospodarsko 
rast. Nič čudnega torej, če se 
zvezna administracija spet 
ukvarja z razmišljanjem, ka
ko povečati obseg potrošni
ških posojil in s tem olajšati 
prodajo v skladiščene g a blaga, 
da bi naše gospodarstvo lahko 
bolj sproščeno zadihalo. 
Ukvarja se z dilemo: ali po
večati seznam blaga, ki ga je 
moč kupiti na kredit, ali pa 
doseči, da bi banke namenile 
več sredstev kot doslej za po
trošniška posojila.

Očitno je, da lahko olajša
ve pri najemanju potrošni
ških posojil gospodarstvu in 
zlasti trgovini samo koristijo. 
Čeprav lahko banke .uporabi
jo za potrošniška posojila 
celotni znesek hramilnih vlog 
— kar naj bi preprečevalo

Kako »na 
kredit?«

upadanje kupne moči dinarja 
— so znašala ob koncu janu
arja letos vsa potrošniška po
dojila le 243 milijard S-dinar- 
jev pred dvema letoma še 
368 milijard, kar je komaj 
polovica vsote hranilnih vlog. 
Polovico vseh hranilnih vlog 
torej uporabljajo banke za 
druge namene. V Sloveniji na 
primer pa so hranilne vloge 
dosegle že 145■ milijard S-di- 
narjev, potrošniška posojila 
pa znašajo le nekaj več kot 
33 milijard ali 23 %> hranilnih 
vlog. Iz teh podatkov sledi, da 
so možnosti za odobravanje 
potrošniških posojil še zlasti v 
Sloveniji zelo velike.

Ob tej ugotovitvi pa se za
stavlja naslednje vprašanje: 
kdo naj odobrava potrošniška 
posojila — denarni zavodi ali 
podjetja? V praksi so mnoge 
banke prenesle pravico nepO' 
srednega odobravanja potrOŠ' 
niških posojil na podjetja, ki 
sedaj .sama odločajo, katero 
blago naj gre v promet na 
kredit in katero za gotovino. 
Razumljivo, da potrošniki v 
mnogih primerih zato ne mo
rejo kupiti tistega blaga, ki 
ga najbolj potrebujejo. Zani
mivo je tudi, da odpade od 
nekaj več kot 33 milijard S- 
dinarjev potrošniških posojil 
v• Sloveniji le 14,4 'milijarde 
S-dinarjev ali 43 °/o na nepo
sredna bančna posojila potroš
nikom, v Srbiji 65 "lo, v Hrva
ški 74 Vo, v Makedoniji 88 “In 
in v BiH 94 Vo.

Kaj sledi iz vseh teh stati
stičnih podatkov? Predvsem 
ugotovitev, da imajo ljudje, 
ki najemajo potrošniška poso
jila v naši republiki, zaradi 
posredniške vloge podjetij pri 
odobravanju posojil manj mo- 
žnosti pri izbiri blaga, kot bi ; 
je imeli, če bi dobili namesto 
čeka v roke denar — tako kot 
ga dobivajo .v drugih republi
kah. In še, da bi glede na vi
šino hranilnih vlog 'v Slove
niji lahko celo nekajkrat po
večali sedanji obseg potrošni
ških posojil — seveda, če 
sredstva hranilnih vlog niso 
že »angažirana«! A kar ie. 
glavno: zelo jasno smo dolžni 
tudi povedati, da je prenos 
odobravanja potrošniških po
sojil na nekatera podjetja po
sredna družbena pomoč tem 
podjetjem, da bi se znebilo 
odvisnih zalog, seveda, na ra
čun kupcev, ki nimajo pri ro
kah več gotovine, kot za po
log in prvi odplačilni obrok, 
ki pa kupljene predmete nuj
no potrebujejo. Takšna pomot 
pa se je v nekaterih primeril1 
že sprevrgla v potuho. Pred
stavniki teh podjetij se radi 
trkajo na prša, češ, saj gr1* 
vse, kar napravimo, sproti v 
denar; le zakaj bi si po nepo
trebnem delati skrbi s prouče
vanjem trga.

Zato bo v prihodnje kazalo 
v večjem obsegu kot doslej 
izplačevati potrošniška posoji
la v gotovini, podobno ko1 
vpla,čujejo varčevalci hranil
ne vloge v gotovini. To bi P°' 
trošnikom, ki najemajo poso
jila, omogočilo večjo . izbir0 
blaga, gospodarskim organiza
cijam, ki proizvajajo za skla
dišča, pa. onemogočilo zanaša- 
nje na ugodne uravnilovskf
učinke centralistične in admi
nistrativne kreditne politike-

VINKO BLATNIK
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Gospodarska zbornica SR 
Slovenije je minuli teden za 
novinarje slovenskega tiska in 
R$V pripravila nadvse zani
mivo, čeprav tudi nenavadno 
tiskovno 'konferenco s pred
stavniki proizvajalcev barv in 
laikov iz ČSSR. Zanimiva je 
biila 'konferenca predvsem po 
tem, da smo novinarji — po
leg zastopnikov tovrstnih slo
venskih proizvodnih podjetij 
— povsem odkrito izvedeli za 
težave, ki se v poslovne raz
govore s tujci vrivajo samo 
zaradi tega, ker s perspektiv
nimi načrti gospodarskega 
razvoja narti v naši republiki 
niti v državi kot celoti nismo 
mednarodno usmerjeni, mar
več iščemo optimalne rešitve 
znotraj posameznih območij v 
Jugoslaviji. Nenavadna pa je 
bila konferenca zaradi tega, 
ker so tokrat o možnostih za 
mednarodno kooperacijo in so
delovanje spregovorili pred
stavniki grupacij podjetij in 
torej ni š'l0 za skupek priza
devanj v meddržavnem meri
lu. marveč za konkretne mož
nosti sodelovanja med proiz
vajalci barv in lakov iz ČSSR 
in Slovenije oziroma Jugosla
vije.

Kakor je v. svoji uvodni 
besedi poudaril direktor če
škega izvcizno-uvoznega pod
jetja CHEMAJ^pL iz. Prage, 
inžepir Mikulas Haas, češki 
proizvajalci barv. in lakov 
izvažajo vsako leto v našo dr
žavo znatne, količine izdelkov 
in surovin, med katerimi za
vzemajo posebno mesto umet
ne smele. Zainteresirani so, da 
bi tudi menjava v letošnjem 
in še naslednjih letih stalno 
naraščala, ali ostajala vsaj na 
doseženi ravni. Vedo pa hkra
ti, da : v Jugoslaviji gradimo 
nekatere tovarne, ki bodo čez

potrebe obeh držav. V zame
no bi na podoben način uredi
li proizvodnjo drugih vrst 
izdelkov s področja barv i!n 
lakov. Rezultat bi torej bil, da 
bi se posamezna podjetja v 
obeh državah ozko specializi
rala, kot takšna pa bi lažje 
nastopala na svetovnem trgu.. 
V tej zvezi pomeni Jugoslavija 
za češke proizvajalce barv in 
lakov tudi tržišče, kjer bi lah
ko poskrbeli za reefcspcrt nji
hovih proizvodov na tret.ju tr
žišča.

Če je takšna vizija prihod
nosti, potem velja povedati še

Možnosti so . . .
nekaj let s svojo proizvodnjo 
ne le zadovoljile potrebe na
šega trga, marveč bodo nasto
pile tudi krst izvozniki. Zato 
so češki proizvajalci barv in 
lakov zainteresirani za dvoje: 
da Jugoslaviji dobavljajo 
predvsem tiste specialne iz
delke, ki jih zdaj mora kupo
vati s konvertibilnimi deviza
mi, in za proizvodno tehnično 
sodelovanje, ki naj bi v per
spektivi pripeljalo tudi do de
litve proizvodnega programa. 
Z drugimi besedami: če bi se 
o tem dogovorili, bi na primer 
v ČSSR opustili določene vrste 
proizvodnje in bi jugoslovan
ska podjetja proizvajala za

nekaj besed o tem, kakšno je 
trenutno sodelovanje med če
škimi in jugoslovanskimi - pro
izvajalci barv in lakov, do 
kakšnih praktičnih rezultatov 
je prišlo med sedanjimi razgo
vori zastopnikov teh dveh pa
nog v Ljubljani. Velja pove
dati predvsem to, da ob tre
nutnih razmerah — Šuffcit v 
trgovanju s klirinškimi drža
vami, mednje sodi tudi ČSSR 
—. naša podjetja nabavljajo 
na Češkem predvsem surovine, 
s katerimi nadomeščajo uvoz 
iz zahodnih držav, • Ne glede 
na to pa nekatera naša pod
jetja, na primer COLOR Med

vode, Združena kemična indu
strija Domžale, CHROMOS 
Zagreto in še druga razmišljajo 
o nakupih licenc oziroma po
stopkov za nekatere nove vr
ste proizvodov, kar pa name
ravajo plačati z izvozom last
nih proizvodov ali z drugačni
mi poslovnimi aranžmaji.

Kakor pa je v imenu jugo
slovanskih partnerjev na tej 
tiskovni konferenci povedal 
inženir Jurij Detiček, direktor 
ZKI Domžale, bi bilo sodelo
vanje s češkimi proizvajalci 
barv in lakov verjetno tesnej
še in konkretnejše, če bi v 
naši državi gospodarski razvoj 
načrtovali tako, da bi bil 
mednarodno usmerjen. Tako 
pa še ob povsem očitnih pred- I 
noatih širšega mednarodnega 
sodelovanja, ki nam ga tako 
rekoč ponujajo tuji partnerji 
—- čeprav s tem zadovoljujejo 
tudi lastne 'interese — moramo 
šele dogovoriti, kaj sploh na
meravamo doseči znotraj indu
strije barv im lakov in po 
kakšni poti naj bi se ciljem 
tudi začeli približevati. Zato 
so pogovori, kakršni so bil; to
krat s češkimi proizvajalci 
barv in lakov, nadvse koristni, 
sa1 sproti odpirajo nove in 
nove možnosti sodelovanja in 
hkrati opozarjajo, da uspešne 
ter donosne proizvodnje ni 
mogoče razvijati tako, da bi 
optimalne učinke iskali in pri
čakovali le znotraj ozkih te
ritorialnih področij.
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Skrb m človeka

Kako gospodari sgp gradišče. Cerknica

Še marsikdo bi jih lahko posnemal
SGP GRADIŠČE iz Cerknice predstavlja eno tistih 

redkih gradbenih podjetij, kjer se navzlic reformi delo 
vseeno odvija s polnim zamahom in kjer kar naprej 
iščejo nove kvalificirane delvace. Naročil imajo namreč 
toliko, da jih enostavno ne bi zmogli, če hkrati ne bi po
večevali tudi števila zaposlenih in če seveda hkrati ne 
bi izboljševali tudi kadrovske strukture.

Čemu SGP Gradišče lahko pripiše tolikšni tišpehe, 
ko pa je vendar znano, da je še pred leti bilo podjetje, 
ki je zadovoljevalo le krajevne potrebe in pri tem v ne
majhni meri uživalo tudi zaščito, kakršne so bila delež
na malodane vsa »občinska« gradbena podjetja?

Direktor Danimir Mazi je po
udaril, da so v minulih letih 
Pretežni del akumulacije nala- 
Sali v sklad obratnih sredstev 
jb v nakup lažje in srednje me
hanizacije, kakršno potrebujejo 
hri delu. To pa jim omogoča 
hVoje: na račun mehanizacije so 
Jahko konkurenčni pri prevze
manju del, medtem ko lastna

obratna sredstva lahko usmer
jajo v gradnjo stanovanj za trg. 
S tem so takoj po reformi pre
mostili težave in se izognili za
stoju, ki bi nastal, če bi bili od
visni samo od investitorjev.

EGP Gradišče Cerknica, ki bo 
letos doseglo približno milijar
do S-dinarjev realizacije, zdaj 
razpolaga s približno 250 mili-

, I: inilll!!!

Joni S-dinarjev lastnih obratnih 
sredstev, medtem ko vrednost, 
osnovnih sredstev dosega 2p0 
milijonto' S-dinarjev ali trikrat 
več kot pred tremi leti..

»PRODOR« CEZ MEJO 
DO SOSEDOV IM SE DALJE
Direktor Danimir Mazi takole 

pripoveduje:
«NaposIe<j bi dela imeli do

volj: v lastni občini,.; vendar bi 
bili dražji, kot bi bilo potreb
no. To zaradi tega,. ker je me
hanizacija donosna le tedaj, če 
je res polno izkoriščena. Zaradi 
tega in tudi zato, da bi se še 
malce bolj razmahnili, smto za
čeli gledati »čez mejo«, k so
sedom. Ker smo bili prvi res
nejši »tuji« ponudniki, smo si 
pridobili precej naročil v so
sednji čabranski občini. Ko se 
je k nam priključilo Gradbeno 
podjetje Logatec, smo našo de
javnost razmahnili tudi v tej 
občini. Delamo pa tudi v po
stojnski občini in v Umagu. 
Slednje za nas pomeni tisto 
perspektivno možnost, ki naj bi 
nam omogočila delo tudi v zim-
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IMV - Avtomontaža
Najbrž se sprašujete, čemu 

Delavska enotnost molči o 
sporu med Industrijo motor
nih vozil iz Novega mesta in 
Avtomontažo iz Ljubljane, ki 
je poleg prizadetih delovnih 
kolektivov in delavcev vzne- 
miril tudi celotno jugoslovan
sko javnost ob objavi v do
gnala vsem dnevnem časo
pisju.

Molčimo, čeprav smo za 
neprijetne dogodke zvedeli 
Prvi, in sicer kmalu po 
suspenzu treh strokovnjakov 
IMV. Le-ti se se namreč za
tekli po pomoč v pravno po
svetovalnico republiškega sin
dikalnega sveta.

Želeli smo, seveda, slišali 
se druge plati zvona. Na 
Prošnjo za razgovor pa smo iz 

dobili pojasnilo, da na
meravajo sklicati tiskovno 
konferenco, na kateri bodo 
Predstavniki vseh listov ob- 
vet.čeni o »dokazani gospodar
ski špi onaži«.

JV a tiskovno konferenco 
naše uredništvo ni bilo po
habljeno. Zanjo smo zvedeli 
~T tako kakor vi — iz jugo- 
l°vanskega časopisja. Vendar 

. četudi bi tej konferenci 
Prisostvovali, o sporu med 

in Avtomontažo ne bi

poročali iz naslednjih razlo
gov:

Eden izmed suspendiranih 
strokovnjakov — strojni teh
nik — ki ga je tov. Levičnih, 
direktor IMV na tiskovni kon
ferenci navedel kot sokrivca, 
nam je že pred tem pokazal 
vabilo za sodno zaslišanje kot 
priča, ne kot obto
ženec!

Dalje: na sodišču, kamor 
smo se obrnili takoj po obja
vi omenjenega spora v časo
pisju, so nas opozorili, da je 
obveščanje javnosti, preden je 
krivda ugotovoljena, tve
gan in protizako
nit pritisk na javno 
mnenje.

Tega mnenja so bili tudi v 
Avtomontaži, kakor je razvid
no iz naslednje njihove izjave:

»Dne 1. IV. 1968. leta so se 
sestali člani samoupravnih 
organov, izvršnega odbora 
sindikalne podružnice, člani 
ZK v tovarni in predstavni
ki Z MS. Edina točka dnevne
ga reda je bilo poročilo o 
predvidenem, perspektivnem 
programu, ki mu je sledila 
razprava o tem in o odnosih 
s poslovnimi partnerji.

Predstavniki vodstva de
lovne organizacije so poročali

o namerah in pripravah bodo
čega delovnega programa ter 
pojasnili že sklenjene in pred
videne zveze s poslovnimi 
partnerji. Hkrati je bilo po
dano podrobno pojasnilo od
nosov, ki povzročajo spor z 
IMV in javno razpravo.

Po izčrpni razpravi so ude
leženci soglasno sklenili, da 
se delovna organizacija oziro
ma njeni predstavniki ne bo
do vključili v javno polemiko, 
dokler celotnega spora ne 
razčistijo pristojni organi in o 
tem ne razsodijo.

K taki odločitvi je kolek
tiv privedla ugotovitev, da so 
vse redakcije imele možnost 
pred objavo za javnost sicer 
zelo zanimivih izjav s strani 
direktora IMV konzultirati 
tudi predstavnike Avtomon- 
taže (tega se je poslužila samo 
revija Avto), česar pa niso 
storile.

Prepričani smo, da bodo 
pristojni organi ugotovili 
dejanske vzroke spora 
in temu primerno razsodili, o 
čemer bo javnost tedaj najbolj 
verodostojno in ne samo eno
stransko informirana.«

Tega mnenja je tudi naše 
uredništvo.

MARIOLA KOBAL

I Ob 60. obletnici Mizarske zadruge na Viču
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skem času, ko »doma« gradnje 
mirujejo. Zato tudi predvideva
mo, da bo naša letošnja reali
zacija nekako štirikrat višja od 
realizacije v letu 1963 in za tre
tjino višja kot lani. Vse to pa 
bomo zmogli s približno 200- 
članskim kolektivom in z novo 
mehanizacijo, za nakup katere 
smo na primer letos namenili 
nekaj več kot 30 milijonov S-di
narjev.
'Rad bi poudaril fc nekfrj: ni

mamo namenov, da bi prerasli 
, v veliko gradbeno podjetje, me
nimo pa tudi, da poslovanje ne 
more biti uspešno, če je omeje
no na ozko območje. Zato se 
razširjamo k sosedom. Na ta na
čin se obseg poslovanja pribli
žuje optimalni meji, • ki nam 
omogoča normalni razvoj in tu
di zadovoljive osebne dohodke. 
Hkrati .pa smo na lastnem ob
močju še vedno lahko cenejši 
v primerjavi z »velikimi« pod
jetji, ki se jim enostavno ne iz
plača prevzemati takšnih gra
denj, kot jih mi izvajamo.«

POT DO KADROV 
IN DO USPEHA

Omenili smo že, da SGP Gra
dišče lastna obratna sredstva 
usmerja predvsem v gradnjo 
stanovanj za tržišče. Le-ta v 
zadnjem času tudi pomeni naj
večji delež vsega njihovega de
lovanja. Kupci teh stanovanj so 
predvsem delovne organizacije. 
Hkrati pa se je v občinah, na 
katerih območju deluje SGP 
Gradišče, zelo razmahnila tudi 
individualna gradnja. Zavzela 
je že tolikšen obseg, da ji niti 
šušmarji in drugi »popoldanski« 
zidarji niso več kos. Tako se 
vse večje število interesentov 
obrača tudi na SGP Gradišče 
s prošnjo, da bi prevzelo te 
gradnje, oziroma da bi nudilo 
vsaj strokovno pomoč.

Za vse to pa podjetju Gradi
šče primanjkuje kadrov. Res je, 
da jim njihova lastna dvoletna 
poklicna šola daje precej kadra, 
vendar tudi to še ni dovolj. Za
radi tega se je SGP Gradišče 
odločilo za svojstveno pot. Obr
nili so se na vse delovne orga
nizacije v omenjenih petih ob
činah s prošnjo, da jim odstopi
jo vse kvalificirane zidarje, ki 
jih zaposlujejo pri drugih delih. 
Tako so pridobili 28 kvalifici
ranih delavcev različnih zidar
skih poklicev, medtem ko so 
prizadete delovne organizacije 
na izpraznjenih delovnih me
stih lahko zaposlile nove, stro
kovno primernejše delavce.

»Kvalificirane zidarje vseh 
poklicnih usmeritev pa še zme
raj zaposlujemo, ker jih nima
mo dovolj, da bi lahko prevzeli 
vsa dela, 's katerimi nas oble
gajo zlasti individualni gradi
telji,« je poudaril direktor SGP 
Gradišče Danimir Mazi.
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Pred 69 leti, ko so se ljub
ljanski mizarji borili za 10-ur- 
ni delavnik in druge delav
ske pravice v svoji svobodni 
strokovni organizaciji, je na
stala velika mezdna stavka, ki 
je trajala več tednov in se 
končala s porazom delavcev. 
Po neuspeli stavki so deloda
jalci odpustili najzavednejše 
delavce.

In tako brez sredstev, vrže
ni na cesto, so delavci začeli 
razmišljati o svoji bodočnosti. 
Med temi delavci je bil tudi 
pokojni Ivan Tokan, glavni or
ganizator lesnih delavcev, po 
rodu Čeh, večni revolucionar, 
nemirne in neugnane narave. 
Bil je duša mizarske organiza
cije, ki tudi po tej stavki ni 
klonil. Na misel mu je prišla 
ustanovitev zadruge. Na se
stankih je razlagal, da je re
šitev le v delavski enotnosti in 
predlagal ustanovitev mizar
ske zadruge.

Leta 1908 so se tako delavci 
— mizarji že zbrali na usta
novnem občnem zboru Mizar
ske zadruge na Viču. Med pr
vimi odborniki sta bila tudi 
Franc Hlebš in Ivan Čolnar, 
ki sta v zadrugi delala več kot 
40 let.

Ustanovitev zadruge za časa 
kapitalizma je bila težka in 
odgovorna naloga. V skrom
nih prostorih, v Bobenčkovi 
ulici v Ljubljani so mizarji 
začeli z delom. Prvo večje de
lo je bil prevzem mizarskih 
del za novo obrtno šolo v 
Ljubljani na Aškerčevi cesti.

TUDI MED OKUPACIJO 
SE JE IZKAZALA 

DELAVSKA ZAVEST
Po razsulu predaprilske Ju

goslavije je delala zadruga z 
zmanjšano zmogljivostjo. Kljub 
temu, da so bili okupatorji v 
neposredni bližini zadruge, se 
je v njej močno razvilo proti- 
okupatorsko delovanje. Ves 
kolektiv se je vključil v orga
nizacijo OF in tudi kolektiv
no zaprisegel. Tako se je tudi 
med okupacijo izkazala delav
ska in zadružna zavest čla
nov. Zadružna blagajna med 
okupacijo ni hranila samo za
družnega denarja, marveč je 
bila to tudi blagajna Osvobo
dilne fronte.

Sedem zavednih članov je 
dalo svoja življenja po boji
ščih in v koncentracijskih tabo
riščih. To so bili Maks Pečar, 
Andrej Peterca, Tone Virant, 
Albin Prebil, Milan Peterca, 
Jože Grmovšek in Leopold 
Vedergar. Iz zadruge je izšel 
tudi mlad zaveden delavec, 
komunist in narodni heroj 
Maks Pečar.

SPODBUDNI REZULTATI 
GOSPODARJENJA

Danes šteje kolektiv rgizar- 
ske zadruge na Viču 70 čla

nov, med katerimi je mnogo 
takih, ki delajo v zadrugi tu
di več kot 20 let. Tradicija se 
je močno ukoreninila tudi v 
mlajši kader. Lep primer za 
to sta sin in vnuk že pokoj
nega ustanovnega člana zadru
ge tov. Ignaca "Prevca.

Po letu 1960, ki ga imajo za 
nekakšen mejnik v povojnem 
obdobju, je zadruga poslovala 
z razmeroma lepimi rezultati. 
Ostanek dohodka za razdeli
tev je bil vedno zelo ugoden. 
Delitev se je gibala v razmer
jih od 25:75 do 20:80 v korist 
osebnih dohodkov. Ce pa pri
merjamo osebne dohodke za
poslenih v drugih sorodnih 
podjetjih v Sloveniji, so bili 
ti v mizarski zadrugi na Viču 
za blizu 10 do 15 % večji. In 
-tako je še danes.

Kolektiv zadruge je razme
roma mlad, saj skoraj polovica 
zaposlenih še nima 30 let. 
Fluktuacije ne poznajo, saj ve
čina članov dela v zadrugi od 
začetka do upokojitve.

Tudi samoupravljanje je v 
mizarski zadrugi na Viču ze
lo razvejano. Ni odločitve, o 
kateri ne bi razpravljali 
upravni odbor in delavski svet 
podjetja ter sindikalna orga
nizacija. Skrb samoupravnih 
organov je v zadnjem času 
posvečena dvigu življenjske 
ravni članov' kolektiva, moder
nizaciji tehnološkega postop
ka, dobrim delovnim pogojem 
ter dobrim in kvalitetnim iz
delkom.

NAČRTI ZADRUGE..;
Perspektivni, načrt - mizarske 

zadruge na Viču je obnova in 
izpopolnitev strojnega parka, 
tako da bo v proizvodnji vse 
več strojne obdelave, ki je ob 
razmeroma dragih delavcih 
znatno cenejša od ročne obde
lave. Nameravajo tudi urediti 
klimatske naprave v strojnem 
oddelku, asfaltirati dvorišče 
itd. Mo vib prostorov' pa si še 
ne morejo zgraditi, ker še ni
so dobili lokacije.

Sedanje zmogljivosti mizar
ske zadruge na Viču so raz
deljene na dve dejavnosti. S 
sedanjimi proizvodnimi zmog
ljivostmi lahko izdelajo po
hištvo in notranje opreme za 
vrednost 2 milijonov N dinar
jev, prav za takšno vrednost 
pa je mogoče izdelati tudi 
stavbeno-mizarskih izdelkov. 
Ta obseg proizvodnje pa so 
lani mizarji na Viču nekoliko 
presegli.

Mizarska zadruga na Viču, 
na Postojnski cesti 56, trenut
no nima nobenih kreditov, 
kajti lasten poslovni sklad ji 
zadostuje za normalno poslo
vanje.
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NOVO ! 
SODOBNO! 
Zobna krema

»SIGNAL«

»SIGNAL«
SVETOVNA ZNAMKA!
Zobna krema »Signal« trajno ščiti vaše zobe, KER 
VSEBUJE V RDEČIH PROGAH HEKSAKLOROFEN, 
novo sredstvo, ki varuje vaše zobe.

LJUBLJANA 
V E D R O G
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Izobraževanje in kultura

Razlika v pogledih: 
Kako in Maj?

(Nadaljevanje s 1. strani) 
Z zakonitimi predpisi in pred
stavlja skoraj polovico vseh 
proračunskih sredstev. Sezna
nili pa so s stanjem šolstva tudi 
republiške forume in pričaku
jejo, da bo v okviru splošnih 
meril republiška izobraževalna 
skupnost njihov težak položaj 
upoštevala, saj je tudi lani na
knadno. dodelila Ptuju deseti
no vseh svojih dopolnilnih sred
stev.

Predsednik temeljite izobra
ževalne skupnosti Adi Praprot
nik je med drugim opozoril, da 
so mnoge šolske zgradbe zelo 
dotrajane. Ptujska občina, ki ni 
bila od republike dotirana, je 
po podatkih izvršnega odbora 
republiške izobraževalne skup
nosti po dohodku med 37 naj- 
šibkejšimi občinami na zadnjem 
mestu. Na učenca daje 830 N- 
din, slovensko povprečje pa je 
1.376 N-din. Po osebnih dohod
kih je izmed 37 občin na 24. 
mestu, saj je povprečni osebni 
dohodek pri njih 783,95 N-din, 
slovensko povprečje pa 1.135 
N-din. V letošnjem prvem če- 
trletiu je temeljna izobraževal
na skupnost uveljavljala še sta
ra merila: 600 — 750 — 1.000 
N-din za osebne dohodke, 10— 
12 % za materialne stroške. Da 
pa bi lahko letos ostali pri vi
šini lanskih osebnih dohodkov, 
bi -potrebovali 2,290.000 N-din, 
če pa bi hoteli dosbči slovensko 
povprečje bi potrebovali 16 mi
lijonov 263.330 N-din.

V resoluciji prosvetni delav
ci med drugim zahtevajo takoj 
1 milijon N-din akontacije od 
republiške izobraževalne skup
nosti. Predsednik izvršnega od
bora republiške izobraževalne 
skupnosti Ludvik Zajc je med 
drugim dejal, da nihče ne za
nika težkega položaja ptrujske- 
ga šolstva, da pa so očitno raz
lični pogledi na to, kako. in 
kdaj se dajo stvari urediti. Ne 
s prekinitvami dela, pač pa s 
samoupravnimi dogovori, ne 
naenkrat, ker to ni mogoče, pač 
pa postopno, korak za korakom. 
Lani so dobili 300.000 N-din do
polnilnih sredstev in tudi letos 
bodo -'obili. toda ničesar se ne 
da izpiliti. V podobnem polo
žaju kot Ptuj sta tudi Zagorje 
In Kočevje in čez nekaj dni

bodo sklepali o tem, kolikšne 
akontacije lahko pod enakimi 
merili dodelijo tem trem ob
činam.

Lahko je razumeti prizade
tost in ogorčenje prosvetnih de
lavcev v Ptuju, toda le kon
struktiven odgovor brez dema
gogije lahko prispeva k izbolj
šanju stanja. Nekateri poslanci 
pa so ptujske kolektive dezin- 
formirali, ko so trdili, da za 
osnovne šole letos ni dopolnil
nih sredstev. Teh sredstev je 
51 milijonov N-din in če bodo 
z njimi letos poskušali zmanj
šati velike razlike v 38 občinah, 
bo to prispevek razvitejših 
manj razvitejšim. Če bodo letos 
dosegli za učitelja najnižji 
osebni dohodek 730 N-din, za 
predmetnega učitelja pa 830 N 
din, zagotoviti 15 % vsem za 
materialne stroške in za 20 % 
dvignili vrednost pedagoške ure 
v posabenih šolah, bo to ven
darle nov korak k odpravljanju 
velikih razlik. Konec aprila 
bodo sredstva razdeljena, še 
prej pa bodo predstavniki te
meljnih izobraževalnih skilpno- 
sti imeli možnost sodelovati pri 
tej delitvi.

Tudi ostali republiški pred
stavniki so odklonili politiko 
izsiljevanja. Opozorili so, da 
lahko ukrepamo vendarle le v 
okviru danih sredstev, v okviru 
samoupravnega dogovarjanja in 
da ne bi smeli podcenjevati 
tega, kar je bilo že storjenega. 
Končno je tudi občinska skup
ščina Ptuj dala za izgradnjo 12 
učiteljskih blokov 15 milijonov 
N-din, o čemer pa nihče ni go
voril. Šolske prostore gradijo 
ali popravljajo mnoge občine 

. tudi s samoprispevkom obča
nov. ki ga namerava razpisati 
maja tudi ptujska občina. 
Skratka, velike razlike v pogo
jih za šolsko delo je možno 
brisati le postopno v okviru 
sanacijskega načrta, na kar je 
opozoril tudi Slavko Bohanec, 
predstavnik sindikata. Dejal je, 

r da sindikati ne morejo, podpi
rati prekinitve dela, ker niso 
organizacija v opoziciji. Dač pa 
se morajo zelo ustvarjalno in 
konkretno vključiti v prizade
vanja samoupravne družbe.

SONJA GAŠPERŠIČ

RADOVLJICA: SODELOVANJE MED KULTURNIMI IN DELOVNIMI ORGANIZACIJAMI
■ ' \

Široko zasnovano sodelovanje
Zveza kulturno prosvetnih organizacij občine Radovljica je v preteklem dveletnem obdobju 

uresničevala svoj delovni program zlasti v naslednjih zvrsteh kulturne ustvarjalnosti: dramsko ama
terski, v glasbeni, v kulturno estetski ter likovni. Kulturno-prosvetne organizacije na celotnem ob
močju radovljiške občine so v navedenih dejavnostih pokazale tudi največ aktivnosti. Ker poročamo 
o delu ravno po skupščini, ki je v nedeljo, 24. marca, pretresala dveletno delovno obdobje ne bi 
bilo napak, da v nekaj številkah vsaj približno orišemo dokaj razgibano amatersko ustvarjalno in 
splošno kulturno dejavnost v radovljiški občini.

Na območju te komune dela 
dvanajst kulturno prosvetnih 
organizacij, dve samostojni 
umetniški skupini ter 23 raznih 
sekcij v teh društvih. Kulturne 
organizacije so v dveh letih pri
pravile 791 raznih prireditev, ki 
jih je obiskalo 142.000 obisko
valcev. Občinska zveza pa je v 
svojem dveletnem obdobju iz
vedla 113 raznih prireditev in 
srečanj, obiskovalcev pa so za
beležili več kot 26 tisoč.

t ;v '• .h t-:

ZA ZADOVOLJITEV
RASTOČIH KULTURNIH 

POTREB
Občinska organizacija ZKPO 

je posebej za več krajev pri
pravila vrsto kulturnih ter lite
rarnih večerov, organizirala je 
nekaj gostovanj po Sloveniji ter 
v zamejstvu, predvsem pa je 
posvečala organizaciji večjih 
srečanj, kot so na primer sre
čanje mladinskih pevskih zbo
rov in instrumentalnih skupin, 
spominski kulturni teden v 
Ribnem, srečanje godb na pi
hala, turistična, glasbena in fol
klorna prireditev Oj, Triglav, 
moj dom, organizirala pa je tu
di vrsto pomembnejših gosto
vanj od drugod, med drugim 
tudi iz inozemstva. — Kultur
nim manifestacijam, ki jih je 
prirejala ZKPO v sodelovanju 
z domačimi sekcijami, pa so se 
pridružila še gledališka gosto
vanja z nastopi poklicnih gle
dališč, predvsem iz Ljubljane. 
Ta gostovanja so se pričela za
radi rastoče potrebe po kultur
nem življenju občanov zlasti v 
večjih krajih, koder amaterske 
kulturne organizacije š svojimi 
programi niso mogle v polni 
merr zadostiti teh potreb ljudi. 
Kmalu pa se je izkazalo, da so 
taka gostovanja zelo zaželena. 
V letu 1966 jih je bilo 13, na
slednje leto pa se je število go
stovanj povečalo kar na 36. Po
prečen obisk pa je bil nekaj 
nad 400 obiskovalcev na pred

* Z: •" il-.ms

tudi vas jezi ..?

...če v vsem stanovanju vonjate jedi, ki jih 
pravkar kuhate?

...če se mora vaš otrok igrati na slabem zra
ku?

...če se vam oblačila navzamejo vonja po je
deh in ste v zadregi pred gosti?

...če je vaše vsakodnevno delovno okolje polno 
pare, dima In neprijetnega vonja,, pohištvo 
pa vlažno in mastno?

Rešitev je tu! V tujini, kjer izdelek že nekaj 
časa s pridom uporabljajo, so mu nadeli ime 
»čarovnik v kuhinik. K nam prinaša to korist
no novost CHROM METAL iz Velenja.

Imenuje se

j j a erfiltep
NEVŠEČNOSTI JE KONEC — »AERFILTER« 
BO' STORIL SVOJE!

nhrum mufa!

stavo. Tolikšen odziv ljudi in 
organizacijski uspeh pa je 
ohrabril organizatorje, da so 
podoben program pripravili tu
di za leto 1968. Vendar pa so 
nastopile nekatere težave z zbi
ranjem dodatnih sredstev za te 
predstave.

ZKPO je kot občinska orga
nizacija na temelju svojega kon
cepta dela jasno opredelila od
nos do vseh zvrsti kulturno 
prosvetnega dela v amaterskih 
organizacijah. Prizadevanja 
igralsko amaterskih skupin, 
zborov in sekcij je podpirala, 
zavedajoč se, da je igralski 
amaterizem najbolj razširjena 
zvrst kulturnega dela, ki ima 
tudi najdaljšo tradicijo in zgo
dovinsko podlago. Sproščala je 
iniciativo posameznikov in sku
pin na tem področju in v dru
gih dejavnostih, nudila je stro
kovno pomoč, in pripomogla, da 
je bilo delo kar najbolj kvali
tetno. Z organizacijo večjih 
srečanj, tako dramskih, glasbe
no folklornih in zabavnih, pa 
je ustvarila možnosti za sooče
nje posameznih skupin v kva
liteti.

Podporniki usmeritve k čim 
aktivnejši vlogi občinske zveze 
pri organizaciji in vodenju kul
turne akcije v komuni pa so se 
odločno zavzemali za sožitje in 
sodelovanje med amaterskimi 
kulturnimi organizacijami in 
poklicnimi kulturnimi instituci
jami. Po tem konceptu in prak
si dela se je to sodelovanje or
gansko vraščalo v, celotno kul
turno dogajanje v komuni. Po
temtakem gostovanja poklicnih 
kulturnih skupin niso bila ne
kaj izoliranega od ostalih kul
turnih akcij. Vloga ZKPO pri 
tem ni bila zgolj posredovalna 
ali managerska, marveč je bilo 
to delo zasnovano na premiš
ljenem konceptu, ki je obsegal 
proučitev repertoarja, organiza
cijo abonmajev in oblikovanja 
gledališkega občinstva.

TESNO SODELOVANJE 
Z DELOVNIMI 

ORGANIZACIJAMI
V dveh letih sistematičnega 

organizacijskega in strokovnega 
dela so amaterske predstave 
kot gledališka gostovanja pri
dobili širok krog gledalcev tudi 
med delovnimi kolektivi. To pa 
zategadelj, ker je bilo delo do
bro vodeno z organizacijo abon
majev, z oblikovanjem dramske 
šole za amaterje ter s povezo
vanjem programa med posa
meznimi kraji. Ustvarjeno je 
bilo tudi tesno sodelovanje med 
sindikalnimi podružnicami in 
kolektivi v delovnih organiza
cijah pri načrtovanju programa 
in pri zbiranju sredstev za fi
nanciranje tega programa. V 
nekaterih delovnih kolektivih 
radovljiškega območja so z za
dovoljstvom sprejeli razpravo o 
sodelovanju in so jo tudi z ra
zumevanjem podprli. Žal pa so 
ponekod v občinskih krogih na
pak raztimeli pobudo ZKPO in 
delovnih organizacij, češ da gre 
zgolj za enkratno akcijo sode
lovanja. Občinski sindikalni 
svet pa je zamisel ter akcijo 
sodelovanja sprejel in jo tudi 
podprl ter jo priporočil delov
nim kolektivom. Zategadelj so 
bili razgovori s kolektivi uspeš
ni. Vendar pa je pri tem po
trebno poudariti, da ne gre 
zgolj za enkratno sodelovanja 
na primer pri enoletnem pro
gramu. Ne gre pri tem le za 
zbiranje sredstev oziroma do
datnih virov za financiranje 
občasnih ali enoletnih progra
mov. Gre za nekaj več, za za
vestno akcijo sodelovanja in 
programiranja v kulturi, za ak
cijo, ki ima trajnejšo vrednost 
in je usmerjena na daljše ob
dobje skupnih prizadevanj.

To pa hkrati pomeni, da po
jem kulture v širšem pomenu 
besede ne more zajeti zgolj za
časnih akcij in programov, ki 
jih pripravljajo in uresničujejo 
kulturne organizacije ob pod
pori podjetij in sindikatov, 
prav tako ne gre zgolj za samo 
aktivnost kulturnih organizacij 
pri tem sodelovanju. Zanimati 
nas mora predvsem resnična 
rast kulturnih potreb delovnih 
ljudi, napredovanje delovne 
kulture in kulture v življenju 
nasploh, ob sočasnem razvoj1 
ustvarjalnega, amatersko kul
turnega dela in umetniškegr 
ustvarjanja.

Prav zaradi preoz 'ege poj 
movanja o poslanstvu u_ name
nu kulture slišimo včasih očit

ke, češ da gre premalo sredstev 
za amaterizem. Resnica pa je v 
tem, da je denarja za potrebe 
kulture na celi črti premalo. 
Vendar pa bi sočasno lahko 
ugotavljali, da pa dajejo delov
ne organizacije v neki obliki

tudi precejšnja sredstva za dvi
ganje kulturne ravni in zavesti 
delovnega človeka. Za primer 
bi v radovljiški občini navedli 
Plamen iz Krope, Elan iz Be
gunj, Verigo Lesce, ki skoraj Z 
lastnimi sredstvi gradi kultur
ni dom, ali pa tovarno čipk na 
Bledu, ki skrbi za estetsko opre
mo prostorov, ali ker je v so
delovanju z drugimi podjetji 
odprlo salon mode. Navedli pa 
bi še veliko primerov take pod
pore kulturi.

JOŽE BOHINC

MALA POSLANSKA TRIBUNA

Prednost vsebinski 
racionalizaciji, ne pa 

administrativni
Po maratonski in deloma tudi polemični razpravi 

v republiškem in prosvetno-kultumem zboru j* 
sprejela republiška skupščina v preteklem tednu 
sklepe o ukrepih za racionalizacijo na področju vzgo
je in izobraževanja. Že takoj ko je republiški sekre
tariat za prosveto in kulturo dal v javno obravnavo 
obsežno gradivo (predlog ukrepov za racionalizacijo 
na področju vzogjje in izobraževanja z akcijskim pro
gramom), je prišlo marsikje na terenu do hude krvi 
in nesporazumov, kar je bilo značilno tudi za skup
ščinsko razpravo. Vendar samo deloma, sicer pa so 
pomirjujoče vplivala zagotovila, da racionalizacija 
ne bo »lov na čarovnice«, temveč ...
Kaj?
Prvi, ki je stopil v vrste tistih, ki poudarjajo, da ukrepi v 

zvezi z racionalizacijo ne smejo imeti administrativnega zna
čaja, je bil podpredsednik republiškega IS dr. France Hočevar. 
Janez Vipotnik je definiral racionalizacijo na področju vzgoje 
in izobraževanja kot sestavni del procesov, ki so se začeli z 
uvajanjem novega sistema financiranja na tem področju. Po
udaril je, da dobiva ta racionalizacija z uveljavljanjem izobra
ževalnih skupnosti mnogo pomembnejšo vlogo. Racionalizacij8 
je nadalje sestavni del izpopolnjevanja izobraževalnega siste"1® 
kot stalna naloga naglo se razvijajoče družbe, pa tudi sestavt11 
del procesov, ki jih imenujemo reforma.

Ko je Janez Vipotnik komentiral material republiškega se
kretariata, mu je očital — in tako mnenje se je uveljavilo 
tudi v pristojnih skupščinskih odborih — da govori gradivo še 
vedno o organizacijskih ukrepih, mnogo manj pa o vsebinskih 
problemih. Dejstvo pa je, da bi moralo imeti prednost prav 
vsebinsko vprašanje, ki je bistveno za racionalizacijo na po
dročju vzgoje in izobraževanja.

Ni mogoče zamižati pred ugotovitvijo, da bo racionalizacija 
učinkovita, če bosta vzgoja in izobraževanje sodobna, če bosta 
v skladu z znanstvenimi, tehničnimi in družbenimi ter drugimi 
dosežki sodobnosti. Očitno je, da navsezadnje vendarle spo
znavamo, da je vsako nesodobno izobraževanje, ki' je samo sebi 
namen, drago in neracionalno ter povproča družbi veliko škodo- 
Racionalizacija v takem smislu seveda ni niti lahek, niti en
kraten posel. Predvsem je nemogoče racionalizirati izobraževa
nje brez tiste izhodiščne točke, ki predstavlja splošen koncept 
gospodarskega in družbenega razvoja Slovenije. Programska 
osnova razvoja Slovenije odmerja orientacijske potrebe po ka
drih, pri- čemej pa bi seveda morala biti eliminirana hiti'3 
produkcija, pa tudi pomanjkanje nekaterih zvrsti kadrov- 
Vsebinska racionalizacija izobraževanja v sodobnih pogojih 
pomeni, da moramo spremeniti naš dosedanji odnos do sploš
nega in strokovnega izobraževanja.

Vzgoja kadrov zahteva prav gotovo daljši čas, zato se šc- 
stvo ne more prilagajati vsem kratkotrajnim spremembam 
gibanju gospodarstva, temveč moramo opirati njegov razvoj h8 
dolgotrajnejša gospodarska gibanja, na osnove trende in per
spektive tega gibanja, ki vsekakor kažejo porast. Že zato bi bil1 
kratkovidni taki ukrepi, ki bi se jih lotevali v trenutni situa
ciji, ne da bi imeli pred očmi tudi bodoče potrebe po kadrih 
in naše perspektive. Včasih slišimo, da imamo preveč šolanih 
ljudi in raznih strokovnjakov, vendar so take trditve povedan6 
preveč na pamet. Resnica je namreč veliko bolj žalostna (in n3 
to je poleg Toma Martelanca, ki je to ilustriral s statističnih" 
podatki, opozorilo še nekaj razpravljavcev) — namreč, da i6 
število zaposlenih strokovnjakov s srednjo, višjo in visoko >z' 
obrazbo v naši republiki še nizko in celo pod jugoslovanskih1 
povprečjem.

Ko se lotevamo racionalizacije v šolstvu, posebno v sred' 
jem (strokovnem) in visokem, ne sme biti naš cilj, da zmahf’ 
šamo globalno število učencev. Gre za nekaj drugega. Za to, 
bi morale npr. srednje strokovne šole dajati nekoliko širši tiP 
strokovnjaka ali kvalificiranega delavca s tem, da bodo združe
vale profile na sorodnih delovnih mestih, kar bo zelo poceni)0 
šolanje in povečalo uporabnost kadrov. In drugo: najodločneJ® 
se je treba upreti stališču, da nekateri razumejo pod pojmohj 
popolne univerze pravico, da se na naši univerzi poučuje vS 
in vzgoje prav vsi kadri — ne glede na to, koliko jih potreb"' 
jemo in koliko to stane. Nujno je, da se bomo tudi na te" 
področju vključevali v jugoslovansko in mednarodno delit6 
dela.

Bilo je še veliko drugih misli izrečenih na to temo. Bistveh0 
pa je, da pri racionalizaciji ne gre za brezdušen, birokratsj' 
administrativen poseg v naš šolski sistem; da ne gre za akcti°’ 
ki naj predvsem likvidira določeno število šolskih zavodov.

Navsezadnje še povejmo, da je bila naloga skupščine P1'61*, 
vsem splošna družbena ocena tega procesa in da so bili 
v zmoti tisti, ki so se bali, da bo skupščina odločala o konkr6 ^ 
nih vprašanjih, določno navedenih problemih v akcijskih Pr° 
gramih. V pristojnosti skupščine namreč ni, da bi ukinja1 
katero izmed šol, katere ustanoviteljica ni. Glede tega naj ® 
soočajo mnenja ter naj pride do dokončnih sklepov in pred10 
gov tam, kjer so stvari žive: v izobraževalnih skupnostih, °D0 
činskih skupščinah in drugje. Skupščina bo mogla sklepati 16 
predlogih s področja visokega šolstva — torej tistega, katere® 
'istanoviteljica je sama. Tu bo treba spreminjati današhJ 
'rukture z zal- imi ukrepi. Ustrezni in uspešni raciona 
ztorski ukrepi bi končno prispevali, da bi področje vzg™ 
n izobraževanja uoživelo v naslednjih letih svojo renesanso-

M. KUNEJ
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Šport

PROSTI STREL

"r%odobno, kot se je Cen- 
tralni komite Zveze 
mladine Slovenije za

vzel na svoji plenarni seji 
minuli tedn za to, da bi 
postala šolska telesna vzgo
ja sestavni ' del učno vzgoj
nega procesa, se je zavze
la mladina tudi za učinko
vitejši prodor športne re
kreacije v delovne organi
zacije.

»Telesna vzgoja je še 
vedno preveč stvar raznih 
činiteljev izven delovnih 
organizacij ...,« pravi mla
dina. »Se vedno vlada v 
večini delovnih organizaci
jah miselnost, da je telesna 
kultura le stvar odgovor
nosti organov Zveze sindi
katov in Zveze mladine. 
Vse premalo delovnih orga
nizacij P® se zaveda, da 
zadovoljive razmere v te
lesni kulturi niso le njiho
va skrb oziroma naloga, 
temveč predvsem njihov 
interes...«

In da bi postale delov
ne organizacije pomemb
nejše v sistemu telesne 
vzgoje in rekreacije delov
nega človeka, predlaga da
nes mladina naslednje:

S s statuti je treba pre
cizirati obveze delovnih 
organizacij do telesne vzgo
je članov kolektivp;

9 delovne organizacije 
bi morale poskrbeti za vsa
kodnevno telesno vadbo 
med odmori in tudi organi
zirati aktivno dnevno in 
tedensko rekreacijo ter s 
svojimi sredstvi širiti ma
terialno osnovo za razvoj 
rekreacije znotraj delovnih 
organizacij in tudi izven 
njih.

Pri razvoju zdravega na
čina življenja, to je šport
ne rekreacije, pri boju za 
spreminjanje zastarele mi
selnosti in prakse imajo 
danes delovne organizacije 
izredno odgovorno in za
htevno nalogo — zatrjuje 
mladina.

9 Mi ji lahko seveda 
samo pritrdimo. Obenem 
pa naj še dodamo, da bi 
lahko samoupravni organi 
marsikatere delovne orga
nizacije prisluhnili Cen
tralnemu komiteju Zveze 
mladine Slovenije. Posebno 
tisti, ki se na tem področ
ju doslej niso kdo ve kako 
izkazali.

In teh niti ni tako malo.
-a.

Napovedujte 
z nami!

_ •lUGOSiOVtNSKA LUTRU*

14. 1
J. 4. 1968. O
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SPORTSKA PROGNOZA

OVAJ LISTIČ JE BiSPLATAN

12 TAKMIČARSKIH PAROVA
14. K

2 D.

TAKMlCAR 1 TAKMltAR 2 d II

RADNIČKI (S) - BORAC (Č) 4 9

Trepča - bačka 4 A
._bregainica« lovčen 0 A
. BUOUČNOST - SPARTAK A 4

riOBODA (TU) - RADNIČKI (K) A fl
bratstvo - belišče 1 1

„.ALUMINIJ - FAMOS w4

SLOBODA (TZ) - RUDAR (K) A 4
j1]BENIK - BORAC (BL) 1 0

, Rudar <lj> - lokomotiva 4
- VARTEKS - BSK L 4
■1£euk-.leotar A 4

Stavni listek za jutrišnje no- 
*°nxetno kolo sta izpolnila Ja- 

Voljč in Andrej Ulaga, no
tarja našega tednika.

LJUBLJANA

ŠPORT IN REKREACIJA V DELOVNIH KOLEKTIVIH

Sedmi dan ob Kolpi
»Nismo ravno začetniki, kar se tiče športa in rekre

acije, pa še vendar nismo dosegli toliko na tem področ
ju, da bi bilo vredng kaj več o tem pisati,« se mi je 
opravičeval Marjan Bastar, vodja splošnega sektorja v 
Kemični tovarni Melamin iz Kočevja, ki po službeni 
dolžnosti skrbi za to zvrst dejavnosti v kolektivu.

»Kako to, da ste zbrali prav 
naš kolektiv?« je še vprašal.

No, in na koncu, ko sem za
puščal tovarno, sem spoznal, da 
je bilo Bastarjevo opravičevanje 
pravzaprav povsem odveč.

V kočevskem »Melaminu« so 
namreč doslej že mnogo storili 
za oddih, šport in rekreacijo de
lavcev. Ko bi le v vsakem več
jem slovenskem podjetju dali 
toliko za to zvrst družbenega 
in predvsem družabnega življe
nja svojih delavcev, potem tudi 
ne bi bilo toliko tarnanja, da so 
delavci šibkega zdravja, da ne 
prihajajo spočiti na delo in kaj 
vem, kaj še vse?

TRADICIONALNI TROBOJ:
MELAMIN—TESNILKA— 

FENOLIT
Sindikalne delavske športne 

igre med obrati v tovarni, pa 
naj si bo v nogometu, šahu, od
bojki, namiznem tenisu ali stre
ljanju, so vedno mikavne. Po
zoren opazovalec bo kmalu spo
znal, da imajo prav te igre svo
je občinstvo in navdušene »na
vijače«. Teh ni malo. Tudi po 
sto in in več delavcev se zbere 
na odbojkarskih in nogometnih 
tekmah.

In, ali ni tudi to rekreacija 
in predvsem sprostitev od vsak
danjega, včasih zelo napornega 
dela in delovnega okolja?

To je spodbudilo tudi sindi
kalno organizacijo v kočevskem 
Melaminu, da je bila med po
budniki organizacije troboja 
med »Melaminom«, medvoško 
»Tesnilko« in borovniškim »Fe- 
nolitom« v različnih športnih 
panogah.

»Proizvodna dejavnost vseh 
treh podjetij je sorodna in za
kaj ne bi sodelovali še na dru
gih področjih, denimo na re
kreacijsko športnem področju, 
smo dejali,« je pristavil Marjan 
Bastar.

Lani so »melaminovci« prvič 
merili moči v nogometu, odboj
ki, -namiznem tenisu, šahu, stre
ljanju in kegljanju s svojimi 
sovrstniki iz »Tesnilke« in »Fe- 
nolita«. In v skupni oceni vseh 
šestih športnih panog so bili 
tudi zmagovalci troboja. S tem 
so osvojili prehodni pokal, na 
kar so zelo ponosni. A kaj ne 
bi bili?

Letos bo organizator troboja 
medvoška »Tesnilka«, prihod
nje leto pa »Fenolit« iz Borov
nice,

»Melaminovci« so za letošnji 
troboj dobro nabrusili pete, saj 
branijo naslov zmagovalca, kar 
pa ni vedno lahko.

A preden končamo o šport
nem življenju v »Melaminu«, 
ne smemo prezreti, da imajo v 
tem kolektivu najboljše strelce 
v Kočevju, in tudi to, da se 
redno udeležujejo vseh sindi
kalnih športnih iger, ki jih or
ganizira občinski sindikalni 
svet.

7 ASTOVI
V POČITNIŠKI HIŠICI

Mimo tega, da sindikalna or
ganizacija v kočevskem »Mela
minu« redno organizira izlete 
za člane kolektiva — mimogre
de povedano so bili lani na 
Voglu, na Bledu in na Veliki 
planini — so »melaminovici« 
dobro poskrbeli tudi za teden
ski oddih.

»Od turističnega društva 
smo v Dolu ob Kolpi prevzeli 
tri montažne počitniške hišice, 
ki jih naši delavci, zlasti ob so
botah in nedeljah, s pridom iz
koriščajo s tem, da za to ne 
plačajo niti dinarja,« pojasnju
je Marjan Bastar.

Razen tega v teh hišicah 
preživi veliko delavcev iz »Me
lamina« tudi svoj redni letni 
dopust.

Nad takšno obliko rekreaci
je so najbolj navdušeni tisti, ki 
jim je pri srcu ribolov. Kolpa 
je za to idealna reka. In delav
ci, ki gredo prvič tja za soboto 
ali nedeljo, se potem radi vra
čajo. Tri hišice so postale že 
preskromne. V Melaminu zato 
razmišljajo, da bodo letos zgra
dili vsaj še tri nove. V intere
su podjetja je, da delavci pri
hajajo ob ponedeljkih spočiti 
in zdravi na delo. To je skrom
na investicija podjetja, ki pa 
se bogato obrestuje.

VSAK DOBI 50.000 S-DIN 
ZA DOPUST

Presenetljivo, a je res. Vsak 
zaposleni dobi v »Melaminu« 
nič manj kot 50.000 starih di
narjev za dopust, če ga preživi 
v kateremkoli počitniškem do
mu, hotelu ali penzionu. Tisti 
člani kolektiva, ki pa ne letu
jejo v raznih počitniških domo
vih na morju ali v planinah, 
pa dobijo nekaj manj regresa. 
Se razume, ustrezne zneske do
bijo za dopust tudi najožji 
brezposelni člani družine, vsa
kega zaposlenega delavca v 
»Melaminu«.

Zelenica je minulo soboto 
sprejela na svoja snežna po
bočja 245 tekstilcev — udele
žencev X. jubilejne »teksti- 
liade«. Zopet so se zbrali smu
čarji iz vseh slovenskih te
kstilnih kolektivov, ki so že 
pred 12 leti, .in potlej tudi vsa 
.naslednja leta, skrbeli za to, da 
so imeli tudi tekstilci svojo 
osrednje zimsko športno tek
movanje.

Tekstiliade, pokrovitelja sta 
vedno Republiški sindikalni 
svet ali Republiški odbor sindi
kata industrije in rudarstva, ki 
naj bi bile po dogovoru skoraj 
v vseh centrih slovenske indu
strije. Toda, zaradi objektivnih 
vzrokov so bile v glavnem le 
na smučiščih v okolici Tržiča, 
na Pohorju in Krvavcu.

Letošnja »tekstiliada« je bila 
v vseh pogledih rekordna. Od 
245 tekmovalcev je. prišlo na 
cilj kar 222 nastopajočih, orga-

• TRBOVLJE

Minuli torek so se pričele le
tošnje sindikalne delavske igre 
v Trbovljah. Z žrebanjem parov 
ter otvoritvijo šahovskega tek
movanja med 20 sindikalnimi 
ekipami so se trboveljski delav-

In na ta način so v tem ko
čevskem podjetju dosegli, da je 
od blizu 280 zaposlenih lani le
tovalo na morju ali v hribih 
več kot polovica članov kolek
tiva.

»Kako pa bo letos,« sem po
vprašal.

»Letos bo malo teže, vsaj 
kar se sredstev tiče, ki jih na
menimo za šport, rekreacijo in 
oddih naših delavcev. Znano 
je, da gredo ta sredstva iz 
sklada skupne porabe in da so 
letos še posebej obdavčena. 
Mimogrede povedano, smo lani 
namenili za tovrstno dejavnost 
več kot 15 milijonov starih di
narjev.. .«

»Ali naj to pomeni, da bo 
letos odšlo na dopust manj va
ših delavcev kot lani?«

»Ne, to se ne bo zgodilo. 
Stimulirati želimo, in to tudi 
bomo, predvsem tiste delavce, 
ki bodo odšli na dopust resnič
no na morje ali v hribe. To po
meni, da bodo dobili več re
gresa, kot tisti delavci, ki bodo 
ostali doma. V našem podjetju 
je še zmeraj precej delavcev, ki 
imajo zemljo in s tem moramo 
tudi računati, da jo med dopu
stom obdelujejo. A vseeno sem 
prepričan, da bo letos izkori
stilo dopust na morju ali v hri
bih še več zaposlenih, ker so 
že sami spoznali, da je to za
nje koristno.«

MILAN ŽIVKOVIC

nizator pa je bil prisiljen zara
di visoke udeležbe postaviti kar 
dve progi.

Prehodni pokal je to pot 
osvojila ekipa tovarniškega od
bora SP BPT Tržič, posamezno 
pa so prva mesta zasedli: pri 
članicah Milena Čufar (BPT) — 
0:37,2, pri mladinkah Alenka 
Meglič (TSC Kranj) — 0:34,5, 
pri članih Franc Ferš (PIK Ma
ribor) — 0:40,8, pri starejših 
članih Marjan Šarabdn (BPT) 
— 0:39,1, pri mladincih Jože 
Šober (BPT) — 0:43,6 in pri 
mlajših članih Bruno Teran 
(BPT) — 0:48,9.

Lepo sončno vreme, števil
na udeležba in tekmovanje brez 
poškodb je poskrbelo za pri
jetno vzdušje na letošnji 
»tekstiliadi«. Udeleženci so se 
razšli z obljubo, da se prihod
nje leto spet snidejo — na 
Krvavcu.

I. BERGANT

ci spoprijeli za najvišja mesta v 
posameznih športnih disciplinah 
Vsekakor vlada med delavci 
največji interes za mali nogo
met, saj se je za tekmovanje v 
tej športni panogi prijavilo kai 
25 ekip. S.

MOTORNA ČRPALKA MP-300/20

24 MESECEV 
GARANCIJE
•TOMOS« KOPER

TEKSTILCI ZE DESETIC NA SNEGU V DOBU 
___________ZA PREHODNI POKAL

■j'-... : , a-L.•} —

NA SVIDENJE 
NA KRVAVCU!

SINDIKALNE IGRE 
V TRBOVLJAH
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RAZVESELJIVA NOVOST J

NA OTROŠKEM ODDELKU V TRGOVSKI HIŠI 
ZOPET NA IZBIRO

OTROŠKA OBUTEV IZ ITALIJE V VSEH ŠTEVILKAH 
ZA DOJENČKE IN ZA OTROKE DO 16, LETA STAROSTI

PRAKTIČNI MODELI ZA POMLAD IN POLETJE - PRIMERNE CENE - |
EKSKLUZIVNA IZBIRA

IIMIlifflllllllllilllijlilllllllllillBlllUllllllllIllIMMllIlIlMIIM

AKTUALNO
VPRAŠANJE

I
I

Minuli teden je Centralni komite Zveze mladine Slovenije 
g razpravljal o mladini in telesni kulturi. Vsi, posebno pa tisti, 

ki so prisostvovali plenarni seji Centralnega komiteja, so bili 
H dogodka veseli. 2e uvodni referat Dagmar j a Šusterja in po- I 
8 tlej povsem sproščena razprava sta namreč potrdila, da mla- I 
I dina že zrelo razmišlja o vprašanjih telesne kulture in pro- I
■ tislovjih na tem področju in da so njeni predlogi za izbolj- ■ 
g šanje današnjih razmer v telesni vzgoji mladih vredni vse ■ 
g pozornosti.

»Ko govorimo o mladini in telesni kulturi, se moramo I 
g nujno dotakniti tudi nekaterih konkretnih vprašanj, ki | 

dopolnjujejo in osvetljujejo nekatere znane ugotovitve. Tako
■ šteje telesna vzgoja v šolah prav gotovo med izredno po- I 
S membne kompetente pri vsestranski vzgoji mladega člove- I
■ ka...,« je na seji med drugim poudaril Dagmar Šuster. I 
® »O današnji situaciji telesne vzgoje na šolah je pred časom " 
g pripravila analizo komisija izvršnega sveta za telesno kultu- g 
I ro. Analiza jasno kaže na zelo težke razmere na tem vzgoj- I 
E nem področju...«
I Iz obširnih podatkov, ki jih je pripravil Centralni komite I 
— Zveze mladine Slovenije za svojo sejo, naj ijmenimo v ilu- 
fl stracijo gornjih misli le nekaj številk:

Med 881 anketiranimi osnovnimi šolami, je imelo ob iška- I 
J nju podatkov le 10,5 % šol svoje telovadnice. Učilnice in I 

hodnike je uporabljalo 9,5 % šol, 12,3 % si je telovadnice ® 
I izposojalo, kar 63,7 % šol pa ni imelo nobenih prostorov za g 
I šolsko telesno vzgojo. Kaj pomeni to za raven telesne vzgoje I

I ZA ZAKON Ij O TELESNI KULTURI j

I
I
I
I
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na osnovnih šolah, ni potrebno posebej poudarjati. Na teh 
šolah so poučevali telesno vzgojo kadri z naslednjo izobrazbo: 
28 profesorjev, 87 predmetnih učiteljev, 139 strokovnih uči
teljev, 223 učiteljev drugih strok in 83 ostalih. Nekvalifici
ranih je bilo torej 306 učiteljev! V nižjih razredih, kjer je 
telesna vzgoja najpomembnejša, pa ni bilo realiziranih kar 
60 % programiranih ur...

Zelo podobne, čeprav ne dosti boljše, so razmere na 
srednjih šolah.

Poglejmo pa še nekaj podatkov za višje in visoke šole. 
Med 28 visokošolskimi ustanovami sta imela po analizi izvrš
nega sveta le dve šoli svoji telovadnici. Kot redni predmet 
je bila telesna vzgoja le na sedmih zavodih. Med 8895 redno 
vpisanimi študenti je imelo redno telesno vzgojo le 1353 
študentov. Kljub vsemu pa še vedno gradimo šolske objekte 
brez telovadnic, še vedno se zadovoljujemo s priporočili 
o uvedbi obvezne telesne vzgoje v prvih dveh letnikih viso
košolskega študija.

Za izboljšanje telesne vzgoje na šolah je predlagala mla
dina na omenjeni seji naslednje:

# v osnovne šole je treba vnesti vsakodneven pouk te
lesne vzgoje;

# na’ šolali drugč' štopnj emoramo povečati število ur na 
vsaj štiri tedensko;

9 krepiti moramo šolska športna društva;
® oblikovati moramo možnosti za obvezno telesno vzgojo 

na šolah in -visokošolskih zavodih. Oblikovanje materialne 
osnove in določanje obveznih normativov bi morali reguli
rati z zakonskimi akti.

»Na plenumu se nismo slučajno zadržali ob vprašanju 
šolske telesne vzgoje...« je dejal Dagmar Šuster. »Njena 
razvojna raven je v neposredni povezavi s sleherno telesno 
vzgojo, s športno dejavnostjo in telesno kulturo naroda. Da 
pa bo dosegla šolska telesna vzgoja svoje smotre, moramo 
pristopiti med drugim tudi k popravku učnih načrtov in 
gledati na telesno vzgojo manj z vidika ocene, bolj pa z 
vidika zdravja in zadovoljstva mladine .. .*

Mladina se je na svoji seji zares temeljito lo.tila tudi 
drugih vprašanj s področja telesne kulture, kot so financi
ranje, tekmovalni šport, rekreacija v delovnih organizacijah 
in druga, in je s tem v zvezi seveda sprejela tudi ustrezne 
zaključke. Naj to pot omenimo le dva sklepa:

® Osnovna naloga Zveze mladine je prav gotovo dosled
na borba za ustreznejši odnos do telesne kulture. Zavzemati 
se moramo za takšen način delovanja Zveze mladine, od 
ajctiva preko občinskih organizacij do Centralnega komiteja, 
ki bo vseboval stalno spremljanje telesno kulturne dejavno
sti, borbo za primerne pogoje, kvalitetno vsebino in dose
ganje optimalnih vzgojnih rezultatov ter resnične samo
upravnosti na tem področju.

# Zaradi velike pomembnosti telesne kulture, njene 
povezanosti s preventivno zdravstveno zaščito, z delovno in 
obrambno sposobnostjo in tudi drugih razlogov se mora 
Zveza mladine povsod zavzemati za ustreznejši odnos samo
upravnih organov do problematike telesne kulture. Na tej 
osnovi se Centralni komite Zveze mladine Slovenije zavzema 
za sprejem republiškega zakona o telesni kulturi, ki bo pri
pomogel k enotnejšemu pristopu oblikovanja boljših mož
nosti za razvoj telesne kulture v Sloveniji.

A. ULAGA
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e IDRIJA

Vse več veselja za odbojko
Ze lansko leto je občinski 

sindikalni svet v Idriji organi
ziral prvenstvo v odbojki med 
delovnimi kolektivi, prve sado
ve tega tekmovanja pa lahko 
opazimo že danes. Pred dnevi 
sta se namreč spet srečali mošt
vi Merkurja iz gimnazije in čla
ni Kluba mladih. To naj bi bilo 
prvo srečanje v vrsti letošnjih

prireditev, ki jih bodo organizi
rali navdušeni idrijski športni
ki. Srečanje med Merkurjem in 
Klubom mladih se je končalo 
s prepričljivo zmago Kluba mla
dih’ (3:0). kar pomeni presene
čenje, saj velja Merkur za naj
boljše odbojkarsko moštvo v ob
čini. S. P.

@ NOVO MESTO

Bogat program športnih iger
Odbor za organizacijo delav

skih športnih iger pri občin
skem sindikalnem^ svetu je te 
dni razpisal letošnje igre, ki se 
bod pričele že 15. aprila in kon
čale 29. oktobra. Nastopajoči se

bodo pomerili v plavanju, na
miznem tenisu, malem nogome
tu, kegljanju, balinanju, odboj
ki, vlačenju vrvi, atletiki, teni
su. streljanju in šahu.

R. S. ,
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Kozei ij a
pa ji priskoči na. pomoč teta 
Vrša, upokojena aktivistka, ki 
ve vse, kar bi Metka želela 
vedeti.

Teta Urša plete, Metka pa 
prebira časopis.

»To je takšna oblika vlada
vina, v kateri vlada ljudstvo.-«

»Pa smo tudi otroci — 
ljudstvo?«

»Seveda ste.«
»Torej tudi mi vladamo.«

IMIfflfflfllll

za otroke. Bom raje do konca 
prebrala tale članek«

Bere in čez čas vpraša: 
»Teta Urša, kaj pa je to — 

plenum?«
«Sestanek vodstva. Recimo, 

sestane se centralni komite, 
razpravlja in sklepa. To je 
njegov plenum.«

»O čem sklepa?«.
»O vsem mogočem. Zadnji

krat je recimo Centralni ko

!:,3!ii!iii

»Teta Urša, kaj pa je to — 
izvršni svet?«

»Vlada. Vsaka republika 
ima svojo vlado in vsa naša 
država ima tudi svojo. To so 
izvršni sveti.« ,

»Po so v vladi komunisti?«
»Seveda so.«
Metka se zagleda v članek 

in tiho reče:
»Zdaj pa čisto nič ne razu

mem.«

POVEST O JARI KAČI IN...

________________ '

PIŠE: JANEZ VOLJČ

eta Urša. kaj pa je to 
— demokracija?« 
Popoldne je, eno tistih 
zanimivih popold.nevov, 

ki jih mala Metka — medtem 
ko čaka, da se bodo njeni 
starši vrnili z dela — preživi 
pri teti Urši. Zanimivih pra
vim zato, ker je Metka zelo 
radovedno punče in svoje ra
dovednosti ne more potešiti v 
drugem razredu osnovne šole;

»To pa ne. Vladajo samo od
rasli. Se malo boš počakala in 
če boš pridno jedla, boš hitro 
rasla in potem boš lahko vla
dala.«

Teta Urša se smehlja.
»Upam, da boš dobro vla

dala.«
Metkina radovednost še ni 

potešena.
»Ali je težko vladati?«
«Ni ravno lahko. Toda ti 

tega še ne razumeš. Naj ti ra
je povem pravljico.«

»Kakšno pravljico?«
»O jari kači in o steklem 

polžu.«
»Saj si mi jo že povedala«
»Toda tokrat bo nekoliko 

drugačna..«
»Ne maram pravljic. Te so

mite Zveze komunistov skle
pal o gospodarjenju in samo
upravljanju«

»In kaj je sklenil?«
»Veliko reči.«
Teti Urši se je zdelo, da 

tisto, kar je bilo tamkaj skle
njenega, presega Metkine um
ske sposo.bnosti, zato je znova 
predlagala:

. »Raje poslušaj pravljico. 
Nekoč je ...«

Metka pa ni klonila:
»In kar sklene — morajo 

vsi komunisti spoštovati?«
Teta Urša se je udala v 

usodo.
»Vsi.«
Metka spet bere, pa ne 

dolgo.

»Počakaj, ko boš velika ...«
»Ti si že velika. Preberi ta

le članek.«
Teta Urša si natakne očala 

in bere, da se je gvezni izvrš
ni svet na svoji zadnji seji po
govarjal o bilanci federacije 
in sklenil, da novi gospodarski 
ukrepi ne bi smeli bremeniti 
delovnih organizacij z novimi 
obveznostmi. Prizadeval si bo. 
da bo tako — Nekaj dni po
prej pa je bilo na VIII. ple
numu CK ZK! ugotovljeno, da 
'družbena skupnost jemlje go
spodarskim organizacijam 
več, kot je bilo Z reformo 
predvideno in da je treba zato 
spremeniti ekonomske instru
mente tako, da bi povečali 
delež delovnih organizacij pri

delitvi narodnega dohodka in 
zmanjšali delež, ki si ga pri
lastijo družbeno politične 
skupnosti.

Pisec članka vprašuje:
»Mar za člane izvršnega 

sveta, ki so člani Zveze komu
nistov, ne veljajo sklepi VIII. 
plenuma? Njihov sklep o pri
zadevanju, da gospodarstva 
ne bi obremenjevali z novimi 

i dajatvami, je povsem v na
sprotju s sklepom plenuma, 
ki zahteva takšne spremembe, 
da bi lahko delovne organiza
cije VEČALE svoj delež pri 
delitvi narodnega, dohodka, 
NE PA DA OSTANE TAKO, 
KOT JE«.

Teta Urša odloži očala in 
nekaj menca, Metka pa sili 
vanjo: »Si razumela?« In teta 
utora priznati, da ni. Metki je 
hudo, ker se je začelo podira
ti njeno zaupanje v znanje 
tete Urše, pa reče:

»Tega najbrž nihče ne ra
zume.«

Teta je ne sliši. Njeno akti
vistično srce je globoko uža
ljeno.

Metka pa nadaljuje:
»Veš, ne bi bila rada velika; 

morala bi vladati, pa ne bi 
razumela, zakaj ljudje nekaj 
govore, delajo pa drugače. Ra
je mi povej pravljico.«

In teta Urša ji pove zgodbo 
o jari kači in o steklem 
polžu.

Kdor zdravje ljubi, 
ne pije veliko. I 
Če pa pije, I 
pije Hermeliko *
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Akcija v Radovljici — Akcija v Radovljici — Akcija v Radovljici
NOVI ZAKON O PRISPEVKU SREDSTEV SKUPNE PO RABE NA OBČINSKEM REŠETU

Je odlok zgrešil namen ?
Nekaj dni potem, ko je občinska skupščina Radovljica sprejela odlok o delni opro

stitvi prispevka od sredstev skupne porabe, je poslal občinski sindikalni svet skupščini 
predlog, da bi prvotni sklep preklicala in prispevke v celoti črtala. Težko je reči, ali bodo 
sindikati kaj opravili, kajti ob nedavnem pomenku je tajnik radovljiške občinske skup
ščine tovariš Ljubo Meglič povedal: »Občinska skupščina je odlok sprejela, proračun ob
čine je za letošnje leto potrjen.«

Zanimivo, da so nekateri občinski odborniki glasovali za odlok v dobri veri, da bodo 
z delno oprostitvijo storili delovnim organizacijam uslugo, kajti v nasprotnem primeru bi 
morale delovne organizacije plačevati prispevke za vse izdatke iz sklada skupne porabe 
z izjemo za stanovanjsko gradnjo, ki jo je že sam zakon izločil iz obdavčitve. Na občin
sko skupščino pa se sploh ne kaže jeziti, pravijo, saj si ni izmislila zakona, ampak je za
kon, ki sta ga izdala najprej Zvezna skupščina, nato pa še republiška, lahko samo omi
lila. . , ; ■ t, M"

Delovne organizacije in občinski sindikalni svet seveda ne mislijo tako. Res je, pravi
jo, da je zakon izdala republiška skupščina, vendar daje zakon vso možnost občinam, da 
se glede prispevka drugače odločijo. In v Radovljici bi se lahko sporazumele delovne or
ganizacije in skupščina o financiranju nekaterih skupnih potreb z dogovorom, tako kot so 
se že v minulem obdobju za skupno financiranje gradnje cest, mostov, šol, kulturne in 
športne dejavnosti, za potrebe krajevnih skupnosti itd.

V Radovljici pravijo nekate
ri odloku občinske skupščine o 
delni oprostitvi prispevka od 
sredstev skupne porabe — od
lok po hitrem postopku. Občin
ski odborniki so namreč dobili 
gradivo za to točko dnevnega 
reda na seji občinske skupšči
ne. Niso se uspeli prej posveto
vati v delovnih organizacijah, 
niti se občinski ‘sindikalni svet 
ni mogel pravočasno vključiti v 
razpravo in priporočiti občinski 
skupščini, naj ne obdavči skla
da skupne porabe.

RAČUN BREZ KRČMARJA?

Občinska skupščina si je na
ložila letos velike naloge. Ob 
tehtanju med potrebami in 
možnostmi pa so ugotovili, da 
občinski proračun ne bo mogel 
pokriti vseh . izdatkov. To je bil 
osnovni razlog, da so se odločili 
za obdavčitev . vseh izdatkov 
sklada skupne porabe, razen 
prispevkov za šolstvo in ot-ro« 
ško varstvo.

»Po naši evidenci j,e bilo 
lani na skladih skupne porabe 
približno 1 milijardo starih di
narjev sredstev,« pravi tajnik 
občinske skupščine Ljubo Meg
lič. »Po lanski strukturi potroš
nikov je bilo za približno 400 
milijonov takšnih izdatkov, ki 
bi po našem odloku prišli v 
poštev za obdavčitev. To pome
ni, da bi zbrali s prispevki pri

bližno 32 milijonov starih di
narjev dohodkov.«

Račun je vsekakor pravilen,
' vendar so v številke podvomili 
celo na občinski skupščini, po
sebno pa ne morejo verjeti v 
visok znesek delovne organiza
cije in občinski sindikalni svet.

V Tovarni verig v Lescah 
so na primer izračunali, da se 
jim bodo zaradi različnih druž
benih dajatev letošnji stroški 
povečali za 60 do 70 milijonov 
starih dinarjev. »Ti dodatni 
stroški bodo prizadeli lastno 
ceno naših proizvodov,« pravi
ta sekretar podjetja Jože Ješe 
in finančni direktor Zvonimir 
Jakopič. »Zaradi tega bodo 
tudi letošnji skladi nižji od lan
skih in potemtakem občinska 
skupščina ne more računati vi
šine prispevka na osnovi lan
skih podatkov. Letos je v skla
du skupne porabe za približno 
20 milijonov starih dinarjev 
manj sredstev.. Že zaradi tega 
bodo stalni potrošniki sklada 
letos bolj na tesnem, poleg tega 
pa bo vsaka postavka, z izjemo 
šolstva in otroškega varstva za 
8,2 °/o manjša, ker bo ta del 
zneska dobila občinska skup
ščina.«

V Elanu v Begunjah je le
tošnji sklad skupne porabe 
enak lanskemu. Toda veliko ve
čino sredstev bodo porabili za 
stanovanjsko gradnjo. Za šport
no. rekreativno in kulturno de
javnost — dajatve, ki bi prišle

v poštev za obdavčitev — bodo 
izdvojile le, 4 do 6 milijonov 
starih dinarjev.

Predsednik sindikalne po
družnice Stane Jagodic je za
radi občinskega odloka še po
sebno slabe volje: »Poudarja
mo, da bi morali dejavnosti, 
sindikata širiti. Toda, kako naj 
v prihodnje prosimo za dodatna, '

sredstva, ko pa je vsaka taka 
denarna pomoč obdavčena.«

»Občinski odlok je zgrešil 
svoj namen,« meni Matija Mar
kelj, sekretar v Suknu Zapuže. 
»Pri naš na primer zavestno 
podpiramo počitniško, dejav
nost. Lani je preživel letni do
pust ob morju vsak drugi član 
našega kolektiva. Obdavčitev 
lahko resno zavre naša priza
devanja. Mar bomo res primo
rani delavske počitniške domo
ve zaradi višjih cen delavcem 
zapirati in jih odpirati drugim, 
ki si že tako laže privoščijo do
pust izven domačega kraja?«

Delovnih' organizacij nihče 
ne vpraša, kje bodo jemale de
nar za vedno večje dajatve, se 
pritožujejo v kolektivih. »Nik
dar ni nihče izračunal, kako 
bodo vplivali prispevki^ na go
spodarjenje posameznih delov
nih organizacij,« pravi Jože 
Lipnik, šef. finančnega sektorja 
v Elanu, ki je hkrati tudi ob
činski odbornik. »Tega ni upo
števala niti občina, čeprav nam 
je najbližja.«

DRUŽBENI IN NEDRUŽBENI 
DOGOVORI

Radovljiške delovne organi
zacije bi lahko skorajda brez

m slišali
... da so lastniki motor

nih vozil v letu 1966 plača
li v Jugoslaviji na račun 
davka na bencin in plinsko 
olje ter taks na registracijo 
za vzdrževanje in obnovo 
cest 517, minulo leto pa bli
zu 745 milijonov novih din;

... da je bilo lani na ob
močju Slovenije porablje
nih za investicijsko tekoče 
vzdrževanje cest približno 
115 milijonov novih din, pri 
čemer so znašali prispevki 
uporabnikov cest iz naslova 
pristojbin na vozila in gori
va okrog 175 milijonov no
vih din;

... da bi ob skromnih po
trebah rabili letno v Slove
niji za zadovoljivo vzdrže
vali j e in popravila ceste 
najmanj 200 milijonov no
vih din, kolikor naj bi zbra
li predvidoma z vsemi po

vedanimi pristojbinami na 
vozila in goriva v letošnjem 
letu;

... da porabimo danes v 
Jugoslaviji za ceste 15 od
stotkov narodnega dohodka, 
v Sloveniji 13, v Evropi 19, 
v ZDA 26, na Norveškem 
pa celo 38 odstotkov;

.. da je imela Jugosla
vija leta 1966 na en kilo
meter cest 6,4 motornih vo
zil, Slovenija 9,2, Avstrija 
36,8, Italija 40,3, Zahodna 
Nemčija 29,6 in Vzhodna 
Nemčija 54,2 motornih vo
zil;

... da znaša povprečna 
poraba goriv na enega pre
bivalca v Jugoslaviji 90 li
trov, v Sloveniji 193, Itali
ji 213, na Švedskem 470, v 
Evropi pa 250 litrov;

... da prispeva vsak pre
bivalec Jugoslavije za ceste 
letno 53 novih din, prebiva
lec Slovenije 91, Evrope 260 
in Švice pa 850 novih din.
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izjeme, povedale visoke zneske, 
ki so jih doslej dajale za neka
tere skupne potrebe - kolektiva, 
občine in še posebno krajevnih 
skupnosti. Vsa dosedanja skup
na pomoč pri financiranju ne
katerih potreb je rezultat dogo
vora in taka oblika zbiranja 
sredstev, pravijo v kolektivih, 
bi lahko obveljala tudi na
prej. .

Lep primer skupne odločit
ve občinske 'skupščine, delov
nih organizacij'"in 1 občanov; je 
na primer zbiranje sredstčv za 
gradnjo osnovnih šol Z refe
rendumom so se občani odloči
li, da bodo sedem let dajali po 
en odstotek od nelo osebnih 
dohodkov, oziroma 3 "U od ka
tastrskega dohodka in 3 “/V od 
dohodkov obrti, za izgradnjo 
osnovnih šol. Za enodstotni pri
spevek od bruto osebnih dohod- 
kov so se obvezale za gradnjo 
šol tudi vse delovne organizaci
je. S temi prispevki in z izdat
nimi proračunskimi sredstvi 
občine, bi zbrali v sedmih letih 
približno 2 milijardi 300 mili
jonov starih dinarjev. Mimo
grede povedano, tolikšen bo le
tošnji proračun radovljiške ob
činske skupščine. Z zbranimi 
sredstvi bi začeli hkrati gradi
ti nove osnovne šole v Radov
ljici, na Bledu, Bohinjski Bi
strici in adaptirali osnovne šole 
v Lipnici in v Begunjah.

»Ta družbeni dogovor so 
podprle vse družbeno politične 
organizacije v občini,« pravi 
predsednik občinskega sindikal
nega sveta ing. Drago Šiftar. 
»Nikakor pa se ne moremo 
strinjati z odlokom občinske 
skupščine o obdavčitvi nekate
rih dajatev za družbeni stan
dard. Pri nas ne poznamo pri
merov, da bi delovne organi
zacije izrabljale sklade skupne 
porabe za neupravičene name- 

. ne. Za nameček pa nam občina 
nikjer ne zagotavlja, da se bo
do zbrana sredstva od prispev
ka sklada skupne porabe vrnila 
za potrebe družbenega standar
da. Ne glede na to, pa moram 
poudariti, da so naši občani že 
tako neposredno prizadeti z 
nekaterimi prispevki iz osebne
ga dohodka, tako da je vsa 
kršno dodatno obdavčevanje, 
četudi delavce posredno zadeva, 
na moč narobe.«

I. VRHOVČAK
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Denarna pomoč 
socialno ogrože

nim in 
brezposelnim 

delavcem
V devetih mesecih minu

lega leta je ljubljanski 
Mestni sindikalni svet iz
plačal po pravilniku o da
janju pomoči 490 članom 
100.079 novih dinarjev po
moči v enem ali več obro
kih. Od tega je prejelo 148 
članov sindikata pomoč v 
višini do 50 N-dinarjev, 27 

S članov med 50 in 100 N-din,
? 224 prosilcev med 100 in

300 N-din, 54 med 300 in 
500 N-din ter 37 članov nad 
500 N-din pomoči.

Razen tega je ljubljanski 
Mestni sindikalni svet odo
bril na prošnje sindikalnih 
podružnic izredne pomoči 
nekaterim njihovim dobrim 

i delavcem — socialno ogro- 
jj ženim članom. Tako je pre- 
! jelo v Iskrinem obratu, to

varni za elektroniko in 
avtomatiko 15 delavk, ma
ter samohranilk 5500 N-din, 
ker so prejemale 70-odstot- 
ne osebne dohodke. Hkrati 
pa je ljubljanski Mestni 
sindikalni svet dal omenje
ni sindikalni podružnici tudi 
dotacijo v znesku 1360 N-di- i 
narjev, ki jo je izvršni od- \ 
bor porabil za enake na- j 
mene.

Prav tako je prejelo 24 ] 
delavcev iz Kemične tovar- j 
ne Moste (Aulon) 7100 N-di- I 
narjev, pri čemer je dobil j 
posameznik od 200 do 350 I 
N-dinarjev pomoči. Pa tudi i 
materam samohranilkam in j 
delavcem z velikimi dru- i 
žinami, ki so v podjetju | 
Adria-aviopromet že nekaj j 
mesecev pred uvedbo likvi- j 
dacije prejemali minimalne j 
osebne dohodke, je ljub- jj 
Ijanski Mestni sindikalni j 
svet odobril iz sklada za 
pomoč članstvu 4550 N-din j 
in jih razdelil 17 članom.

i
M. 2.

»■..■•■■■■»■■■■■■■■■■■■a
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mVTOEL.EKTRO TOLMIN je dobil letos jugoslovanskega Oskarja za plastično embalažo svojih vžigalnih svečk
Vsak kupec vžigalne svečke je lahko nagrajen dvakrat. Prvič s kvaliteto svečke, ki je trenutno med najboljšimi na svetu, in 
drugič, če vrne plastično embalažo podjetju AET. Za štiri poslane plastične embalaže ste lahko izžrebani za dobitek — avtomo
bilski radijski sprejemnik, za eno vrnjeito plastično embalažo pa lahko prejmete denarno nagrado v višini 100 N-dinarjev.
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